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POZNO V NOČ SO SE NADALJEVALA POGAJANJA

Rešena osnovna vprašanja delovne pogodbe 
z zmago kovinarjev v zasebnih podjetjih

Plačilni in normativni pogoji so v bistvu kot za kovinarje državnih podjetij - Komentarji o sejah vodstev KD in PSU
RIM, 19. — Popoldne so se po kratkem presledku nadaljevala na 

jninistrstvu za delo pogajanja za obnovitev delovne pogodbe kovinar
jev zasebnih podjetij, ki trajajo z zelo kratkimi presledki praktično 
“noč in dan» že nekaj dni in na katerih je stalno prisoten minister za 
delo Donat Cattin. Nekateri sindikalisti so izjavili, da se bodo poga- 
ienja nadaljevala tudi tokrat ponoči, tako da bi se lahko rešila še ne
katera sporna vprašanja.

Po neuradnih vesteh so pogajanja 
Prišla k zaključku in gre sedaj raz
prava samo o nekaterih neodločil-
rtih vprašanjih in se lahko uteme
ljeno pričakuje, da se bodo uspešno 
končala ponoči ali v prvih jutranjih 
Urah. S tem bo rešen sindikalni 
•Por, ki je bil v osrčju «vroče sin
dikalne jeseni« in to na način, kot 
•o ga pričakovali delavci.

Po istih neuradnih vesteh so 
rešena nekatera bistvena vpraša
nja na način, ki je podoben delov
ni pogodbi za kovinarje državnih 
podjetij. Pri tem gre za isti po
višek 65 lir na uro, za načeloma 
isto znižanje delovnega urnika, ki 
se bo postopoma skrčil na 40 te
denskih ur in sorodne normativne 
Pogoje. Obstajajo določene razlike, 
ki pa ne gredo toliko za bistvene 
plačilne ali normativne pogoje, 
kot se nanašajo na rok izvajanja, 
ki je za kovinarje zasebnih pod
jetij nekoliko daljši, kot je za ko
vinarje, ki so zaposleni v držav
nih podjetjih.

Lahko torej že sedaj ugotovimo, 
da gre za pomembno zmago de
lavske enotnosti, saj je bila bit
ka za delovno pogodbo zelo dolgo
trajna in trda in je glede odloč
nosti delavcev, njih sindikalne trd
nosti in še zlasti glede povsem 
enotnega nastopanja vseh treh sin
dikalnih organizacij skoro ni pri
mere v povojni italijanski zgodovi
ni delavskih borb. Odločilno vlogo 
pri uspešnem zaključku je prispe
vala tudi delavska solidarnost, saj 
•o predstavniki Confindustrie mo
rali na koncu popustiti zaradi zdru
ženega pritiska vseh delavcev in
dustrije, ki so napovedali solidar
nostno stavko in čemur' so se uprli 
kidustrijci drugih kategorij, ki so 
Svoje delovne pogodbe že obnovili.

Glede splošnegap olitičnega polo
žaja pa ni kaj posebno bistveno 
novega in se je pozornost politič
nih krogov usmerila na komentar
je včerajšnjih sej vodstev KD in 
PSU. Vendar pa gredo tudi tu po
lemike počasi v predpraznično raz
dobje, ko je že jasno, da bo pri- 
#o do nekakega prazničnega po

mirjenja in ko se prepuščajo od
ločitve na razdobje po novem letu.

Glede splošnega političnega polo- 
in PSU se v Rimu komentira, da je 
propadel poskus socialdemokratov, 
da bi se obnovila vlada levega cen
tra v ozračju bomb. Tudi v KD je 
prevladala opreznost in je Rumor 
zavrnil možnost vlade «javne blagi- 
nje», pa tudi Forlani je govoril, da 
vlada ne more temeljiti na strahu 
pred bombami. Kandidatura Mora

za sestavljalca nove vlade pa je 
postavila na dnevni red resnično 
vprašanje razčiščenja odnosov, ven
dar pa se istočasno tudi vedno bolj 
omenja možnost, da ostane pri živ
ljenju sedanja vlada do pomladan
skih upravnih volitev.

Tudi zaključno poročilo o zaseda
nju KD je na tej liniji in ne ome
nja več stroge omejitve večine, kar 
predstavlja osnovno zahtevo PSU in 
je prav obratno govor o večinah, 
ki se o konkretnih vprašanjih u- 
stvarjajo na osnovi objektivnega po
ložaja in političnih programov.

V PSI so prišli danes do izraza 
pozitivni komentarji. Fortuna je kot 
pripadnik avtonomistične struje po
zitivno ocenil stališče KD, podobne 
izjave pa so dali tudi razni pred-

iiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiHii

Odložen sklep o sedežu 
jedrskega pospeševalca

0 tem vprašanju bodo sklepali 
v Ženevi proti koncu januarja

ŽENEVA, 19. — Sklep o kraju, 
kjer bodo zgradili veliki protonski 
pospeševalec 300 GEV, so danes od
ložili za najmanj en mesec. O tem 
vprašanju bodo sklepali na zaseda 
nju na ministrski ravni med drža
vami, ki so zainteresirane za grad
njo. Sestanek bo verjetno v zadnjih 
dneh januarja prihodnjega leta v 
Ženevi.

Do odločitve je prišlo na zaseda 
nju sveta Evropskega centra za 
jedrsko raziskavo (CERN), ki se je 
danes zaključilo v Ženevi. Na zase 
danju je namreč Zahodna Nemčija 
izjavila, da bo dala svoj prispevek 
za gradnjo protosinhrotroria samo 
v primeru, da ga bodo zgradili v 
Drehsteinfurtu blizu Dortmunda. Za
htevo so bonski predstavniki uteme 
ljili z dejstvi, da nima skoraj nobe
na mednarodna organizacija svojega 
sedeža v Zahodni Nemčiji, ki bo 
po drugi strani prispevala največji 
delež za gradnjo znanstvenega ob
jekta (36 odstotkov).

Zahodnomemško stališče je nalete 
lo na odpor drugih držav, ki ugo

tavljajo, da je sprejetje finančnih 
obveznosti neodvisno od tega, kje 
bo pospeševalec zgrajen. Kraj za 
gradnjo bo namreč moral ustrezati 
vrsti pogojev geografskega, geolo
škega in ambientalnega značaja. Iz
vedenci CERN so že pripravili, kot 
je znano, lestvico različnih krajev, 
ki kandidirajo za sedež protosinhro- 
trona. Zahodnonemški kraj Dreh- 
steinfurt je na tej lestvici na zad
njem mestu, medtem ko je Dober
dob, katerega kandidaturo podpira 
Italija, na enem prvih mest.

Na današnjem zasedanju sveta 
CERN, v katerem so zastopniki dva
najstih držav, so odobrili program 
dela za leto 1970 ter so imenovali 
Italijana prof. Edoarda Amaldija za 
novega predsednika sveta.

stavniki De Martinove struje in med 
njimi Lezzi, ki je podčrtal, da je 
treba premostiti ekvidistanco med 
KD. PSI in PSU, in Querci. ki je 
mnenja, da PSI ne more biti pod
porni steber za notranje težavno 
ravnotežje v KD.

Priprave za skupno 
proslavo 25. obletnice 
osvoboditve Italije

Vodstvo vsedržavnega združenja 
italijanskih partizanov nam je po
sredovalo iz Rima vest, da je bilo 
že vež sestankov odporniških orga
nizacij v zvezi s pripravami za 
25. obletnico osvoboditve Italije. U- 
stanovili so stalni odbor, ki bo 
sprejemal skupne sklepe in izvajal 
skupne pobude. V kratkem bodo 
izdali poziv, ki ga bodo razširili 
po vsej državi s pomočjo pokra
jinskih organizacij odporniškega gi
banja. Uradno sporočilo o stalnem 
pripravljalnem odboru so podpisale 
naslednje italijanske odporniške or
ganizacije: ANEI, ANED, ANPI, AN 
PPIA, FIAP in FIVL.

Čistka v vojaških 
vrhovih Indonezije

DŽAKARTA, 19. — V Indoneziji 
bo v vojaških vrhovih izvedena ko
renita čistka v zvezi z govoricami 
o poskusu zarote, ki naj bi jo bili 
organizirali visoki častniki, prija
telji bivšega predsednika Sukarna. 
Naj »napravi red« v vojski, so se
danji voditelji naročili generalu 
Panggabeanu.

RIM, 19. — Predsednik republi
ke Saragat je danes sprejel člane 
diplomatskega zbora, ki so akre
ditirani pri italijanski republiki na 
običajni sprejem pred novim le
tom. Gre za 98 veleposlaništev ozi
roma predstavništev.

Sovjetsko-ameriški 
protokol podpisan 
v Helsinkih

HELSINKI, 19. - Sovjetski in 
ameriški strokovnjaki so po petih 
tednih pogajanj za omejevanje jedr
ske oborožitve napisali tajen proto
kol, v katerem so — po vesteh iz 
dobro obveščenih krogov -- zapopa- 
dena osnovna sporazumna stališča, 
ki bodo služila kot osnova za urad
ni sporazum. Pogovori med velesila-
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SKORAJ VSE DELEGACIJE ŽE PRISPELE V RABAT

Danes začetek arabskega vrha
Intenzivno pripravljalno delo v številnih prestolnicah - Francija bo dobavljala Libiji orožje?

RABAT, 19. — Danes so dospe- | V Ajmanu so se v preteklih dneh
le v maroško prestolnico Rabat že 
skoraj vse delegacije, ki se bodo 
Jutri udeležile konference na vir- 
hu arabskih držav. Jordanski Ikiraij 
Husein je dospel že včeraj, prav 
t®ko je že včeraj dospela delega
ta Sirije, ki jo vodi osebni pred- 
Atavnllk Burgibe Taieb Sidrn.

Uvodna lin zaključna seja vrha 
bosta v hotelu «Rabat Hiliton», de
lovna zasedanja pa bodo za zapr
timi vrati v «Palais de Hotes«, 
kraljevi rezidenci, ki jo navadno 
kujejo na razpolago uradnim go
ltom Maroka.

Na dnevnem redu arabskega vr
ba bodo tri točke: mobilizacija
tsega arabskega potenciala, pomoč 
balesblnskl revoluciji in podpora 
Palestinskemu odporniškemu giba- 
bju na zasedenih ozemljih. O sled
njih dveh točkah je Organizacija 
za osvoboditev Palestine, katere 
Predsednik, Jaser Arafat, bo priso
ten na konferenci, predložila a- 
fabskamu obrambnemu svetu ob
širni poročili. Spora med Juan'™ 
Jemenom In Saudovo Arabijo, ki 
Je v zadnjih tednih .postal poseb
no oster, ni na dnevnem redu.

V številnih arabskih In drugih 
Prestolnicah se v teh dneh mno- 
tljo srečanja tn razgovori, ki naj 
Pripravijo teren za konferenco v 
Rabatu. Kot je znano, se je egip
tovski predsednik Naser sestal v 
Kairu s kraljem Saudove Arabije 
Felsalom, skupaj s katerim bo ju
tri dospel v Rabat. Zdi se —■ kot 
Poročajo zahodni politični opazo
valci _ da je predsednik ZA«
Prepričal kralja o pravilnosti svoje 
Politične linije, ki vidi edini izhod 
Jz srednjevzhodne krize v vojm z 
Izraelom, medtem ko je Feisal do
slej raje podpiral tezo o diplo
matskem sporazumevanju med spr
timi stranmi.

Podobno srečanje je bilo danes 
v Alžlru med alžirskim predsed
nikom Bumedienom, predsednikom 
revolucionarnega sveta Sudana ge
neralom El Nlmeimjem in pred
sednikom libijskega revolucionar
nega sveta polkovnikom El Gad- 
dafijem. Tudi tu je Slo menda 
Za poskus uskladitve med Bume- 
dlenovlmi zmernimi tezami in sta
lišči drugih dveh arabskih vodi
teljev, m katere je vojna z Izrae
lom neizogibna.

sestali voditelji palestinske oboro
žene vstaje, ki so vključeni v «po- 
veljstvu palestinskega oboroženega 
boja». Na srečanju so sklenili po
slati v Rabat delegacijo z nalo
go, dia naj zavrne vse rešitve, ki 
bi v bistvu pomenile kapitulacijo 
pred Izraelom, ter naj zahteva po
polno akcijsko svobodo za pale
stinske komandose.

Posvetovanja glede jutrišnjega 
začetka arabskega vrha pa niso 
bila samo v arabskih prestolnicah: 
v Parizu se je libanonski predsed
nik Charles Helou, ki ga je sprem
ljal predsednik vlade Rašid Kara- 
me, sestal s francoskim predsed
nikom Pompldoujem, s katerim je 
razpravljal o poteku dogodkov na 
Srednjem vzhodu. Po srečanju je 
Helou izjavil, da bo vrh v Rabatu 
dokaaal arabsko solidarnost bodi
si glede cdljev, kot tudi glede sred
stev skupne akcije.

Kairski list «A1 Ahram« objavlja 
danes članek svojega glavnega u- 
rednlka Mohameda Heikala v pod
poro tezam predsednika Naserja o 
«perspektivah za prihodnje deset
letje«. Heiikal seveda zagovarja nuj. 
nost vojne z Izraelci In piše, da 
je vojna v bistvu politično deja
nje, sila pa je le «vojaški aspekt« 
tega dejanja. Namen vojne je pri
siliti sovražnika, da pristane na 
voljo Arabcev. «Vojna ne zadeva 
— piše Heikal — samo vojakov In 
državnih poglavarjev, pač pa je 
stvar ljudstev, konfrontacije, vpra
šanje možnosti usklajenega razvo
ja teh ljudstev na vseh področjih«. 
V članku Je dalje rečeno, da mo
rajo Arabci premostiti kompleks, 
ki so se ga navzeli po porazu ju
nija 1967 ter se zavedati, da ni 
vojna danes spopad med dvema 
vojskama, pač pa med dvema na
rodoma, da ni razločkov med vo
jaki in civilisti in da so glavni 
cilji tovarne, zveze, znanstvene na
prave, nasadi ter sama morala 
ljudstev. Heikal končno trdi, da so 
Arabci sposobni zmagati vojno in 
vsiliti svojo voljo Izraelu ter da Je 
vojna v Vietnamu dokazala, da oA 
stajajo sredstva za preprečitev po
sledic tehnološke prednosti sovraž
nika.

Izraelske enote so preteklo noč

prodrl® na egiptovsko ozemlje ter 
obstreljevale vojaške položaje ZAR 
na področju zahodno od Balasha na 
srednjem delu Sueškega prekopa. 
Podoben vdor so Izraelci poskusili 
opraviti tudi proti Jordaniji, po 
poročilih jz Amana pa so se mo
rali izraelski vojaki zaradi hudega 
jordanskega odpora umakniti.

V središču pozornosti so danes 
med političnimi opazovalci na 
Srednjem vzhodu vesti, ki Jih ob
javlja «New York Times« in po 
katerem naj bi Francija podpisa, 
la pogodbo z Libijo, na podlagi ka
tere bo dobavljala vladi v Tripo
lisu orožje za skupno vrednost 
okrog 400 milijonov dolarjev (250 
milijard lir). Med orožjem naj bi 
bilo tudi kakih 50 letal tipa «M1- 
rage« in 200 težkih tankov. Po pi
sanju ameriškega lista naj bi spo
razum dosegli v teku tajnih poga
janj, ki so bila proti koncu pre
teklega meseca v Parizu in ki so 
sedaj v zaključni fazi. Poseben 
sporazum glede vojaških dobav pa 
je bil po pisanju ameriškega lista 
že podpisan s strani libijske de
legacije in funkcionarjev franco
skih ministrstev za obrambo in za 
zunanje zadeve. Sporazum bosta 
morala odobriti še predsednik 
Fompidou in francoska vlada. «New 
York Times« piše v tej zvezi, da

francoski «emfoargo» nad orožjem 
velja samo za tiste države, ki so 
se udeležile arabsko-izraelske vojne 
junija 1967 in da ni torej nobene 
ovire, da ne bi Francija pošiljala 
orožja Libiji, ki je šele po letoš
njem državnem udaru proti kralju 
Idrisu stopila na stran Arabcev v 
boju proti Izraelu.

Na francoskem zunanjem mini
strstvu doslej niso niti potrdili niti 
demantirali vesti, ki jo je objavil 
newyorškd list; v krogih pariške
ga obrambnega ministrstva pa pri
znavajo, da so trenutno med fran
cosko vlado in libijskim revolucio
narnim svetom v teku razgovori za 
vzpostavitev trgovinskih odnosov 
in sodelovanja med obema država
ma.

Po drugi strani pa se je danes 
zvedelo, da pariška vlada prepove
duje izročitev Izraelu petih izvid
nic, opremljenih z raketami, ki so 
jih zgradili v Franciji po naročilu 
vlade v Tel Avivu. Izvldnlške lad. 
je so sedaj v pristanišču v Cher- 
bouirgu, kjer bodo morale verjet
no ostati, dokler ne bo vlada pre
klicala «embarga», ki ga je de 
Ganile sklenil po silovitem napadu 
izraelskih komandosov proti bej
rutskemu letališču 28. decembra 
lani.

mi za podpis tega sporazuma se bo
do obnovili na kvalificirani ravni, 
kot vse kaže, v prvih pomladanskih 
mesecih, morda že februarja ali tu
di marca.

Protokol, ki nadomestuje uradni 
zapisnik, je za sedaj znan samo oz
kemu krogu visokih ameriških in 
sovjetskih voditeljev, ki ga bodo 
proučili s svojimi vojaškimi stro
kovnjaki, vendar pa vse kaže, da so 
si stališča že precej podobna.

Preostalo je še zadnje vprašanje, 
ki zadeva kraj, kjer naj bi uradni 
del pogajanj potekal. Američani so 
predložili, naj bi to bil Dunaj, Rusi 
pa finsko prestolnico. Zdi se pa, da 
bo prevladala kompromisna teza in 
da bodo pogajanja v Ženevi.

NADALJEVANJE PREISKAVE 0 ATENTATIH V MILANU IN RIMU

Pet mladeničev obtoženih 
bombnih atentatov v Rimu
Državni pravdnik je izdal zaporni nalog za Emilia Borgheseja, Maria 
Merlina, Emilia Bagnolija, Roberta Gargamellija in Roberta Manderja

RIM, 19. — Danes zvečer je državni pravdnik izdal zaporni nalog 
za pet oseb, ki so jih prejšnje dni priprli v zvezi z bombnimi aten
tati v Rimu in Milanu, in sicer za Emilia Borgheseja, Maria Merlina, 
Emilia Bagnolija, Roberta Gargamellija in Roberta Manderja. Obtoženi 
so združevanja v zločinske namene in sodelovanja pri pokolu ter že 
raznih drugih manjših zločinov.

Emilio Borghese ima 19 let in 
je sin svetnika višjega kasacijske- 
ga sodnega zbora, Roberto Mander, 
ki še ni izpolnil 18 let, pa je sin 
znanega skladatelja in dirigenta, ki 
je sedaj na koncertni turneji na 
Holandskem. Družini obeh mladeni
čev sta že določili odvetnike, ki ju 
bodo branili. Kot poročajo iz Rima, 
bodo obtožbo združevanja v zlo
činske namene raztegnili tudi na 
Pietra Valpredo, proti kateremu je 
bil že pred dnevi izdan zaporni

nalog v zvezi z zločinom v Mi
lanu.

Načelnik političnega oddelka kve
sture v Rimu dr. Provenza je da
nes izjavil časnikarjem, da »so med 
petimi obtoženimi mladeniči tisti, 
ki so pripravili bombe in izvršili 
atentate v Rimu v petek, 12. de
cembra proti «Banca Nazionale del 
Lavoro« in spomeniku neznanega 
vojaka. Preiskava se nadaljuje, da 
se ugotovi in preveri, ali stojijo za 
atentati osebe oziroma organizacije
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POSLANSKA ZBORNICA JE ODOBRILA PRORAČUN

Colombo je orisal zelo 
mračen gospodarski položaj

Oster protest ministra Donat Cattina, češ da Colombovi podatki 
o višjih bremenih zaradi sindikalnih borb niso točni - Seja vlade

RIM, 19. — Poslanska zbornica je danes dokončno odobrila 
proračun za prihodnje leto z 260 glasovi za in 111 glasovi proti. Raz
pravo so zaključili finančni ministri Colombo, Bosco in Caron, ki so 
poročali tudi o splošnem gospodarskem položaju.

Osrednji govor je imel Colombo, 
ki je dve uri obravnaval italijanski 
gospodarski položaj, ki ga je precej 
temačno ocenil. Obravnaval je tudi 
posledice stavk in dosežke delav
cev, pri čemer pa je značilno in 
ne preveč običajno, da mu je takoj 
oporekel minister za delo Donat 
Cattin, ki je dejal, da so nekateri 
-njegovi podatki netočni.

Zakladni minister Colombo je 
ugotovil, da se je industrijska pro
izvodnja ugodno razvijala v prvih 
osmih mesecih letošnjega leta, na
to pa je prišlo zaradi stavk do za
stoja itn je indeks napredka indu
strijske proizvodnje v prvih osmih 
mesecih dosegel 8 odstotkov, sep
tembra pa je bil za 2,5 odstotka 
nižji kot septembra lanskega leta.
Predvidevajo, da bo padec proiz
vodnje oktobra in novembra še res
nejši. pa tudi glede decembra ne 
morejo računati, da bodo nado
knadili izgubljeno, tako da gre lah
ko samo za primerjavo s slabimi 
leti 1964-65. Predvidevajo tudi, da 
bo dosegel porast narodnega do
hodka 5,3—5,5 odstotka, namesto 
predvidenih 6,5—7%.

Izgubljene delovne ure so vpli
vale na dobičke podjetij, kar vpli
va na njih položaj, ko se še niso 
srečale z novim! izdatki, ki jih 
predvidevajo nove delovne pogod
be, medtem ko bodo tudi višji do
hodki delavcev glede povečane no
tranje potrošnje vplivali šele v pri
četku prihodnjega leta. Vse to je 
povzročilo zvišanje cen, ki so zla
sti občutne glede cen na debelo 
in to v taki meri, kot se ni še zgo
dilo po korejski vojni. Z nakupom 
blaga in uslug v tujini, kjer so za
beležili pomembno podražitev, nam
reč Italija uvaža tudi tujo inflaci
jo. Osnova za zvišanje cen na de
belo je tudi v izrednem zvišanju 
cen gradbenega materiala. Gibanje 
cen ni torej pomirjujoče, vendar 
pa je položaj pod nadzorstvom.

Colombo je nato govoril o po
slabšanju plačilne bilance, ko je 
prišlo do preokreta in bilanca ni 
več aktivna temveč pasivna in ko 
se je bilanca s tujino v razdobju 
dvanajstih mesecev poslabšala za 
1.200 milijard lir. Za ta preOkret 
je kriv izvoz kapitala, do katerega 
je prišlo zaradi razlik v obrestni 
meri v Italiji in v tujini. Vlada je 
odločno ukrepala, vendar pa je 
((prezgoden kakršen koli optimi
zem«.

V tem okviru je Colombo tudi 
obravnaval vprašanje obnove de
lovnih pogodb in njih vpliva na in
vesticije in na proizvodne stroške,
Minister je dejal, da je težko pred
videti vse posledice, ker se bodo 
izvajale v več letih, vendar pa od
pade na prvo leto dve tretjini bre
men in prav v tem je osnovna te
žava. Po ministrovih računih se 
bodo 1970. leta izdatki za delovno 
silo povečali za 17 odstotkov v 
kemijski, gradbeni in kovinarski 
industriji. Potem pa bo prišlo do 
nadaljnjih bremen za velika pod
jetja na osnovi ločenih pogajanj.
Colombo je v tej zvezi podčrtal,

....................... ...... im........ ....................................................................................................... .

Heinemann je pripravil odgovor Ulbrichtu
BONN, 19. — Glasnik zahodno- 

nemške vlade Comrad Ahlers je iz
javil časnikarjem, da je predsed
nik republike Gustav Heinemann 
že napisal odgovor na poslanico, 
ki mu jo je poslal Walter Ulbricht. 
Ahlers je poudaril, da bo bonski 
ministrski podtajnik čdmprej izro
čil odgovor v vzhodnem Berlinu. 
Pojasnil je tudi, da je predsednik 
republike sestavil odgovor spora
zumno s predsednikom vlade Brand
tom.

Heimannov odgovor, je dejal 
Ahlers, je formalnega značaja, med
tem ko bo dal bistveni odgovor na 
predloge Ulbrichta kancler Brandt 
na zasedanju buniestaga 14. ja

nuarja. Glede vsebine poslanice 
vzhodnonemškega voditelja, bonski 
vladni glasnik ni hotel povedati 
nobenih podrobnosti, poudaril pa 
je, da v bistvu vsebuje vprašanje, 
o katerih je že bil govor.

Vzhodnonemška agencija «ADN» 
pa poroča v dopisu iz Bonna, da 
je Ullbricht predlagal pogodbo o 
vzpostavitvi enakopravnih odnosov 
med obema Nemčijama tn dodaja, 
da je bil pripis Ulbrichtovega pis
ma s priloženimi predlogi poslan 
tudi trem zahodnim velesilam.

Pred izročitvijo Heinemannovega 
odgovora Ulbrichtu, je bivši kancler 
Kiesinger ostro napadel politiko no

ve Brandtove vlade do Vzhodne 
Nemčije in do vseh vzhodnih dr
žav. Izjavil je, da vzhodna poli
tika vladne koalicije Brandt-Scheel 
še ni rodila nobenega uspeha in 
da je nevarna.

Kiesinger je poudaril, da je oseb
no naklonjen odprti politiki do vzho
da in da je v tej zvezi že dal 
svoje predloge. »Vedeti pa je tre
ba — je dejal Kiesinger — do kam 
se lahko gre in kje se je treba 
ustaviti«. Nato je izrazil »zaskrb 
ljenost« za mednemško politiko no
ve vlade in poudaril, da je treba 
preprečiti, da bi «prijateljske vla
de, ki so do sedaj podpirale našo 
politiko, zaskrbljeno gledale, kaj de
lamo«.

da bodo morali rešiti prihodnje 
leto nedvomno težaven položaj.

Prav s tem podatkom in z od
govarjajočo oceno se ne strinja 
minister za delo Donat Cattin, ki 
pravi, da do teh rezultatov ni pri
šlo ministrstvo za delo, ki je edi
ne pristojno za oceno vseh vpra
šanj plačilne politike. Poleg tega 
pa so podatki tudi v bistvu netočni, 
čeprav nominalno dokaj blizu. V 
gradbeništvu je namreč še pred ob
novitvijo delovne pogodbe prišlo 
do spreminjanja plač, tako da je 
dejansko novo breme zelo omeje
no. Zaradi tega je resnično breme 
doseglo višino 13—14 odstotkov. 
Poleg tega pa ni prav, da se de
lajo primerjave samo z višjimi 
izdatki za delovno silo, temveč je 
treba upoštevati vso dodatno vred
nost produktivnega sektorja ker 
se drugače umetno pospešuje zvi
šanje cen.

Colombo je nato v svojem govo
ru v poslanski zbornici nadaljeval, 
da se je treba vprašati, kakšne 
bodo posledice in na to odgovoril, 
da bo nujno prišlo do drastičnega 
znižanja dohodkov podjetij, ali pa 
do bistvenega zvišanja cen izdel
kov. Zelo verjetna pa je vmesna 
kompromisna rešitev, pri čemer pa 
se ne sme znižati ritem zaposle
nosti, kar med drugim pomeni, da 
se mora uresničiti tudi proces no
vih investicij.

Minister za proračun Caron je 
govoril predvsem o programiranju 
in to za razdobje 1971-75. Ob pri
četku novega leta se bo sestala 
meddeželna posvetovalna komisija, 
ki se bo sestala s sindikati in s 
predstavniki podjetij. Januarja bo
do s sindikati tudi obravnavali sta
novanjsko vprašanje. Minister za 
finance Bosco pa je govoril o 
davčnih dohodkih in o nujnosti re
forme davčnega sistema.

Današnjo sejo poslanske zborni
ce je zaključil predsedujoči Perti- 
ni, ki je orisal naporno delo zbor
nice v letošnjem letu. Zbornica je 
odšla na počitnice in bo pričela 
z delom prihodnje leto.

Senat je danes odobril zakon o 
zemljiških najemninah, ki spada 
med pomembne socialne zakone, 
saj se nanaša na okrog milijon 
družin kmetov. Za zakon so poleg 
vladne večine glasovali še neodvis
ni levičarji, komunisti in psiupovci 
so se vzdržali, proti pa so glaso
vali liberalci in misovcl.

Danes se je na kratki seji sesta
la vlada, ki je odobrila zakonski 
ukrep, da bi zagotovila izplačilo 
trinajstih prejemkov državnim u- 
pckojencem in posebno doklado 
vojaškim upokojencem. Vlada je 
tudi odobrila zakonski ukrep o iz
vajanju pravilnika EGS glede skup
nega tržišča z nekaterimi pridelki. 
Končno so odobrili zakonski ukrep, 
ki podaljša rok zakona, ki prepo
veduje prodajo avtomobilov, mo
torjev, gospodinjskih aparatov, ra
dijskih in televizijskih sprejemni
kov na obroke. Te predmete se bo 
lahko prodajalo na obroke še dve 
leti.

Rakete na Sajgon
SAJGON, 19. — Že drugič v 

zadnjih treh dneh so pripadniki 
južnovietnamske Fronte narodne o- 
svoboditve bombardirali danes Saj
gon. Štiri velike rakete so padle 
na ogromno vojaško oporišče Tan 
San Nut, v predmestju Sajgona, 
kjer je tudi sedež generalnega šta
ba ameriških oboroženih sil v Viet
namu. Bombardiranje je povzročilo 
eno smrtno žrtev in osem ranje
nih.

Vse sajgonske in ameriške eno
te so danes v stanju pripravljeno
sti v pričakovanju nove partizan
ske ofenzive, do katere naj bi pri
šlo jutri ob priliki 23-letnice vstaje 
proti Francozom in devete obletni
ce ustanovitve FNO.

Radio FNO je sporočil, da so 
partizanske enote dosegle z neka
terimi oddelki sajgonske vojske

sporazum, na podlagi katerega se 
bodo izogibali medsebojnih spopa
dov. Radio je komentiral, da FNO 
podpira tovrstne sporazume, ker 
«nimajo sajgonski plačanci nobe
nega vzroka, da bi umirali za A- 
meričane«. Sporazume, ki jih je 
pa sajgonski vojaški glasnik de
mantiral, naj bi dosegli z oddelki
7., 21. in 25. divizije južnovietnam
ske redne vojske. Isti oddajnik 
je tudi sporočil, da so enote FNO 
osvobodile 3. decembra devet voj
nih ujetnikov.

V sajgonskem pristanišču je pri
šlo danes do svojevrstnega inci
denta: iz topa nekega tanka, ki 
so ga spravljali iz ladje na suho, 
se je sprožil strel, ki je zadel hi
šo nekega sajgonskega pokrajin
skega voditelja, tri kilometre da
leč. Naboj je ranil dve ženski, ki 
sta bili v hiši.

na višji ravni«. Dr. Provenza je po
jasnil, da so štiri od pridržanih o- 
seb na kvesturi in tri od osumljenih 
oseb, ki so bile zaprte v preisko
valnem zaporu, spustili na svobodo. 
Še vedno pa je ostala priprta nem
ška državljanka Elga Borth, o ka
teri mora še odločati preiskovalni 
sodnik dr. Occorsio.

Načelnik političnega oddelka kve
sture v Rimu je nato dejal: «Lah- 
ko vam zagotovim, da so dokazi 
krivde, ki smo jih zbrali proti pe
tim, hudi in zadostni«. Dodal je, da 
so mnenja, da so bili tudi atenta
ti, ki so bili izvršeni pretekli pe
tek v Milanu, pripravljeni v Rimu, 
ter da je v teku preiskava, da bi 
ugotovili, ali je bil s Pietrom Val
predo 12. decembra v Milanu še e- 
den od petih obtoženih mladeničev.

Omenjenih pet mladeničev obtožu
jejo tudi posesti in prevoza raz
streliva, ki je bilo uporabljeno za 
bombne atentate na spomeniku ne
znanega vojaka in v notranjosti 
«Banca Nazionale del Lavoro«.

Pred tednom dni, prejšnji petek 
popoldne okrog 16.30, je v »Banca 
Nazionale delTAgricoltura« na trgu 
Fontana v Milanu eksplodirala bom
ba, ki je ubila 14 oseb in nad 70 
ranila. Po tem strahotnem dogod
ku in močni eksploziji, ki je popol
noma razdejala osrednjo dvorano 
banke, je bilo danes popoldne, kot 
je običaj v Milanu, v tej banki 
vse polno klientov, kmetov, prekup
čevalcev in trgovcev, ki so v popol
danskih urah, po petkovem kmetij
skem sejmu, opravljali svoje bančne 
posle. Kot je znano, je »Banca Na
zionale delTAgricoltura« vsaki pe
tek popoldne namenoma odprta, da 
omogoči Ometom in prekupčevalcem, 
da opravijo svoje posle.

Iz Rima poročajo, da bo Pietro 
Valpreda, ki ga obtožujejo atenta
ta na sedež milanske banke, branil 
odvetnik Giuseppe Sotgiu. Znani ita
lijanski penalist je sprejel to od
govornost in izjavil, da je dolžnost 
vsakega penalista, da da svoj pri- 
nos pri iskanju resnice.

Jutri popoldne bodo v Milanu po
kopali Giuseppa Pinellija, ki je v 
noči med ponedeljkom in torkom 
napravil samomor na milanski kve
sturi, kjer je skočil skozi okno s 
četrtega nadstropja in obležal na 
dvorišču. Pokojnikova žena je izja
vila, da bo pogreb zasebnega zna
čaja s civilnim obredom, kot si je 
želel njen pokojni mož.
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Danes konča delo 
mešani odbor

Verjetno bo danes izdano uradno poročilo o delu zasedanja
(Od našega dopisnika)

BEOGRAD, 19. — Mešani ita
lijansko jugoslovanski odbor za 
vprašanja etničnih skupin je da
nes no zelo intenzivnem delu od 
ponedeljka v glavnem končal raz
pravo o vseh vprašanjih, ki so bi
la na dnevnem redu. Jutri dopol
dne se zelo verjetno konča sesta
va zapisnika o zasedanju, ki so 
ga člani komisije pripravili že med 
zasedanjem. Razprava je ves čas 
potekala v ozračju medsebojnega 
razumevanja in dobre volje, kar je 
pospešilo obravnavanja vprašanj in 
omogočilo, da se delo, kljub temu, 
da gripa nekaterim članom ni pri
zanesla (med drugimi je zbolel 
strokovnjak odbora tov. Kolenc) 
konča do sobote, kot je bilo pred
videno. Pričakuje se, da bo jutri 
objavljeno sporočilo o zasedanju.

Sinoči je predsednik italtianske- 
ga dela odbora Gian Lulgi Mile- 
si Ferrelti v hotelu »Jugoslavija« 
priredil večerjo v čast jugoslovan
skega dela delegacije. Danes do
poldne pa je italijanski veleposla
nik v Beogradu Folco Trabalzo v 
prostorih veleposlaništva priredil 
kosilo v čast obeh delegacij.

BOŽO BOŽIC

Državni tajnik Stans 
o sodelovanju z Jugoslavijo

BEOGRAD, 19. — Ameriški držav
ni tajnik za trgovino Morris Stanse 
je izjavil nocoj na konferenci z do
mačimi in tujimi novinarji, da je 
najnovejše sporočilo predsednika Ni- 
xona predsedniku Titu izraz dobre 
volje in zanimanja za napredek 
jugoslovanskega gospodarstva. *V 
sporočilu, ki sem ga danes izročil 
predsedniku Titu, je izjavil Stance, 
je pokazano zanimanje za osnovne 
smotre mojega obiska, t.j. za okre
pitev odnosov in napredek sodelo
vanja v trgovini, investicijah in teh
nologiji..« Stanse je nadalje dejal, 
da je predsednik Tito sporočil pred
sedniku Nixonu svoje pozdrave z 
upanjem, da mu bo v bodoče dana 
priložnost, da se sestane z ameri
škim predsednikom.

Ameriški državni tajnik je nadalje 
izjavil, da so ga prijateljski in topli 
razgovori z visokimi jugoslovanski
mi funkcionarji zelo ohrabrili, kajti 
v razgovorih je prišlo obojestransko 
do izraza razumevanje o sodelova

nju med obema državama, posebno 
na področju trgovine.

B. B.

Delna ukinitev 
««mbarga»
ZDA do Kitajske

VVASHINGTON, 19. - Predsednik 
Nixon je odredil, da so ZDA delno 
ukinile prepoved trgovinske izme
njave s Kitajsko, pri čemer ostane 
v veljavi »embargo« samo za stra
teški material. »Embargo« je v 
veljavi že devetnajst let, ko ni 
bilo nobenih, niti posrednih trgo
vinskih stikov med obema država
ma. Glasnik zunanjega ministrstva 
je v tej zvezi izjavil, da gre za 
majhen Korak v ameriških napo
rih, da bi izboljšali odnose s Ki
tajsko. ki pa ni v nobeni zvezi 
z zadnjimi diplomatskimi stiki med 
ZDA in Kitajsko, ki so bili v Var
šavi.

Sovjetsko-kitajski 
železniški sporazum

MOSKVA, 19. — Sovjetski tisti 
so danes na vidnih mestih objavili 
vest agencije TASS, da so obnovili 
sporazum o železniškem potniškem 
prometu med SZ, Kitajsko, Mongo
lijo, Severno Korejo in Severnim 
Vietnamom. Sporazum je zapadel 
leta 1966 in je promet blaga ure
jen s posebnim drugim sporazu
mom, vendar menijo opazovalci, 
da gre za rešitev obeh vprašanj 
in s tem tudi za ureditev sovjet
skih dobav Vietnamu, ki jih po
šiljajo po železnici preko kitajske 
ga ozemlja. Te dobave so bile 
ustavljene samo za nekaj ur, ob 
vojaških spopadih med Kitajsko in 
SZ, vendar pa SZ ni pošiljala ne
katerega strateškega materiala po 
železnici v Vietnam, temveč se je 
posluževala pomorskega prometa. 
»Pravda« pojasnjuje, da se seda
nji protokol nanaša na urnike pot
niških vlakov na vrstah železniških 
zvez in da velja za dve leti. Kon
ferenca se je vršila v mongolski 
prestolnici Ulan Bator in je pote
kala »v konstruktivnem ozračju«.



PRIMORSKI DNEVNIK — 2 — 20. decembra 1969

SESTANEK «MALE EVROPE» V BRUSUU

Financiranje «zelenega načrta 
razdvaja člane Evropske skupnosti

Zahodna Nemčija predlaga, da bi podaljšali prehodno razdob
je do leta 1980 - Ostre kritike francoskih predstavnikov

BRUSELJ, 19. — V kongresni pa
lači se je začelo zasedanje mini
strov šestih držav »male Evrope*. 
Vsi se danes sprašujejo, če bo 31. 
december zaključil dolgoletno deba
to med predstavniki šestih držav 
evropske skupnosti, ali pa bo treba 
pomakniti kazalce na uri v kon
gresni palači še za eno leto, ali 
več, naprej.

Odgovor na to vprašanje bo prišel 
morda danes ali pa jutri zjutraj. 
Vprašanje, o katerem danes raz
pravljajo predstavniki šestih držav, 
je zelo zapleteno. Največja težava 
pa nastaja, ko je treba rešiti pro
bleme takoimenovanega «zelenega 
načrta*. To vprašanje zadeva pred
vsem način in obsežnost financira
nja kmetijstva v združeni «mali 
Evropi*. Ta problem je predstav
ljal že v preteklosti in predstav
lja še vedno nekakšno čer, ob ka
tero so se razbila vsa dosedanja 
pogajanja, kar je prisililo državni
ke šestih dežel, da iz leta v leto 

odlagajo rešitev vprašanja, ki je 
bistveno za dejansko ustanovitev in 
delovanje skupnosti.

V ospredju je vprašanje finančne 
organizacije »zelene Evrope*, kateri 
je predpogoj rešitev osnovnega vpra
šanja pravne ureditve. Vsi spreje
majo načelo, da bo skupnost skrbe
la v bodočnosti za vse svoje po
trebe z lastnimi sredstvi in ne več, 
kot se je dogajalo do sedaj, s 
prispevki posameznih držav. Evrop
ski parlament ima sedaj le posve
tovalno vlogo, toda v bodočnosti 
bi moral opravljati v celoti nadzor
stvo nad proračuni skupnosti. Pre
den pa bi evropski parlament pre
vzel to odgovornost, bo preteklo 
nekaj časa. V tem prehodnem raz
dobju bodo morale posamezne dr
žave prispevati določene zneske za 
financiranje predvidenih dejavnosti 
skupnosti. V tem prehodnem raz
dobju bo namreč skupnost razpola
gala s svojimi lastnimi dohodki le iz 
virov carinskih obveznosti na indu
strijske proizvode iz drugih dežel in 
s kmetijskimi prelevmani. V tem 
razdobju tudi ne bo še v veljavi 
stalni prispevek za skupnost, ki ga 
sedaj šele preučujejo. Zato bo vpra
šanje financiranja še vedno pereče 
ter ga bodo morali tudi v bodoče 
še reševati le na ravni sveta mi
nistrov šestih držav. Predvidevajo 
pa, da se bo vprašanje pristojnosti 
nadzora nad proračunom skupnosti 
evropskega parlamenta zaostrilo že 
s 1. januarjem 1971.

Današnja pogajanja med ministri 
šestih držav potekajo še vedno v 
znaku hudih nasprotij. Lahko reče
mo, da sta se do sedaj izoblikovali 
Idve stališči, ki sta si precej sorod- 
Ini. Gre za stališči Italije in Nem
čije. Za to zadnjo državo je zna
čilno, da je njen predstavnik menil, 
da bi bilo potrebno podaljšati pre
hodno razdobje do leta 1980. Fran
coski predstavnik Schumann je po 
seji izjavil časnikarjem: »Nismo do
segli pomembnega uspeha. Zgublja
mo čas. ko bi bilo potrebno, da 
bi vsakdo dokazal svojo dobro vo
ljo. Tisti, ki zavirajo izpopolnitev 
skupnosti, si nalagajo hudo odgo
vornost do dežel kandidatov. Zače
tek pogajanj s temi deželami je 
namreč povezan z odobritvijo kme
tijskega financiranja*. Minister za 
fiance Giscard D’Estaing, ki je se
del zraven Schumanna, pa je v 
zvezi z nemškim predlogom o za
četku dokončnega vstopa v veljavo 
sporazuma leta 1980, izjavil, »da 
ima ta predlog samo eno prednost, 
in sicer to, da predlaga datum, ki 
je čim bližji letu 2000».

V Rimu preplah 
pred sodno palačo

RIM, 19. — Danes zjutraj so pred 
sodno palačo v Rimu karabinjerji 
odkrili čuden zavoj, ki je bil skrit 
med dvema stebroma palače. Za
radi psihoze, ki so jo zadnji dogod
ki v državi ustvarili, so karabinjer
ji takoj oddaljili vse mimoidoče, 
nato pa obkolili stebra. Istočasno 
so na kraj prišli strokovnjaki za 
razstrelivo. Paket je bil težak pri
bližno en kilogram, zavit je bil v 
časopisni papir in prevezan z vr
vico.

Karabinjerji so nadaljevali s 
preiskavo, odprli so paket nekaj 
minut pred 11. uro in odkrili, da je 
bilo v njem 30 jajc. Kmalu nato 
je neki vratar pripeljal na kara
binjersko postajo svojega znanca s 
kmetov. Ta je povedal, da je pri
šel v mesto, da bi se vratarju od
dolžil za neko uslugo. V ta namen 
mu je prinesel v dar paket z jaj
ci. Ker ga ni takoj našel, je po
mislil, da mu bo lažje hoditi brez 
paketa po palači in ga je odložil 
med stebra. Pozneje se je vrnil in 
videl tam karabinjerje, bal se je, 
da je kaj zakrivil, ko je tam pu

stil paket, zato je takoj odšel k 
vratarju in mu dogodek povedal. 
Skupaj sta prišla na karabinjersko 
postajo in vse se je končalo s sme
hom.

Prometne nesreče 
v Italiji

RIM, 19. — Centralni zavod za 
statistiko je z Automobil Ciuhom 
zbral približne podatke o promet
nih nesrečah v Italiji. V času od 
januarja do avgusta 1969 Je bilo v 
Italiji 202.340 prometnih nesreč, pri 
katerih je umrlo 5.967 oseb, ranje
nih pa je bilo 145.592. Lani je bilo 
v istem časovnem razdobju 210.815 
nesreč, 6.130 mrtvih in 153.908 ra- 
njenih.

Samo v avgustu je letos umrlo 
pri prometnih nesrečah 903 oseb,
21.311 pa jih je bilo ranjenih, lani 
pa je bilo v avgustu 939 mrtvih in 
22.244 ranjenih.
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii  milili iiiiujiiiuiiiiiiiimiiiinmiiiim,,

Priprave za najdaljši cestni predor na svetu
Spomladi bodo začeli pri 
prelazu Sv. Gotharda z 
deli za najdaljši cestni 
predor na svetu, ki bo 
znašal 16 kilometrov in 
284 metrov. To je 4 kilo
metre več kot predor pri 
Mont Blancu. Gorski pre
dor bo znatno olajšal pro
met, saj ga bo mogoče 
prevoziti v 15 minutah, 
to se pravi, da bo v eni 
uri moglo iti skozi predor 
1800 vozil. Menijo, da bo
do predor dokončali v 
sedmih letih. Dela sta 
prevzeli švicarski družbi, 
ki bosta morali med dru
gim odkopati 1.300.000 ku
bičnih metrov skal in za 
to potrošiti 45 milijard lir. 
Pri delu bodo uporabili 
švedske stroje «Jumbo A- 
tlas Copco», (ki jih vidi
mo na sliki), ki so pose
bej izdelani za kopanje 
predorov, ker imajo štiri 
hidravlične ročice, na ka
terih so pritrjeni svedri.

VPRAŠANJA IN ODGOVORI

KAJ SE IZPLAČA PRI PLAČEVANJU 
PROSTOVOLJNIH SOCIALNIH DAJATEV

O nadaljevanju s prostovoljnim 
socialnim zavarovanjem smo že 
večkrat pisali in tudi poudarili ka
ko se zavarovancu tako nadaljeva- 
nje vedno izplača, kajti z ne veli
kim stroškom lahko dobi pravico 
do pokojnine ali si poveča njeno 
višino. Vprašanje, ki si ga mnogi 
naši čitateljl zastavljajo, pa je, ko
liko se izplača plačevati pri pro
stovoljnem socialnem zavarovanju 
in o tem nam je čitateljica V. 
Mahnič poslala sledeče pismo:

že dve leti plačujem prostovoljne 
socialne dajatve drugega razreda, 
toda v meni se ponaja dvom, da 
sem s tem napravila veliko napako. 
Cez 8 let, ko bom šla v pokoj bom 
verjetno prejemala le minimalno po
kojnino, torej bi se mi izplačalo 
plačevati manj prostovoljnih social
nih dtijatev. če pa bi že danes za
čela plačevati višje socialne dajatve, 
za koliko bi se mi povišala jnkoj- 
nina? Prosim ms, če mi lahko kaj 
svetujete. Preden sem začela pla
čevati prostovoljne socialne dajatve, 
sem bila zaposlena 10 let.

Ko bo šla naša čitateljica v po
koj, se ji bo pokojnina zaračuna
la na sledeči način: najprej bo so
cialni zavod vzel v poštev dobo
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PO BRODOLOMU BLIZU PRISTANIŠČA BAY0NNE

Prijavljeni sodišču 
lastniki ladje «Romulus»
Odvetnik Musio je v Genovi obtožil panamsko družbo, 
da je zagrešila nenameren umor petih pomorščakov

GENOVA, 19. — Danes je od
vetnik Nino Musio Šale prijavil so
dišču lastnike tovorne ladje «Romu- 
lus», ki se je pred nekaj dnevi po
topila v bližini francoskega prista
nišča Ba.vonne v Biskajskem zalivu. 
Kot smo že poročali, je pri brodo 
lomu izgubilo življenje pet ljudi. 
Gre za poveljnika ladje Gaetana 
Mazzolinija, za prvega častnika Ro
mana Roggera, za radiotelegrafi
sta Giacoma Bisija in za mornar
ja Giovannija Ninnello in Luigija 
De Virgilija. V trenutku brodoloma 
je bilo na ladji 24 pomorščakov, 
med katerimi so bili tudi trije Ju
goslovani.

PO ODKRITJU NOVIH NAHAJALIŠČ NA URALU

ZSSR ponuja zahodnim državam 
metan po zelo ugodni ceni

Skrčila pa Je ponudbo petroleja - Čez tri leta bomo tudi pri nas kurili s sovjetskim plinom
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Za metan, ki ga bo Sovjetska zveza čez tri leta začela dobavljati Italiji, bodo speljali nov plinovod 
čez ozemlje češkoslovaške do avstrijske meje pri Bratislavi. Odtod bodo plin potisnili po 370 km 
dolgem vodu do Trbiža in dalje v notranjost Italije. Tako bomo v kratkem tudi pri nas kuriU z

me‘anom iz velikih nahajališč na Uralu

Odv. Musio Šale je znan širši 
javnostni zaradi številnih pravd, ki 
jih je sprožil proti brodarskim druž
bam, katerih ladje plovejo pod pa 
namsko zastavo, ali kako drugo, ki 
v večini primerov prikrivajo de
jansko lastništvo. V prijavi odv. 
Musio Šale trdi: «BrodoIom se je 
odigral na razburkanem morju, ker 
mornarji niso mogli spraviti v tek 
ladijskih strojev, kar bi omogočilo 
ladji, da odpluje na odprto morje. 
V tistih pogojih ni bilo mogoče ob
vladati ladje. Okvare na strojih so 
nastale, ko je bilo morje še mirno 
in jih niso mogli popraviti kljub 
posegu strokovnjakov*.

Odv. Musio Šale trdi še, da je 
bilg «Romulus» zgrajena 1. 1945 v 
neki severnoevropski ladjedelnici. 
Gre torej za zelo staro tovorno lad
jo, ki je plula po morjih ne da bi 
upoštevala varnostnih predpisov gle 
de posadke. To se je dogajalo samo 
zato, ker je bila ladja registrirana 
v Panami. Za to registracijo pa se 
skrivajo koristi raznih italijanskih 
in tujih operaterjev, ki pa bi so 
morali vsi zagovarjati pred sodiš 
čem zaradi smrti petih italijanskih 
državljanov.

Zaključen proces 
za nerede v Caserti

SANTA MARIA CAPUA VETERE, 
19. — Danes se je zaključila sod
na obravnava proti osebam, ki so 
8. in 9. septembra lanskega leta 
povzročili nemire ob odločitvi no
gometne zveze, da bo nogometno 
društvo »Casertana* nazadovala iz 
B lige v C, zaradi dogodkov, ki so 
v športu nedovoljeni

69 obtožencem so prisodili skup
no 80 let zapora. Vse so obtožili 
uporniškega zborovanja, cestne za
pore, poškodovanja javne lastnine, 
upora, groženj in sramotenja jav
nih organov ter poškodb. Največ
jo kazen je dobil 22-letni Antonio 
Esposito, 3 leta in 4 mesece zapo
ra. Med obtoženci je bila samo 
ena ženska, ki so ji prisodili 4 me
sece zapora, 26 obtožencev pa so 
oprostili kazni, zaradi pomanjka
nja dokazov.

/ prihodnjih 20 letih bo Sovjet- 
i zveza dobavila Laliji 100 nuli- 
■d kubičnih metrov zemeljskega 
na, ki ga bo ENI sprejemal na 
;ji med Češkoslovaško in Avstri- 
ga potisnila v 370 krn dolg plino 

i, ki ga bodo speljali v smeri 
j ti Italiji, in ga prek Trbiža pre 
tali v italijansko omrežje meta 
rodov. Tako bomo v kratkem do- 
eli, da bomo tudi v Trstu, ka 
ir že sega metanovod SNAM. tro- 
i sovjetski plin, m da bo ta so 
Aski plin napajal industrijska sre 
ča ne le v deželi Furlaniji-Julij- 

krajini, ampak tudi v sosedni 
jubliki Sloveniji (kakor znano, se 
II pogaja za dobavljanje zemelj 
jga plina cementarni Anhovo in 
vi Gorici pa tudi slovenskim obal- 
n občinam do Portoroža). V za 
»no za plin bo italijanska indu 
ija dobavila Sovjetski zvezi u 
ezne količine industrijskega bla- 
in teh« lični h naprav, tako da bo 

upna vrednost obojestranske rne- 
ive dosegla 1900 milijard lir. To 
naj večja kupčija, ki bi bila kdaj 

lenjena med Italijo in Sovjetsko 
ezo; oba partnerja sta z njo sila 
dovoljna: Sovjetska zveza pred

vsem zato, ker bo na njeni podlagi I energije. Dokaz te spremembe sta 
lahko uravnovesila svojo plačilno1 tudi politika proste roke, ki jo je
bilanco z Italijo, Italija pa zato, 
ker bo prejemala velike količine 
energije po zelo ugodni ceni. V 
mednarodnih krogih poudarjajo, da 
se italijansko sovjetska pogodba na 
naša na dobavno ceno, ki je doslej 
zabeležena na svetu, čudno pa je, 
da vsaj doslej ni bilo slišati, da bi 
zahodni konkurenti začeli robantiti 
proti »dumpinški praksi komunistič 
nih držav*.

S pogodilo, ki jo je pravkar /.a 
ključila z Italijo, in s pogajanji, ki 
jih vodi v isto smer z Zahodno Nem
čijo, je Sovjetska zveza pokazala, 
da se je njena strategija na pod
ročju energetskih virov v zadnjem 
času občutno spremenila Pred leti 
sj Rusi «grozili» zahodnemu svetu 
s svojim petrolejem, danes pa po 
tiskajo na Zahod svoj zemeljski 
pin. V tem pogledu vodijo Sovjeti 
gospodarsko politiko kakor Ameri 
čani: petrolej kot energija nekoliko 
zaostaja za metanom, in sicer de
loma zaradi tega, ker se metan pri
dobiva z manjšimi stroški, deloma pa 
tudi zaradi skrbi, da bi ne zajeli pre
globoko v strateške rezerve domače

Sovjetska zveza v zadnjem času do
volila svojim zaveznicam glede pre 
skrbovanja z ogljikovodiki iz zahod
nih nahajališč in vsestranska po 
moč, ki jo Rusi i.udijo »petrolej
skim* deželam na Srednjem vzhodu. 
Glavno besedo pri spremembi gospo
darske politike na področju ener
gije pa je vsekakor pripisati nedav 
ni najdbi velikih nahajališč zemelj 
skega plina v Uralu. Da bi tudi 
doma koliko, mogoče razširili po
trošnjo cenene energije, ki jo daje 
zemeljski plin, pa rabijo Rusi mnogo 
tehničnega materiala zahodne pro
izvodnje. Ou tod njihova najnovejša 
ponudba metana svojim najvažnej
šim zahodnoevropskim partnerjem, 
predvsem pa Italiji, Zahodni Nem
čiji in Franciji.

Na preusmeritev sovjetske ener
getske politike pa vplivata še dva 
argumenta, meni A. Murcier v pa
riškem »Le Monde*, in sicer želja 
SZ, da bi oslabila moč zahodnih pe
trolejskih monopolov, in pa pretve
za, da s speljavo potrebnih plinovo
dov čez ozemlje nekaterih svojih 
zaveznic, jih še bolj naveže nase.

PARIZ, 19. — Danes so operirali 
bivšega ministra vlade de Gaulla 
in podžupana v Chamonixu Mori 
cea Herzoga, ki je znan kot slovit 
alpinist. Leta 1950 je osvojil vrh 
Anapurne v Himalajskem gorovju.

V zadnjem času je jugoslovanska 
odprava osvojila dva vrha na Hi
malaji, in sicer Anapurno 2 in Ana
purno 4, ki spadata oba v celotno 
skupino Anapurne, katere najvišji 
vrh je visok nekaj čez 8.000 m.

Leta 1950 je Herzog dobil hude 
poškodbe zaradi zmrznjenja nog 
in rok. Takoj po vrnitvi odprave 
v domovino so mu morali odrezati 
več prstov. V zadnjih časih se mu 
je zdravstveno stanje ponovno po
slabšalo ter so morali napraviti nov 
kirurški poseg, ki je, po zadnjih 
vesteh, popolnoma uspel. Herzog pa 
se bo moral zdraviti v bolnišnici 
mesec dni.

SREDNJA EVROPA V ZNAKU SLABEGA VREMENA

40 mrtvih zaradi gripe 
na področju Bosanske krajine
V Genovi razsaja močan veter, ki povzroča požare in ovire v prometu na avtocesti

RIM, 19. — Močan veter je danes 
zajel Iigursko obalo. V Genovi so 
gasilci morali nenehoma utrjevati 
strehe in dimnike, ki jih je veter 
omajal. Tudi v pristanišču je bilo 
zaradi vetra precej dela. Vlačilci 
so morali nenehno obračati ladijski 
krn proti vetru, da bi se ladje ne 
poškodovale ob pomolu. Letališče 
Cristoforo Colombo je zaprto, leta
la morajo pristajati in vzletati z mi
lanskih letališč. V okolici Savone je 
veter razširil požar, katerega gasijo 
vsi gasilci iz mesta.

Pri Genovi je na avtocesti pro
met oviran, ker je veter prevrnil 
nekaj tovornjakov, ki zapirajo pro
metu pot. Tudi nekaj avtomobilov 
je močan veter vrgel s ceste, ali 
jih porinil ob zaščitno ograjo. Za
radi teh nevšečnosti je bila avto
cesta Genova - Savona nekaj ur 
zaprta.

V okolici Neaplja zopet dežuje, 
ponekod je voda zalila pritlična sta
novanja. Na dveh krajih se je udrla 
cesta in požrla celo en avtomo
bil. K sreči je voznik ostal nepo
škodovan.

V Jugoslaviji se je stanje na pod 
ročju Banjaluke zaradi novega sne- 
gi ponovno poslabšalo. Nevarnost, 
da se bodo pod težo snega počušile 
mne 'e hiše, v katere so se vselili 
Banjalučani, se veča. Zadnja dva 
dni se je zaradi snega porušilo o 
krog 20 poškodovanih hiš.

Vremenske razmere, posebno ve
like razlike v temperaturah, ugod
no vplivajo na širjenje epidemije 
gripe in drugih bolezni. V Banja
luki je okrog 4500 oseb bolnih za 
gripo, 222 primerov vnetja pljuč in 
420 primerov bronhitisa. Stanje v 
okoliških vaseh je verjetno še težje. 
Točnih podatkov s teh področij ni, 
ker visok sneg onemogoča delo 
zdravstvenih skupin. Stanje je po
sebno kritično v vaseh okrog Sken- 
dervakuha, fkjer . je okrog 10.000 pre
bivalcev iz 15 vasi že več dni za
radi snega odrezanih od ostalih 
krajev. Danes je v Skendervakuh 
prispela skupina štirih zdravnikov, 
ki se bo skušala prebiti do za
sneženih zakotnih vasi in nuditi po
moč prebivalstvu. Po zadnjih po
datkih je na področju Bosanske kra

jine umrlo za gripo 40 ljudi, in 
sicer 14 na področju Skendarvakuha, 
5 v Banjaluki in 15 na področju 
Prnjavora.

Aretirani uživalci 
heroina in hašiša

PARIZ, 19. — Policija je zaprla 
v Marseillu 15 mladih ljudi, ki so 
se udeležili «heroin-partyja» v ho
telu v bližini postaje. Mladi fantje 
in dekleta so stari od 17 do 27 let; 
povedali so, da so pred prihodom 
policije vrgli skozi okno veliko doz 
mamila, vendar so agenti kljub te
mu pri njih dobili vrečico heroina 
in brizgalki.

V Colmarju je policija aretirala 
23-letnefca študenta Johna Beaver- 
ja iz Ohia in ga obsodila na leto 
dni zapora in na 5 milijonov lir 
denarne kazni. Beaver je namreč 
lansko leto skušal pretihotapiti iz 
Nemčije v Francijo dva in pol ki
lograma hašiša.

redne zaposlitve in zračun&l viši
no pokojnine za to dobo po no
vem pokojninskem sistemu. Ce J® 
na pr. znašala srednja plača zad
njih treh let zaposlitve 80.000 l*r’ 
pritiče čitateljici za tisto dobo J® 
tisoč lir mesečne pokojnine (20° ” 
od 80.000). Tej vsoti se bodo nato 
prištele prostovoljne socialne da
jatve. Ker naša čitateljica plačuj® 
prostovoljne socialne dajatve dru
gega razreda, se jii prizna v prid 
pokojnine 8 lir socialnih dajatev 
tedensko. Te se po starem pokoj
ninskem sistemu pomnožijo s koe
ficientom 18.72, kar hi znašalo 1®*' 
ne pokojnine 77.875 (8x18, 72x52x10) 
ali 6000 lir mesečne pokojnine. 
Skupna pokojnina naše čitateljic® 
bi torej znašala 22.000 Ur kar j® 
nižje od minimalne pokojnine, ® 
znaša danes 23.000 lir. Zato se na
ši čitateljici izplača, da si vza®* 
najnižji plačilni razred prostovolj
nih socialnih dajatev. To je tudi 
nasvet, ki ga damo vsem tisti® 
čit.ateljem, ki so bili malo časa 
zaposleni, ki so imeli v dobi za
poslitve nizko plačo in ki začnej0 
s prostovoljnim socialnim zavaro
vanjem nekaj let pred upokojitvijo-

Poglejmo še drugo vprašanje nar 
še čltateljice. Kaj če bi začela pl®' 
čevati že danes višje prostovoljna 
socialne dajatve? Predvsem nesffl®- 
mo pozabiti, da socialni zavod d<> 
voli plačevati prostovoljne social
ne dajatve le v sorazmerju ali tx3r 
je od zadnje plače prosilca. Toda 
vzemimo primer, da bi naša čita- 
teljica začela plačevati socialne da
jatve namesto sedaj drugega, četr
tega razreda. Pokojnina bi se J* 
povišala nadalje za 3750 lir in “ 
skupno znašala 25.750 lir mesečno. 
Medtem ko danes plačuje 1187 l'r 
tedensko bo nadalje plačevala t®" 
densko 2574 lir, kar bi v 8 letiD 
znašalo 577.000 lir več. Sama mora 
preračunati po svojih finančn® 
zmožnostih ali se ji izplača vloži
ti to vsoto zato, da bo prejemal* 
za 3750 lir višjo pokojnino.

To kar smo do sedaj napis®** 
se nanaša na sedanje stanje 
področju prostovoljnega socialne?® 
zavarovanja. Ne smemo pa P01^ 
biti in o tem smo že pisali, d* 
so predvidene tudi na tem P0®! 
ročju določene spremembe. Novl 
pokojninski zakon obvezuje vlado, 
da te spremembe izvrši do 31. d®- 
oembra 1971. leta. Bistvo teh spre
memb pa naj bi bilo to, da s® 
bodo tudi prostovoljne socialne da
jatve štele kot dejansko plačan® 
socialne dajatve in da se bo skup
no število dajatev izračunalo v od
ločenem odstotku na srednjo P**" 
čo zadnjih treh let delovnega raz
merja zavarovanca. V tem Pr®“' 
videvanju hi bilo važno, da si v®*- 
ki nadaljujejo s prostovoljnim ^ 
cialnim zavarovanjem, izberejo 
st’ plačilni razred v katerem J® 
njih srednja plača zadnjih treh 1®* 
delovnega razmerja.

IZ TRŽAŠKE KRONIKE
ZADNJA SEJA OBČINSKEGA SVETA V LETU 1969

Po diskusiji odobren sklep o prehodu 
uprave openskega tramvaja pod Acegat

Pozitivna ocena vsedržavnega natečaju za zamisli o ure
ditvi zgodovinskega središča mesta - Odobren dogovor 
z AGIP za gradnjo podzemeljskega parkirnega prostora

ARICA, 19. — Oboroženi «zračni 
gusarji* so danes prisilili čilsko le
talo »Boeing 727», da je letelo na 
Kubo. Letalo je letelo na progi 
Santiago de) Čile — Asuncion (Pa
ragvaj), ko so nastopili štirje obo 
roženi moški in prisilili pilota, da 
je let preusmeril. Dovolili so le, 
da se je preskrbel z gorivom v 
Arici in da je tam izstopilo 15 žensk 
in otrok od skupno 88 potnikov in 
11 oseb posadke.

HAAG, 19. — Sodišče v Haagu je 
obsodilo 15-letnega arabskega mla
deniča Taysira Alija El - Attara na 
tri mesece poboljševalnice in s tem 
potrdilo razsodbo sodišča nižje stop
nje. 15-letnik je 8. septembra vr
gel bombo proti izraelskemu posla
ništvu v Haagu in poškodoval bliž
njo stavbo. Fanta bodo v teh dneh 
izpustili na svobodo, ker je bil za
prt že skoraj tri mesece.

Sinoči je bila zadnja seja občin
skega sveta v letošnjem letu in se 
je precej dolgo zavlekla. Najprej je 
občinski svet z večino glasov odo
bril nekatere spremembe pravilnika 
o konzultah in upravnih centrih. Pri 
tem je vodja komunistične skupine 
Rossetti pozval občinsko upravo, naj 
ukrene vse potrebno, da bodo kon- 
zulte in upravni centri postali čim- 
prej stvarnost. Večina občinskih sve
tovalcev, razen liberalcev in misov- 
cev, je nato odobrila dogovor med 
občino in podjetjem AGIP za uredi
tev podzemeljskega parkirnega pro 
štora za avtomobile na trgu pred 
sodno palačo, župan je pripomnil, 
da je občinski odbor upošteval neka
tere pripombe občinskih svetoval
cev in da so take dogovore sklenile 
že nekatere občinske uprave velikih 
italijanskih mest. Diskusija se je 
razvila zlasti glede prepovedi par
kiranja na omenjenem trgu in v ne
katerih sosednih ulicah, župan pa 
je dejal, da spada to med pogoje, 
ki jih poslavlja druga stranka, ob
enem pa bodo meščani imeli na raz
polago nekaj več prostega prostora.

2uipain je nato sporočil Izid vse
državnega natečaja za zamisli o u- 
rediitvi zgodovinskega središča me
sta. Posebna komisija mi Dodelila 
prva nagrade pač pa je dodelila 
dive nagradi «ex aequo» (vsakemu 
7,5 mil. lir). Prav talko Je bila raz
deljena «ex aequo» tudii tretja na
grada (vsakemu 2 mil. Ur). Raz
stavo idejnih načrtov bodo odprli 
pred 15. januarjem v palači Co- 
staimzl, ali pa v dvorani Krožka za 
kulturo In umetnost, župan je de
jal, da bi bila slednja divarana bolj 
primerna, ker bi radi priredili jav
no diskusijo z udeležbo strokovnja
kov, ki so sestavili načrt. Tako 
načrte kot diskusijo v ocenjevalo! 
komisiji je župan zelo pozitivno o- 
cenil in poudaril, da bodo ugoto
vitve in priporočila, ki jiilh vsebujejo 
nagrajeni elaborati zelo koristila 
pri zadevi dokončnega urbanistič
nega načrta za ureditev mestnega 
zgodovinskega središča. Elaborate 
in diskusijo so zelo pohvalili tudi 
svetovalec Cuffaro (KPI), Monfall- 
con (PSIUP), Pittonl (PSI), Rimal - 
di <KD) in Colautti. Pittonl Je 
med drugim tudi izrekel prizna
nje županu ln odboru, ki so pripo

mogli k uresničitvi te ztumlsll. Cuf
faro in Monfalcon sta poudarila, 
da prinašajo idejni načrti tn di
skusija v okviru ocenjevalne ko
misije nove in spodbudne elemen
te, ki morajo služiti pri izdelavi 
urbanističnih načrtov.

Občinski svet je odobril razne 
ln precej važne sklepe, in sicer o- 
dobritev dogovora o upravljanju 
gledališča Rossetti, ki ,|e do 1974 
poverjeno upravi gledališča Teatro 
Stabile, najem posojila 490 milijo
nov lir za gradnjo novega držav
nega zavoda za umetnost, najem 
posojila 200 milijonov lir za ure
ditev mestnih pločnikov, najem 
posojila 116 milijonov lir za razši
ritev Ulice Rio Primanio. dodatni 
izdatek 110 milijonov lir za grad
njo podmorskega vodovoda, in 
končno prehod uprave openskega 
tramvaja pod uprava ACEGAT.

Pri zadnji točki se je razvila pre
cej živahna diskusija. Svetovalec 
Cuffaro je opozoril občinski odbor 
na nekatere nepravilnosti, da se 
ne bi ponavljale stare napake. 
Predvsem je zahteval, naj bi bile 
k sklepu priloženi seznami z oz
načbo kvalifikacij vsega osebja in 
naj bi pojasnila položaj »nekega 
uslužbenca«, ki je zdaj zaposlen pri 
deželni upravi. Omenil je znano 
afero, ki je privedla do razprave 
na sodišču, in izrazil zaskrbljenost, 
da ne bi prišlo do novih nepra
vilnosti.

Odbornik Vascobto je dal na raz
polago seznam uslužbencev, sveto
valec Oalabria (KPI) pa je pred
lagal, naj bi se poleg imen nave
dle tudi dosedanje kvalifikacije u- 
službencev in kvalifikacije, s kate
rimi bodo uslužbenci sprejeti pod 
upravo ACEGAT. Za njegov pred
log so glasovali svetovalci KPI, 
PSIUP, PRI in inidiipendamtlst 
Taddeo, proti pa svetovalci KD, 
PSI In PSU, medtem ko so se mi- 
sovci in liberalci vzdržali. Z veči
no glasov je bil predlog zavrnjen, 
nato pa je bil na tajnem glaso
vanju z večino glasov odobren skilep 
o prehodu openskega tram1 vaj a
pod upravo ACEGAT.

Ob koncu seje se je župan zahva
lil vsem svetovalcem za sodelova
nje v letošnjem letu ter jim za
želel vesele praznike ter srečno no
vo leto.

■ Zaradi gradbenih del, ki Jih v
poslopju št. 2 v Ulici Vivaldi o- 
pravlja gradbeno podjetje dr. ing. 
Celestino Pocecco, ie tržaški župan 
odredil prepoved parkiranja na 
desni strani omenjene ulice za vsa 
vozila in sicer v tistih dneh in 
urah, ko podjetje raztovarja in 
natovar.ja pred poslopjem gradbe
ni material.

Odloženo 
plačilo davkov?

Novi seznami plačevaloev drui®' 
skega davka za leto 1970, ki jih C 
že odobril občinski odbor, ni®**!; 
še izvršilne veljavnosti, ker rn®~' 
ka podpis funkcionarja financ*1 
intemdance, ki je bolan. .

Zaradi stavk uslužbencev fina*1®] 
nih uprav niso še izdelani seffl«* 
mi plačevalcev davkov Vanoni. ^T 
rad’ tega odbornik za finance Pr° ’ 
Lonza predvideva da ne bodo 
tegnili pripraviti vsega, kar .1® 
trebno, v predpisanem roku in Z, 
zaradi tega zelo verjetno, da 
odloženo plačilo prvega obroka da ■ 
kov v februarju.

“ i*
Iz izolske bolnišnice 

pripeljali v tržaško splošno 
nico 21-letnega Ottavia Žuga®* 
Androne deirOglio 1. Mladen® 1 
bil že 23. novembra žrtev hu 
prometne nesreče na cesti med * 
prom in škofijami. Njegovo 
je še vedno zelo hudo, dobil ^
namreč zelo močan udarec v
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V TRŽIŠKEM « ITALCANTIEIU»

Pred izročitvijo prvega 
228.500-tonskega tankerja
Medlem se pospešeno gradi 
rina M.» ho lahko plula

V tržiški ladjedelnici »Italcantie- 
ri» dokončujejo orjaško turbocister- 
no «Caterina M.», ki so jo »splavi
li* (v resnici so spustili vodo v 
novi dok, da je ladja svobodno 
zaplavala) konec junija letos. V 
kratkem jo bodo izročili naročni
ku, družbi Europa Societa Genera
le di Armamento, last podjetnika 
A. Montija iz Palerma. Medtem pa 
gradijo drugo ladjo iz serije štirih 
enakih enot za istega naročnika, in 
sicer ladjo »Anita M.», ki jo vidi
mo med gradnjo na naši sliki.

Tehnične razsežnosti orjaških tan
kerjev, po katerih se tržiški »Ital- 
cantieri* uvršča med največje gra
ditelje teh enot na svetu, so na
slednje. ladje so 329,60 m dolge, 
48,68 m široke ter 25,60 m visoke. 
Njihova bruto nosilnost znaša 228 
tisoč 500 ton, prostornina njihovih 
cistern pa obsega 273.380 kub. me
trov. Ladje bodo lahko plule pri 
polni obtežitvi s hitrostjo 16,1 voz
la na uro. Gradijo jih pod nadzor
stvom Lloyd’s Register of Shipping 
in Italijanskega pomorskega regi
stra. Usposobljene bodo za preva-

druga 
tudi po

enaka ladja -
Sueškem prekop11

žanje surovega petroleja in Petr j 
lejskih derivatev z vnetiščem P 
65° C. Enote bodo opremljene z v 
mi napravami, ki jih določa 1 
donski sporazum iz leta 1960 0 v 
nosti med plovbo.

Na vsaki ladji bo 18 skladišč 
tekoče gorivo, in sicer 6 po sr 
ladje, 12 pa bočnih. Vsaka 1,0 - 
premi jena s pogonskim stroje® 
ste Stal - La val Turbin A.B., *d 
posredoval edinemu propelerju 
no moč 35.750 KM pri 93 obr-/"' 
Glavni parni kotel vrste 
Wheelc F,SD III, ki bo kakor P*f
gonski stroj izdelek tovarne

ur®-
pod

vs®-

do Meccanica Nucleare, bo 
zmogljivost 60 ton pare na 
Paro bodo dovajali v valj® 
pritiskom 81,9 atmosfere, ob 
pu v valjčni prostor pa bo Pa 
imela 510® C.

Kljub svojim velikim razse^fg 
stim bodo ladje iz vrste 
M.» in »Anita C. M.» usposoblJe ^ 
za plovbo po Sueškem PrekopU'n,- 
ta namen bodo pripravili na P/®, 
cu vsake enote tudi posebno *a 
no za sueške pilote.
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V OSAKI NA JAPONSKEM PRIPRAVLJAJO «EXPO-70»

Bodo Japonci ponovno 
presenetili ves svet?

Najvišji paviljon bo sovjetski, najnižji ameriški - Doslej se je prija
vilo 78 držav, kolikor jih ni bilo niti v Montrealu niti v New Yorku

TOKIO, decembra. — Japonska 
Preseneča, včasih «prekaiša» samo 
sebe. Ni dolgo tega, ko smo od 
tod beležili prve priprave za ve
liko «Expo-70» ta danes se k stva
ri vračamo, kajti v razmerama 
kratkem času je Japonska napra
vila ali bolje pripravila nov ču
te. Za kaj gre?

Od 15. marca pa do 13. septem
bra prihodnjega leta, to &e pra
vi skozi vso prihodnjo pomlad 
to poletje bo tu svetovna razsta
va «Expo-70», ki bo nosila naslov 
»Napredek in harmonija za člo
veštvo)). Na površini 3 milijonov
300.000 fcv. m bo razstavljeno vse 
•tojnovejše ta najboljše, kar zmo
to človeštvo.

2e zadnjič smo zabeležili, da bo 
hMšnja «Expo-70» v Osaki, torej 
v drugem največjem japonskem 
toestu, ki more pripraviti vse, kar 
takšna prireditev zahteva, ta da 
to izbrali za to prireditev Osako 
to ne Tokio zato, ker je Tokio 
Preveliko mesto ta bi zato obi
skovalcem bilo preveč naporno 
odhajati iz središča prestolnice 
»a periferijo na svetovno razsta- 
«0.

Ne glede na vse to, dobi člo
vek danes v Tokiu ta Osaki, pa 
tod! v kakem drugem japonskem 
toestu vtis, da se vsa Japonska 
Pripravlja na «Expo-70». Japonska, 
ki se je izkazala pred leti z o- 
tohpiadio, se hoče izkazati tudi s 
Svetovno razstavo. In to še pose
di zaradi dejstva, ker bo to pr
va svetovna razstava na azijski 
tolkli. Japonci s ponosom pou- 
tejajio, da je njim pripadla čast, 
Organizirati svetovno razstavo. In 
Prianati jim je tudi treba, da so 
Sede tega mojstri, saj nd niti 
bogatim ZDA niti Kanadi uspe
ta pritegniti k sodelovanju toli
ko držav, kot je to uspelo Japon
ski, pa čeprav je Japonska, zem
ljepisno vzeto, nekoliko odročna.

Pred nekaj dnevi sta se prija
vili še dve državici s črne celi
te ta s tem se je število držav, 
ki nameravajo z lastnimi paviljo
ni ali v kolektivnih razstavah bi
ti navzoče v Osaki, povzpelo na 
78. Tolikšnega števila držav ni ba
lo niti v Montrealu niti v New 
Ttorku, da ne govorimo o prejš- 
toih razstavah v Bruslju, ali celo 

prej v Parizu. Vrh tega se bo- 
(to te razstave udeležile tudi Sti
ki mednarodne organizacije, kar

bo prireditvi dalo še poseben pe
čat.

Tudi Osaka, velikansko mesto, 
ne razpolaga v središču mesta s 
prostorom 3 milijonov ta pol kv. 
m površine, zato se razstavišče 
pripravlja zunaj mesta, kjer so 
zgradili ali gradijo 80 paviljonov, 
80 večjih ta manjših palač, pri 
čemer sleherna država tekmuje z 
drugo v tem, kako bi bila bolj 
originalna, kako bi bila čim manij 
«tolasiftna» ali stereotipna. Zato 
vidimo tu na gradbišču ali že v 
normalnih merah ali v obliki čr- 
težev in maket nekaj izrednih no
vosti. Navedli bomo le nekatere. 
Najvišja zgradba na «Expo-70» v 
Osaki bo prav gotovo sovjetski 
paviljon ,nad katerim že štrli sko
raj 200 m viisok stolp, vrh kate
rega sta še velik srp ta veliko 
kladdvo. Ce so šli Sovjeti v viši
no, se Američani odlikujejo po 
svoji nizki ravni. Zdi se, da bo 
najnižji paviljon v Osaki prav a- 
meriškl paviljon, ker ga gradijo 
v obliki »letečega krožnika«, kate
rega polovica bo nad zemljo, po
lovica pa pod zemljo. Najobsež
nejši paviljon pa bo japonski, 
pravzaprav bo to skupek paviljo
nov, Id pa bodo med seboj tako 
povezani, kot bi šlo za eno samo 
zgradbo. Skupna površina teh 
pa bo znašala 15.000 kv. m. Mor
da pa bo največ pozornosti vzbu
jal kanadski paviljon. Ce ne za
radi drugega, zaradi svojevrstne
ga gradbenega materiala, saj bo 
sestavljalo njegove zidove in ste
ne 38.000 ogledal.

Še bi mogli navajati posebno
sti, s katerimi tekmujejo iznajd
ljivi arhitekti, toda nekdo je re
kel, da bo «Osaka slika sveta, ka
kršen je bil včeraj, kakršen je 
danes in kakršen bo jutri«. Ne 
vemo, če bo arhitektom uspelo 
zadeti sliko jutrišnjega sveta, vse
kakor pa smo prepričani, da so 
v marsičem prekoračili sedanji 
svet ta da razstavišče nima prav 
nikakršne zveze z ostalim svetom, 
celo s sicer zelo moderno Osa
ko ne. Toda ekshibicionizem arhi
tektov, ki so se v Montrealu pre
pustili fantaziji v zvezi z bodo
čimi mesti, se ni izkazal Le re
dek arhitekt je izkoristil kako i- 
dejo, ki so jo kanadski ta drugi 
arhitekti uporabili pri gradnji ((bo
dočega človeškega konglomera
ta«, kakor so imenovali tis« del 
razstavišča v Montrealu, ki naj

SOBOTA, 20. DECEMBRA 1969
TRST A

7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po
točita.; 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. narodne; 12.10 Kulturni od- 
hievi; 12.30 Za vsakogar nekaj;
13.30 Glasba po željah; 14.45 Z
glasbo po svetu; 16.10 Operetna 
glasba; 16.40 Orkestri; 17.00 An
sambel «The Shadows»; 17.30
Program za mladino; 18.15 U- 
taetnost ta prireditve; 18.30 Mo
šta zbor iz Celja; 18.45 Dva an
sambla; 19-10 ((Družinski obzor
nik«; 19.30 Orkester ta pevci;
20.00 šport; 20.50 Celestin: ((Ro
ta«; 21.35 Vabilo na ples; 22.35 
Zabavna glasba.

TRST
12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran;

14.00 Wagn©r: Tristan in Izolda;
14.30 Domači avtorji.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 19.15 Po

točila; 6.40 Glasba za dobro'ju
tro; 7.40 Vesela glasba; 8.00 Po
pevke; 8.30 Operetni svet; 9.00 
Malo besed in veliko glasbe; 9.35 
Kvartet Koral; 10.00 Prijetna 
glasba; 10.30 Orkester Lehn;
10.45 Znani popevkarji; 11.00 Pio- 
Me; 11.30 Današnji pevci; 11.45 
Glasba ta pesem; 12.00 in 12.45 
Glasba po željah; 13.30 Program 
z A. Umom; 14.00 V ritmu z mla
dimi; 15.30 Od Soče do Drave;
16.00 Primorska In njeni ljudje; 
16.40 Nove plošče; 17.00 Izbrali 
ste; 17.30 Pesem in ritem; 18.00 
to 19.30 Prenos RL; 19.00 Poje 
Maurizio; 22.10 Plesna glasba.

nacionalni program

7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po
ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.06 
Glasba ta podoba; 9.30 Filmske 
novosti; 10.35 ta 11.30 Ura glas
be; 12.05 Kontrapunkt; 13.15 Ra
dijske kronike; 14.43 in 15.10 Na
tečaj za nove pesmi; 16.00 Spo
red za mladino; 16.30 Znanstve
na oddaja; 16.40 Znanost in teh
nika; 17.00 Po dnevnih vesteh iz
žrebanje loterije; 18.00 Veliki va
riete; 20.15 Plošče in skeči; 21.00 
Pogovor o glasbi; 22.22 Sodobna 
■tal. glasba.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Orkester; 9.05 Zakaj 
to kako? 9.40 in 11.36 Telefonski 
pogovori; 10 40 Glasbeni variete;
13.00 Program z Rito Pavone; 
13.35 Poje OmelJa Vanoni; 14.05 
toke box; 15.18 Koncert; 17.30 
Izžrebanje loterije; 17.43 Plošče 
za najmlajše; 18.35 Glasbeni ape
ritiv; 20.00 Radijska priredba;
21.00 Canzonissdma; 23.00 Kroni
ke Juga; 23.10 Ital. folklora.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.15 

Odrska glasba; 12.20 Busoni: So
natama; Jacobs: Suita; 13.00 Co- 
reill, Galuppi ta Stamitz; 13.45 
Violinist Izak Stem; 14.30 Caval- 
lljeva opera L. Ormindo; 17.10 
Nemščina; 17.40 Jazz; 18.15 Go
spodarstvo; 18.30 Lahka glasba;
18.45 GledaliIča ta kino; 19.15 
Konoert; 20.40 iSimf. koncert;
22.30 Max Frisch - A. Rendi: «La 
grande rabbia di Philip Hotz».

FILODIFUZI JA
8.00 Bach, Sonata št. 1, in Hin- 

demith, Kvartet št. 3; 8.45 Mo
zartovi koncerti za klavir; 9.30 
Od gotike do baroka; 9.50 Sodob 
na ital. glasba; 10.20 Bizet, Mah
ler, Prokofjev; 13.30 Beethovno
ve skladbe; 14.10 Komorna glas
ba.

SLOVENIJA
6.00, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00.

19.30 Poročila; 6.50 Na današnji 
dan; 7.45 Inform. oddaja; 8.04 
Glasbena matineja; 9.05 Radijska 
šola: Najlepša knjiga leta; 9.35 
Cez travnike zelene; 9.50 Naš av- 
tostop; 10.15 Pri vas doma; 12.10 
Iz domače glasbene zakladnice;
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Do
mači napevi; 13.30 Priporočajo
vam... 14.05 Peroci-Mihelčič: Moj 
dežnik je lahko balon; 14.25 Lah 
ka glasba; 15.40 Sopranistka Mi- 
rella Freni; 16.00 Vsak dan za 
vas; 17.35 Filmska glasba; 17.45 
Jezikovni pogovori; 18.00 Akt.ual 
nosti; 18.15 Dobimo se ob isti u 
ri; 18.45 S knjižnega trga; 19.15 
Ansambel M. Kumra; 20.00 Spo
znavajmo domovino; 21.15 Glas
beni sejem; 22.15 Oddala za izse
ljence; 23.05 S pesmijo v novi te
den.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 Sola; 12.30 Opera včeraj in 

danes; 13.00 Komika; 13.30 Dnev 
nik; 15.00 Ponovitev šole; 17,00 
Spored za naj mlajše; 17.30 Dnev
nik ta izžrebanje loterije; 17.45 
Program za mladino; 18.45 Dar- 
win; 19.10 V parlamentu; 19.35 
Nabožna oddaja; 19.50 šport in 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 
Canzonissima; 22.30 Knjižne no
vosti ; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
18.30 Nemščina, 21.00 Dnevnik; 

21.15 TV film: Dediščina; 22.05 
Grof Mdntecrtsto

JUG TELEVIZIJA
20.00, 23.05 Poročila; 9.35 TV v 

šoli; 14.00 Hokej Partizan: Slavi ja;
17.45 Beneški fantje; 18.15 Veliki 
potepuh; 19.15 Sprehod skozi čas: 
I. svetovna vojna; 19.40 Za boljši 
jezik; 20.35 Zabavno glasbena od 
daja; 21.35 Stan in Olio; 21.55 
Novi rod — film; 22.45 TV kažipot.

bi dokazal, da hoče človek biti v 
svojem domu neodvisen, samo
stojen, ločen od ostalega sveta. 
Vprašanje je, kako se bodo uve
ljavili Japonci ta zato pustimo ob 
strani Montreal in se vrnimo v 
Osako.

Organizatorji so izbrali pro
gramski naslov razstave ta ga 
strnili v geslo ((Napredek ta har
monija za človeštvo«. In to ge
slo bi moralo po njihovem priti 
do izraza v napredku, ki naj slu
ži človeku na raznih področjih 
življenja ta izživljanja, posebno 
pa v harmoniji, ki naj bi zavla
dala v bodočnosti v odnosih med 
ljudmi ter v odnosu med člove
kom in prirodo. Kakor vidimo, 
imajo Japonci v mislih plemenito 
idejo miru ta harmonije med 
ljudmi In narodi in zato opazo
valci pričakujejo, da bo razstava, 
ki jo pripravljajo v Osaki, v res
nici bolj konkretna kot je bila 
v Montrealu, pa čeprav bo hkra
ti tudi nadvse sodobna, morda 
celo še bolj sodobna kot je bila 
v Kanadi. Japoncem je namreč 
veliko do tega, da bi se ustvarila 
neka ((harmonična družba«, ki naj 
bi ohranila na svetu mir in na
predek ta vse to v službi človeka 
bodočih desetletij.

V tem smislu je treba tolmači
ti tudi dejstvo, da predvidevajo 
organizatorji «Expo-70» izredno 
bogat kulturni program. V 183 
dneh, kolikor bo trajala «Expo- 
70», bo na razstavišču v raznih 
dvoranah ta avditorijih izredno 
veliko zelo kvalitetnih prireditev. 
Organizatorji pravijo, da bo naj
manj 100 prireditev, ki bi jih vse 
mogli imenovati prvovrstne in ce
lo premierske prireditve, saj bo 
v Osaki nastopila na pr. berlin
ska Opera, okrepljena z vrsto naj
boljših evropskih pevcev, nastopi
la bo moskovska Opera s svojim 
kompletnim zborom in baletom, 
nastopila bo slovita newyorška 
filharmonija itd.

Kakor vidimo, je na programu 
nad sto kulturnih prireditev na 
izredno visoki ravni. Ko človek 
le gleda na programe, ki se na
javljajo, ga zaskomina, da bi o- 
stai tu, da bi užival ta se, opro
stite izrazu, kulturno preobjedel. 
Toda za vse to bodo potrebne 
precej debele listnice, saj bodo 
na nekaterih prireditvah vstopnice 
dokaj slane, tudi nad 10.000 lir v 
naši valuti bo moral plačati lju
bitelj Bacha, Mozarta, ali Verdi
ja, če bo hotel prisostvovati kon
certu, operni prireditvi ali čemu 
podobnemu. Z druge strani pra
vijo, da bi se mogel ogromni stro
šek skrčiti v obliki abonmaja, ki 
pa tudi ne bo majhen, saj bo ce
loten abonma za vse kulturne pri
reditve veljal 220.000 jenov, kar 
je 600 dolarjev ali 360.000 lir. 
Kdor bo zmogel stroške za vož
njo iz Evrope v Osako, bo ver
jetno zmogel tudi kak tisočak za 
kako tovrstno prireditev.

Ce Japonci obetajo tako bogat 
kulturni spored in hkrati vse kar 
človeka v bližnji bodočnosti ča
ka, se zavedajo, da bi znalo vse 
to pritegniti veliko obiskovalcev. 
V zvezi s tem računajo, da bo 
razstavišče «Expo-70» obiskalo o- 
koll 3 milijone ljudi. Nekateri go
vorijo tudi o 4 milijonih obisko
valcev. Ostanimo pri treh milijo
nih, ki že sedaj delajo organiza
torjem sive lase. Japonci pravijo, 
da bo iz tujine prišlo le milijon 
tujih gostov, dva ali celo trije 
milijoni gostov bodo domačini. S 
temi ne bo posebnih težav glede 
preskrbe in oskrbe. Mnogo huje 
bo s tujimi gosti, ker Osaka ne 
razpolaga z kdove kolikšnimi ho
teli. Vrh tega so hoteli v Osaki 
bolj skromni, nikakor ne na rav
ni. da bi mogli zadovoljiti za
htevne turiste, ki si bodo privo
ščili obisk «Expo-70» iz daljnih 
ZDA ali Kanade ter iz Evrope, 
medtem ko bo laže s skromnej
šim tujcem iz Azije. Zaradi tega 
skušajo Japonci urediti svoje go
stinske zmogljivosti, kar pa jim 
vsaj za sedaj še ne uspeva.

V zvezi s tem sta značilna dva 
primera, ki ju Japonci navajajo 
iz tujega tiska. Neki Američan si 
je že zgodaj spomladi, torej leto 
dni pred otvoritvijo «Expo-70», ho
tel zagotoviti rezervacijo v nekem 
hotelu za dobo enega meseca. Te
daj so mu odgovorili, da je še 
prezgodaj ta da mu rezervacije 
ne zagotovijo. Ko pa se je isti 
Američan pred nekaj dnevi brzo
javno ponovno oglasil za apart
ma v nekem hotelu v Osaki, je 
dobil odgovor, da hotel ne raz
polaga niti z eno posteljo več 
skozi vso dobo «Expo-70».

Ta primer je zelo zgovoren in 
marsikateri organizator ga po
stavlja za zgled, s kakšnimi teža
vami se bodo spoprijemali orga
nizatorji razstave, posebno raču
najoč z dejstvom, da se bodo pri
reditve udeležili tudi najvišji 
predstavniki vrste dežel. Ze za se
daj Je znano, da bo «Expo-70» o- 
biskalo 30 šefov držav in 40 dru
gih najvišjih predstavnikov obla- 
s*1 prav toliko držav. Po navadi 
pa vrhovne šefe, razne kralje ta 
predsednike republik, spremlja ce
la vrsta visokih funkcionarjev. 
Kam z vsemi terni ljudmi, ki jih 
ne morejo spraviti pod streho v 
katerem koli hotelu ali gostišču?

Japonci so presenetili ta prese
nečajo. Verjetno bodo presenetili 
tudi v tem, da bodo za vse go
ste, tudi za pravkar omenjene ze
lo zahtevne obiskovalce našli pri
merno rešitev.

R. C.

Jesenski motiv na Krasu (Foto M. Magajna)

INDIJA SPADA MED NAJVEČJE FILMSKE PRODUCENTE

Lanskoletna proizvodnja 
le malo manj kot 350 del

V Evropi ne vidimo veliko indijskih filmov; ker da so za 
naše občinstvo nesprejemljivi: premalo goloto in nasilja

NOVI DELHI, 19. - Ni dolgo 
tega, ki smo mogli pri nekem 
filmskem pregledu reči, da je In
dija ena največjih filmskih produ
centov na svetu in da je nekoč, 
še ni dolgo tega, bila svetovni 
rekorder. Žal poznamo indijsko 
filmsko industrijo v Evropi bolj 
malo in to iz enostavnega razloga, 
ker so indijski filmi za evropska 
in za zahodno miselnost nasploh 
— po mnenju distributerjev — ne
sprejemljivi, kajti zaman bi te 
filme postavljali v programe, ker 
bi ne pritegnili občinstva. Za in
dijske filme sta značilni dve stva
ri in sicer, da bi v teh filmih ta
ko rekoč zaman iskali goloto, ki 
je je v naših filmih veliko in po
gosto preveč, z druge strani je v 
indijskih filmih težko tudi najti 
nasilje, ker se to upira splošni 
indijski miselnosti. In zato sreča
mo v evropskih kinematografih le 
redek, redek indijski film, kar je 
ustvarilo zgrešeno miselnost, da 
Indija kot filmski producent ne 
predstavlja nič. Sedaj bomo sku
šali to mnenje popraviti.

Podatki, ki jih bomo navedli, 
veljajo za lansko leto, kajti letoš
nji obračun še ni bil napravljen. 
Toda v letu 1968 je bilo izdela
nih in danih v promet v Indiji 
347 celovečernih filmov, od kate
rih jih je bilo 48 v barvah. Pred 
nekaj leti je Indija proizvedla 
tudi do 500 ali celo več fi'mov, 
medtem ko je redko katera država 
na Zahodu ustvarila 300 filmoti 
na leto. Celo Hollywood je redko 
kdaj proizvedel v enem letu več 
kot 250 filmov.

Toda pretežna večina teh 347 
filmov, kolikor so jih v Indiji pro
izvedli v letu 1968, je namenjena 
izključno notranjemu trgu, to se 
pravi indijskemu občinstvu. Vča
sih ti filmt prilezejo tudi pred ob
činstva sosednih dežel, ki so po 
miselnosti blizu Indijcem, bolj re
dek, skrajno redek indijski film 
pa pride na kako drugo izvenazij- 
sko celino.

V glavnem so indijski filmi zelo 
poceni. Ne mislimo s tem njihovo 
vsebinsko ali tehnično cenenost, 
mislimo na zelo nizke proizvodne
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Vprašanje, ki čaka na rešitev tudi pri nas

Novo pokopališče 
v sosedni Reki

Sodobni razvoj prinaša številne 
nove probleme, ki jih v prejšnjih, 
drugačnih pogojih ni balo opaziti, 
čeprav so kot pojavne oblike že 
obstajali. Danes, postavimo, sodi 
mod značilnosti našega razvoja 
pojav močnega priliva ljudi v me
sta, pojav urbanizacije. Mesta 
postajajo vse večja, se širijo in 
obenem ustvarjajo vrhu docela 
novih oblik v odnosih med ljud
mi tudi številne nove potrebe in 
probleme. Ni nobena novost, med 
drugim, da je ob takem razvit
ju posebno pereče v mestih po
stalo npr. vprašanje pokopa umr
lih, vprašanje pokopališč v rela
tivno kratkem času se je nako
pičilo v mestih toliko ljudi, da je 
tudi število umraih že precej na
raslo, česar pa ni prej nihče 
predvideval. Pokopališki prostori 
so v večini primerov še vedno 
isti, kot so prej bili dolga ob
dobja. Skratka, nenadoma se je 
pojavilo pomanjkanje prostora za 
pokop, a obenem nuja po rešitvi 
tega vprašanja. Rešitev ni za
pletena, če niso zapleteni za to 
potrebni pogoji: poiščeš prime
ren prostor in ga spremeniš v 
pokopališč. Danes to, kot vsakdo 
ve, ni tako enostavno.

Predvsem gire za ceno zemljišč, 
ki v mes-ih nd majhna, povem za 
njegovo lokacijo, ki mora ustre
zal številnim predpisom, pa še 
za vrste drugih dejavnikov, med
tem ko je konec konca treba u- 
poštevati tudi to, da stoje mnogi 
ljudje na stališču, da pokop ni 
niti najbolj praktična, niti naj
bolj estetska oblika ureditve vpra
šanja ostankov umrlih. Obstajajo 
še droga načini, ki so jih ljudje 
uporabljali in ki v vsakem pogie- 
du bolj odgovarjajo. Že v staro
davnih časih so ljudje sežigali 
svoje mrliče. Danes tega ne de
lajo več na grmadi, marveč v 
tako imenovanih krematorijih, 
zgradbah, ki so opremljene s po
sebnimi napravami za upepelitev 
človeških trupel. Marsikje bi si 
omislili takole rešitev, vendar je 
v zvezi z njo mnogo pridržkov ne 
samo moralne marveč tudi mate
rialne narave.

Tudi pri nas v Trstu je vpra
šanje, kam z umrlimi, že dokaj i 
pereče. In, kot povsod, je tudi tu 
že bil govor, da bi morda izgra
ditev krematorija predstavljala 
najustreznejšo rešitev. Nihče pa 
nii obveščen, kako je stvarno s 
to zadevo. Bo pa treba tudi tu 
pri nas v tem pogledu kaj ukre
niti, da bi vprašanje nekega dne 
ne postalo tako težavno, da bo za 
njegovo rešitev potrebnih nepri
merno več naporov in sredstev, 
kot danes.

V sosedni Reki, kjer nas pre
kašajo ne samo po razvoju svo
jega pristanišča, ampak še na 
marsikaterem drugem področju, 
so tudi v tem pogledu za korak 
pred nami. Tu se letno pokoplje 
približno 1000 oseb.

Mestno pokopališče na Trsatu že 
dolgo ne razpolaga več s prosti
mi površinami za nove grobove, 
na pokopališču na Kozali pa je 
razpoložljivi prostorov samo še 
za sledeče leto.

O tem vprašanju so na Reki 
razpravljali že nekaj let. vendar 
še ni bila sprejeta neka dol 
gorečna rešitev. Toda nujnost P0- 
trebe je pred kratkim ustrezne 
občinske organe privedla do te
ga, da so se ga znova lotili. Skl e 
njeno je bilo, naj se do konca 
leta določi lokacija za novo cen 
tralno pokopališče in krematorij. 
Postavljen je bil predlog, da se 
to pokopališče ustvari na Dreno
vi, kjer je na razpolago za ta 
namen 100 hektarov zemljišča. Za 
krematorij pa obstajajo tri va
riante: na Kozali (kar verjetno 
ne bo spreieto, ker je preblizu 
mesta), na bronov« ali na novem 
pokopališču na Drenovi, vtem ko 
bi objekt za obrede bil na 
Kozali. Zdi se, da bo sprejeta 
tretja varianta, kar bi zadovo
ljila zahtevo prebivalstva po o- 
branilbvi pogrebnih tradicij (seži
ganje mrtvih v krematoriju bd pa 
znatno zmanjšalo stroške, ki da

nes, recimo, na Reki znašajo tu
di 5000 novih ali 500.000 dinarjev, 
v našem denarju torej okrog 250 
tisoč lir).

V teku prihodnjega leta bodo 
na Raki bržkone že sprejeli idej
no rešitev za izgradnjo novega 
pokopališča in krematorija. Prva 
etapa izgradnje bd se imedia za
četi 1. 1971, otvoritev kremato
rija ter ureditev dela novega po
kopališča pa je moč pričakovati 
kdaj konec leta 1972. Vse to, se
veda, če bc pravočasno poskrb
ljeno budi za sredstva, ki se tre
nutno zanje še ne ve, koliko jih 
bo potrebnih. Razen Rečanov se 
za novo pokopališče zanimajo še 
nekatera druga naselja blizu me
sta, še zlasti, ker njihova poko
pališča — po mnenju izvedencev 
— danes že predstavljajo resno 
nevarnost za reško pitno vodo.

Tako se ne Roki zelo resno za
vzemajo za rešitev tega pereče
ga problema. Žeeti bi bilo, da bi 
mu tudi pri nas posvetili več 
stvarne pozornosti, ker ne pred
stavlja za nas nič manjšega pro
blema kot v kvarnerskem mestu.

«Zvočni» radar 
za nadzorstvo 
nad vremenom

Učenjaki bodo morda že v krat
kem uporabljali zvočne valove za 
nadzorstvo nad vremenskimi spre
membami, zlasti na letališčih za 
raketna letala. Takšne možnosti 
so se ustvarile po pettedenskem 
mednarodnem preučevanju nove 
meteorološke tehnike, ki se je 
pred nedavnim zaključilo v razi
skovalnem laboratoriju ameriške 
uprave za meteorološko službo. 
Poročilo o tem so objavili prav 
pred kratkim.

Med novimi tehničnimi napra
vami za opazovanje atmosfere je 
bilo opaziti tudi zanimiv zvočni 
«radar», ki so ga sestavili sode
lavci avstralskega ministrstva za 
oskrbovanje. V drugih podobnih 
napravah uporabljajo mikro-valo 
ve, žarke laser, radiometre, ra
darje tipa «doppler» itd. V »aku
stičnem sondažnem sistemu«, ki 
so ga razvili omenjeni Avstralci, 
pa zvočne valove upravljajo ozi
roma usmerjajo proti nebu s po
močjo močnih zvočnikov. Njiho
ve «odmeve» v zračnih gibanjih 
ta temperaturnih fluktuacdjah je

moč meriti z Zemlje. Ta načrt 
uprave ESSA so uresničili v a- 
kustično mirni naravni dolini do
mala okrogle oblike, s premerom 
22 kilometrov, globoki kakih 60 
metrov Pri tem so sodelovali 
avstralski, kanadski in ameriški 
učenjaki. Ugotovljeno je bilo, da 
je s pomočjo zvočnih valov v 
resnici moč odkriti zračne spre
membe in temperaturne razlike 
v atmosferi. Prav tako je bilo u- 
gotovljeno, da je moč to tehniko 
še naprej razvijati, da bi se do
seglo kar najbolj precizno merje
nje temperatur ta vetrov v viši
ni nekaj tisoč metrov.

Zvočni «radar» je bil preizku
šen z rezultati meritev, ki so bi
le dosežene s pomočjo drugih na
prav, nameščenih na 162 metrov 
visokem stolpu. Izkazalo se je, 
da je zvočni »radar« prav tako 
občutljiv kot tudi precizen.

Po Izjavi Ralfa Segmanna, šefa 
za informacije omenjenega labo
ratorija, pomenijo ti rezultati, da 
bodo meteorologi kmalu imeli na 
razpolago nov ter izredno kori
sten pripomoček za svoje prak
tične ta raziskovalne namene. 
Segmann je tudi izrazil prepri
čanje učenjakov, da se bo ta no
va zvočna sondažna tehnika »lah
ko koristno uporabljala na leta
liščih, kjer pogosto utegnejo le
tala naleteti na močne zračne vr
tince že v višini 150 metrov«.

To tehniko bi bilo, kot se zdi, 
moč s pridom uporabiti tudi za 
preučevanje onesnaženosti zraka, 
kakor tudi za predvidevanja o 
razširitvi ta premikanju snovi, ki 
onesnaževanje povzročajo.

Kombinacija prstana 
cer pa je temu

in zapestnice, seveda vse v dragih kamnih. Si- 
ustrezno visoka tudi cena: 12 milijonov.

OVEN (od 21.3 do 20. 4.) Ne 
sprašujte vseh za nasvet, raje si 
tudi v tem pogledu pomagajte sa
mi. Okrnjeno sožitje v družini.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Vse'«^11 
vam je na razpolago, drugega ni' 
treba, kot da začnete ču
stva: še zadnje upanje bo splahne
lo.

DVOJČKA (od 21. 5. do 21. 6.)
Delo je lahko tudi razvedrilo, pred

nje v vaše družinske probleme.
TEHTNICA (od 23. 9. do 22. 10.) 

Uspelo vam bo prepričati svojega 
sodelavca, da vas ne bo pustil na 

Varujte svojo pridobljeno

ŠKORPIJON (od 23 10. do 22.
11.) Potrebni sta vam večja samo
zavest ta širina. Ne zlorabljajte 
svoje avtoritete.

STRELEC (od 23. 11. do 21. 12.) 
Obveznovsem pa je program, ki ga je tre-, '-rovezno varčujte kjerkoli morete,

1 če ne bo za vas slabo. Vihar v ko-ba izpolniti. Mladi vas preveč ne 
ljubijo.

RAK (od 22. 6. do 22. 7.) Zdaj 
bo prišla vrsta na vas, da boste 
marali itd za druge v žerjavico po 
kostanj. Odvadite se v družbi mla-! 
titi prazno slamo.

LEV (od 23. 7. do 23. 8.) U-' 
spešno boste zaključiii neki trgo
vinski posel. Žaljivo vedenje neke
ga soseda.

DEVICA (od 24. 8. do 22. 9.) Pre-

| zarcu vode zaradi neke prestižne 
' zadeve.

KOZOROG (od 22. 12. do 20. 1.) 
: Slepo zaupanje v nekoga, ki ga 
niti dobro ne poznate, vas bo dra
go stalo. Uspešen nastop na ne
kem javnem predavanju.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Danes bo za vas pihal slab veter. 
Ganjenost ob slovesu prijatelja.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Pre
obrat v odnosih med vami ta ne-

več ste bili vajeni na lahko vse j kim predstojnikom. Natolcevanje 
reševati, zato se zdaj ne znajdete, j nekega nasprotnika vas ne bo pri- 
Zavmdte neko neumestno vmešava-i zadelo.

«0blomov» v Moskvi
MOSKVA, 19. — V nekem mo

skovskem gledališču so te dni 
prve predstave prireditve Gonča- 
rovovega dela «ObU>muv». Ker se 
v nekem drugem gledališču upri
zarja neko Schillerjevo delo prav 
tako v premierski priredbi, pri
pravlja pa hkrati tudi življenjepis 
Kopernika, smemo reči, da se je 
gledališko življenje v sovjetski 
prestolnica začelo kar s tremi 
novostmi. Sicer je res, da je delo 
Gončairova staro in da spada že 
v k asilko, toda le v obliki roma
na. Podobno ni bil še v Moskvi 
uprizorjen Schiller, Kopernik pa 
je sploh v ruščini še neobjavlje
no delo, saj bo »Konec šeste knji
ge« Ezrija Broškeviča prvič po
stavilo na oder moskovsko gle
dališče «Majakovski» v dneh bliž
njega gostovanja poljskega gle
dališča v sovjetski prestolnici.

«Kik in dc kok» - muzej
TALLINN, 19. - «Kik in ae 

koto bi po naše mogli prevesti 
»poglej (morda bolje pokukaj) v 
kuhinjo*. Tako so vzdeli slovite
mu stolpu v Tallinriu, v zidovih 
katerega moreš še danes zasle
diti topovsko kroglo ali drobec 
krogle (ne granate) iz dobe, ko 
so mesto napadali v času livon- 
ske vojne. Seveda je bila to voj
na v tistih časih, ko so enote 
odhajale v bitko in ne v vojno z 
godbo na čelu. kot na primer 
še pri Cpčtazzi. V že omenjenem 
stolpu so bili v prvem nadstrop
ju vojaki, ki so stražili mesto 
pred napadalci in od časa do ča
sa izstrelili po kako «salvo» pro
ti napadalcu, v pritličju stolpa 
pa so bile njihove žene, ki so 
jim kuhale. In od tedaj je stolpu 
ostal vzdevek, ker so ob določe
nih urah, ko se je oglašal želodec, 
stražarji pri linah prosili svoje 
»svobodne« tovariše, naj poku
kajo v kuhinjo, kaj njihove žene 
počno.

In ta stolp, ki je bil skozi sto
letja zapuščen in se je v njego
vem pritličju razraslo ščavje in 
so razni nanaški ves prostor za
polnili, se sedaj obnavlja, tako da 
bo mogel služiti za muzej.

filmi sin- 
jezikih. Id so

stroške. K temu pripomorejo veliko 
tudi zelo kratici roki, to se pravi, 
da se producenti in režiserji po
trudijo, da spravijo film pod stre
ho v najkrajšem času. Indijski 
film pa je tudi razmeroma malo 
časa v prometu in od tod tudi po
treba pa močni proizvodnji, da s* 
krijejo potrebe te države, ki šte
je nad pol milijarde prebivalcev.

Pa ne samo to. Indijski filmski 
producenti morajo paziti tudi na 
nekaj drugega. Indija ni isto ali 
enonaciondna država, pač pa je 
v Indiji cela vrsta nacionalnosti in 
v rabi je na desetine jezikov in 
narečij, tako da se v Indiji že dol
go let ubijajo z vprašanjem, kako 
bi uvedli en jezik, ki bi bil obve- 
zen za vse, hkrati pa da bi ne 
zalih nacionalnih čustev številnih 
drugih narodov in narodnosti Ker 
pa v filmski industriji ni mogoče 
jemati v poštev vsega tega in za
dovoljiti vseh zahtev, velja med 
distributerji in producenti neki ne
pisan zakon, da se vsi 
hronizirajo v 14 
znana na posameznih širših pod
ročjih, tako da je jezikovno zado
ščeno vsem indijskim narodom in 
narodnostim, kajti teh 14 jezikov 
zemljepisno in jezikovno «pokriva- 
jo* vso Indijo.

Kar zadeva vsebino in motiviko 
teh filmov nasploh, prihajajo v 
Indiji v poštev najbolj filmi s so
cialno, pravljično, biografsko in 
fantastično vsebino, ni pa odveč 
niti detektivka ai polici iški film 
nasp’oh, vendar ne sme biti v njem 
nasilja in morata biti tudi policaj 
in zločinec t poštena* človeka, ki 
si izmenjata kvečjemu kako klo
futo. Orožje v teh fVmih ne spre- 
goixyri nikoli ali skoraj nikoli.

V zadnjih časih se vedno boli 
uveljavlja tudi kratkometražm Ulm 
m v letu 1966 je indiiski urad za 
cenzurni pregled IHmov odobril 
predvajana knr 856.000 kratkome- 
tražnih filmov. Verjetno ni šlo v 
tem primeru za odobritev enoletne 
proizvodnje kratkometražnih fil
mov, kajti prevelika je to številka 
prevelika je to proizvodnja, pa če
prav gre za nacijo z nad pol mili
jarde prebivalci.

Film ostaja v Indiji še vedno 
ena najbolj popularnih zabav in 
kulturnih izživljanj. Seveda pa ne 
ustrezajo v Indiji dvorane, ne u- 
streza število kinematografov, kaj
ti ob koncu leta 1968 je bilo v 
vsej Indiji komaj 6.210 kinemato
grafov kar je za 535 več kot leto 
prej toda le 4.100 kinematografov 
je bilo fiksnih, to se pravi, da j# 
slo za dvorane, ki so služile le te- 
mu, 2.110 kinematografov pa je 
bi o le «priložnostnih* in to *hudo 
priložnostnih», saj je v mnogih 
primerih šlo le za «potujoče film
sko platno*, ki so ga razpeli ne
kje na odprtem, na ustrezni raz
dalji pa postavili kinematografsko 
aparaturo in ko se je zmračilo, 
se je pred platno nagnetlo nekaj 
stotin ah tisočev godalcev. In tu
di takšni kinematografi se štejejo 
med knematografe, v že omenjeno 
število 6210 kinematografov, koli
kor da nh je v Indiji.

Toda temu ustrezne so tudi ce
ne. Ce upoštevamo število kine 
matografskih dvoran, stalnih in po
tujočih če upoštevamo nadalje ko
liko filmov pride pred občinstvo 
m ce na koncu upoštevamo tudi 
pol milijarde in več prebivalstva, 
kolikor ga šteje indijska federaci
ja, je letni inkaso 147 milijonov 
dolarjev za leto 1968 razmeroma 
nizka vsota, pa čeprav je ta in
kaso za 10 odst. večji kot je bil 
v letu 1967 ko so vsi kinematogra
fi imeli celoten izkupiček 133 mi
lijonov dolarjev.

Čeprav Indija, kot smo videli, 
proizvede zelo veliko filmov, jih 
precej tudi uvozi V lanskem letu 
so uvozili v Indijo 182 tujih fil- 
mov, to pa je precej manj kot 
leto Pfej, ko so jih uvozili 228. 
Največ fi mov Indijci uvozijo iz 
Amerke, od koder je 1967 prišlo 
124 filmov, lani pa 103. Praktično 
uvozi Indija 60 odstotkov filmov iz 
ZDA, ostalo pa iz vseh drugih de
žel sveta, še največ iz Japonske. 
Kakor je skoraj nemogoče naleteti 
tj tisočih italijanskih kinematogra
fov na en sam samcat indijski 
film, bomo tudi v Indiji v vseh
6.000 in več kinematografih zaman 
iskali kak italijanski film. V letu 
1967 in lani \ ni Indija uvozila iz 
Italije niti enega filma.

Indija, ki, kot vidimo, posveča 
filmski umetnosti tolikšno pozor
nost, se loteva sedaj nečesa, s či
mer se ne ukvarja nobena držaua 
na svetu, niti najbolj bogata. In
dija skuša ponovno oživiti nekate
re ze'o, zelo dobre vendar zelo 
stare ameriške filme iz dobe ne
mega filma, človek, ki se s tem 
ne ukvarja podrobneje, se bo vpra
šal čemu. Odgovor je zelo enosta
ven. Stari ameriški film je bil ze
lo podoben sedanjemu indijskemu 
filmu. Razliko je le v tem. da je 
bil ameriški film nekoč nem, toda 
interpretacija je bila zelo dobra. 
Morda prav na račun tega, ker je 
bil nem. In ti filmi. Id so diolgo 
let. že desetletja, čepeli v raznih 
arhivih, prihajajo ponovno pred 
občinstvo in muzej moderne umet
nosti iz New Ynrka jih rade vo
lje odstopa Indiji.

Kar zadeva uvoz tujih filmov, 
pa je treba vedeti še nekaj. Indij
ska vlada močno ščiti domačo 
filmsko proizvodnjo in to še pose
bej starejšo proizvodnjo ter flme 
v črno-belem. Manj ščiti filme v 
barvah. Hkrati pa indijska vlada 
podpira izvoz in proizvodnjo fil
mov. V letu 1968 je Indija izvo
zila filmov za 3.800.000 dolarjev, 
uvozila pa za obilnih 5 milijonov 
dolarjev, to se pravi, da je ime
la pri tem izgube za 1 milijon
200.000 dolarjev.



PRIMORSKI DNEVNIK

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
5,7. najnižja 3,3, ob 19. uri 3,3 stop., 
zračni tlak 1005,1 raste, veter severo
vzhodnik 39 km/h, s sunki 88 km/h, 
nebo oblačno, 8,2 mm dežja, vlaga 
55 odst., morje razburkano, tempera

tura morja 9,2 stopinje. Tržaški dnevnik
20. decembra 1W

Danes, SOBOTA, 20. decembra
SVETOZAR

Sonce vzide ob 7,42 in zatone ob 
16.23 — Dolžina dineva 8.41 — W- 
na vzide ob 13,42 in zatone ob 4.39 

Jutri, NEDELJA, 21. decembra

SLOVENSKI ŠOLNIKI SO NAVELIČANI PRAZNIH OBLJUB

Skoraj 100-odstotna udeležba 
pri stavki slovenskih šolnikov
Stavkali so praktično vsi profesorji na nižjih in višjih srednjih šolah in skoraj 
vse učiteljstvo - Brzojavke Sindikata slovenske šole v Trstu . Izrazi solidarnosti

Včerajšnja splošna stavka sloven
skih šolnikov na srednjih in osnov
nih šolah je popolnoma uspela, saj 
je po podatkih stavkalo 99 odst. 
vseh šolnikov.

Tako so recimo nekatere nižje 
srednje šole Sv. Jakob, Sv. Ivan 
in Dolina bile popolnoma brez po
uka. Na vseh ostalih nižjih srednjih 
šolah je bila udeležba skoraj po
polna, ker je bil pouk le v kakem 
razredu kako uro. Prav tako so 
stavkali tudi vsi profesorji na viš
jih srednjih šolah: na učiteljišču, 
na trgovski akademiji in skoraj vsi 
na liceju (razen dveh nedržavlja- 
nov). Na osnovnih šolah se je sploš
ne stavke udeležilo skoraj vse uči
teljstvo.

Tajništvo sindikata je zaprosilo za 
podatke vsa ravnateljstva in je po
vsod naletelo na razumevanje in pri
jaznost ter dobilo vse potrebne po
datke o poteku stavke. Le eden di
daktični ravnatelj je neprijazno od
klonil vsakršno pojasnilo.

Prav tako smo zvedeli, da na 
žalost nekateri ravnatelji še vedno 
protizakonito zahtevajo že dan pred 
stavko pismeno izjavo od profesor
jev če bodo ali ne bodo stavkali, 
čeprav so prejeli tudi oni že poleti 
posebno okrožnico, ki izrecno pre
poveduje tako poizvedovanje pred 
proglasitvijo stavke. Nekateri didak
tični ravnatelji pa tako poizvedo
vanje pred stavko opravičujejo, češ 
dn bodo sicer učitelji odgovarjali 
za otroke, ki bi ostali zaradi stav
ke brez nadzorstva. In vendar je 
tudi tako izgovarjanje v nasprotju 
s predpisi. Z Goriškega smo zve
deli, da je tudi tam splošna stavka 
popolnoma uspela. Stavkali so vsi 
profesorji na nižjih in višjih sred
njih šolah, razen enega samega na 
učiteljišču. Učiteljstvo na osnovnih 
šolah pa je stavkalo že v sredo.

S svojo skoraj stoodstotno udelež 
bo na včerajšnji stavki so sloven
ski šolniki na Tržaškem in Gori
škem dokazali!, da se zavedajo svo-

dano od najvišjih oblasti že veliko 
obljub.

O perečem položaju slovenskega 
šolstva in šolnikov še posebej, je 
na svoji četrtkovi seji razpravljalo 
tudi predsedstvo Slovenske kultur
no - gospodarske zveze ter izrazilo 
vso svojo solidarnost s prizadetima 
šolniki v njihovi pravični borbi 
za diosego pravic, ki jim priiMčejo

Slovenska skupnost pa nam Je po
slala v objavo izjavo, v kateri pravi, 
da «taraža učnemu osebju slovenskih 
šol na Tržaškem in na Goriškem 
svojo podporo ob izvedenem stav
kovnem gibanju. Slovenska Skup
nost izraža upanje, da se bodo vi
seča vprašanja slovenske šole čim- 
prej dokončno rešila, da bo lahko 
talko šola zaživela polnokrvno živ
ljenje. Skrajni čas je namreč, da 
se upravičene zahteve slovenskih 
šolnikov rešijo v skladu z držav
nimi zakoni ter meddržavnimi ob
vezami. Slovenska skupnost bo s 
svoje strani tudi v bodoče budno

spremljala probleme slovenske šo
le in po svojih močeh prispevala 
k njih dokončni rešitvi.«

JUTRI OB 15.30

Spominska svečanost 
na openskem strelišču

V nedeljo, 21. t.m. ob 15.30 bo 
na openskem strelišču počastitev 
spomina Pinka Tomažiča in tovari
šev ob 28-letnici njihove smrti pod 
streli fašističnih zločincev. Sveča
nost prirejajo združenje ANPPIA, 
ANPI in združenje bivših deporti
rancev. Govorili bodo senator Pao
lo Šema, prof. Licia Chersovani, 
Miroslav Pahor in kot domačin Da
nilo Štubelj. Nastopil bo pevski zbor 
openskega prosvetnega društva «Ta- 
bor».

PO NEURADNIH PODATKIH LUŠKE USTANOVE

Do konca novembra promet 
presegel 22 milijonov ton

0d tega je odpadlo okoli 19 milijonov ton na dovoz petroleja 
za Cezalpski naftovod - Promet z lesom še vedno nazaduje

Po neuradnih statističnih podat
kih j© blagovni promet v tržaškem 
pristanišču do konca novembra 
presegel 22 milijonov ton, vklju
čen dovoz surovega petroleja za 
naftovod Trst-Ingolstadt, ki je sam 
prispeval nad 19 milijonov ton pro
meta. V ustreznem razdobju lan
skega leta je celokupen pristaniški 
promet znašal 18 milijonov ton. 
Letos smo manipulirali nekaj več 
premoga, rud in kosovnega blaga, 
zato pa se je dovoz lesa še zmanj
šal. Tomaža kosovnega blaga se je 
povečala le za malenkost, to je 
z lanskih 1,443.000 na 1.475.000 ton. 
V prvih enajstih maseciji so v pri
stanišču našteli okoli 240.000 pot
nikov, medtem ko je znašala ustrez
na postavka lani 107.000. Ce se bo 
promet v decembru razvijal brez 
zastojev, in zlasti če se bo dovoz 
surove nafte nadaljeval še v teh

zadnjih 15 dneh z običajnim tem
pom, bomo letos prvič prekoračili 
24 milijonov ton pristaniškega 
prometa.

Ostale vesti iz tržaške 
kronike berite na 2. strani
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SINOČI NA SEDEŽU DELAVSKE ZD0RNICE

Sindikalisti so delavcem poročali 
o ugodnem poteku pogajanj v Rimu

Kovinarji bodo sporazum, ki je tako rekoč pred vrati, ratifici
rali prve dni prihodnjega tedna ■ Stavka v tovarni «Durissini»

jih pravic, da so siti praznih ob-
1............................... ...........ljub in da ne bodo popustili v tem 
boju in da bodo celo posegli po o- 
strejših sindikalnih akcijah, kakor 
Je bilo že javljeno.

Sindikata slovenske šole na Tr
žaškem in Goriškem sta prepriča
na, da bo vsa slovenska javnost 
podprla njihove upravičene zahte
ve, ko slovenski šolniki še danes 
niso deležni človečanskih pravic.

Včeraj ob splošni stavki je Sin
dikat slovenske šole iz Trsta poslal 
brzojavke predsedniku republike 
Saragatu, predsedniku vlade Ru- 
morju, prosvetnemu ministru Fer
rari - Aggradiju in ministru za 
delo Donat - Cattinu.

V brzojavkah sindikat obvešča, 
da tržaški in goriški šolniki stav
kajo, ker je njihov položaj še ved
no nerešen, čeprav imajo nekateri 
celo 25 let službe in čeprav je bilo

Plačevanje takse 
za avtomobile

V ponedeljek, 22. t.m. se za
čenja plačevanje prometne tak
se za avtomobile. Letos bodo 
lastniki avtomobilov, razen na 
sedežih ACI, lahko plačevali 
takso tudi na vseh poštnih u- 
radih s posebno položnico na 
tekoči račun ACI. Takso je 
mogoče plačati za 4 ali 8 me
secev (zapadlost v aprilu in 
v avgustu) ali pa za vse leto. 
Rok za plačilo takse poteče 
10. januarja 1970.

V vseh poštnih uradih bo ra- 
zobešen lepak z navedbo taks 
za avtomobile različnih kuba- 
fcur, ki so naslednje: 500 kub. 
cm: 7.150 lir (za vse leto), 600 
kub. cm: 10.720 lir, 850 kub. 
cm: 15.313 lir, 1.000 kub. cm: 
18.375 lir, 1.100 kub. cm: 21.740 
lir, 1.200 kub. cm: 27.560 lir, 
1.300 kub. cm: 32.155 lir, 1.500 
kub. cm: 39.805 lir, 1.750 kub. 
cm: 52.050 lir, 1.800 kub. cm: 
69.195 lir.

Vzdušje na pogajanjih za skleni
tev delovne pogodbe zasebnih kovi
narskih delavcev, se je v Rimu 
znatno izboljšalo in vse kaže, da 
bo sporazum o »delovnem predlogu* 
ministra za delo Donat-Cattina skle
njen v kratkem. To je omogočilo 
tržaškim sindikalistom, ki sodelu
jejo na pogajanjih, da so svoje bi
vanje v italijanski prestolnici pre
kinili za en dam in poročali tržaškim 
delavcem o pogojih sporazuma. Taj
nika tržaških kovinarskih zvez Bur- 
lo in Fabbricci sta sinoči poročala 
na skupščini v dvorani DZ v Ul. 
Duca d'Aosta sindikalnim aktivistom, 
ki so se zbrali na skupščini, pred
videno pa je — če ne bo prišlo do 
zapleta — da bodo skupščine delav
cev v tovarnah za ratifikacijo spo- 
razuma in podelitev mandata sindi
kalnemu predstavništvu, naj pod
piše pogodbo že v prvih dneh pri
hodnjega tedna.

Vsekakor pa je bilo značilno že 
vzdušje na sinočnji skupščini, kjer 
se je zmagoslavje bralo tudi na ob
razih delavcev iz miljsike ladjedel
nice »Navalgiuliano*, ki so na zad
nji skupščini, pred podpisom pogod
be za delavce javnih podjetij, poka
zali dobršno mero skepticizma.

V svojem referatu je Burlo naj
prej ocenil sporazum, ki je dejan
sko pred vrati, kot veliko zmago

s tem ustvarile pozitiven precedens 
ter razbile fronto delodajalcev, ki 
je zaradi koordinacije pritiska vseh 
industrijskih kategorij in spričo gro
zeče splošne solidarnostne stavke 
morala kloniti.

V zvezi z izplačevanjem božične 
doklade je včeraj ptišlo v podjetju 
»Durissini* do incidenta, ker je — 
kljub sporazumu v tem smislu — 
podjetnik sklenil, naj se delavcem 
na božični dokladi odtržejo dnevi 
stavke. Delavci so se temu uprli in 
ob prejemu ovojnic z doklado začeli 
stavko, ki je trajala ves dan. Ude
ležili so se je vsi delavci in drugi 
uslužbenci.

delavstva, saj je Confindustria mo
rala kloniti in v celoti sprejeti osnov
ne točke iz delovne pogodbe z «In- 
tersindom* — 65 lir poviška na uro, 
40-umi tedenski urnik do 1972., ena
kopravnost med delavci in uradniki 
v primeru bolezni in nezgod (prav 
tako do 1972.), sindikalne pravice, 
med katerimi je brez dvoma najpo
membnejša tista o plačanih delav
skih skupščinah v tovarnah in za
ščiti sindikalnih aktivistov. Razlike 
v škodo delavcev zasebnih podjetij 
so nepomembne (n.pr. enakoprav
nost med uradniki in delavci posto
poma v treh tranšah, namesto dveh, 
ali dvojen obračun osnovne plače 
zaradi krčenja delovnega umika z 
dopolnilom zamrznjenih obračunskih 
vsot po 1. 1972 itd.), vsekakor pa 
se sindikalno predstavništvo zavze
ma tudi za njihovo odpravo in je 
verjetno, da bo pogodba sklenjena 
v kratkem, lahko pa se zaradi vztra
janja na teh zahtevah tudi zavleče 
za nekaj dni.

Burlo je med drugim poudaril, da 
predstavlja skorajšnja sklenitev spo
razuma uspeh taktike, ki so jo, če
prav z določenim oklevanjem, spre
jele sindikalne organizacije, ko so 
sklepale sporazum z Intersindom in

prodnemu gibanju v Italiji ln se 
mu zahvalila za vse njegove borbe 
in žrtve v dolgih letih zvestobe de
lavskemu razredu.

JUTRI BO PRIPLULA

«Arktos» s kontejnerji 
izraelskih proizvodov

Včeraj izročenih konzulatu SFRJ

Se 3S9.000 lir 
za Banjaluko

Predstavnik Primorskega dnevni
ka je včeraj izročil generalnemu 
konzulu SFRJ v Trstu inž. Marja
nu Tepini znesek 389.410 lir, ki je 
bil naknadno zbran v okviru soli
darnostne akcije Primorskega dnev
nika za žrtve potresa v Banjaluki. 
Predstavnik SFRJ v Trstu se je 
za prispevek prisrčno zahvalil in 
zagotovil, da bo denar nemudoma 
odposlan v hudo prizadeto mesto.

Kot znano so predstavniki na
šega dnevnika prvi znesek v okviru 
solidarnostne akcije v višini 2 mi
lijona 3.120 lir že izročili pred ča
som predstavnikom mestnega sveta 
v Banjaluki.

Skupno je tako bilo doslej v 
okviru naše akcije zbranih 2.392.530 
lir.

Vsem darovalcem se toplo zahva
ljujemo za njihovo človečansko so
lidarnost.

50 let zvestobe 
socialistični stranki

Sinoči so na sekciji PSI pri Sv. 
Soboti proslavili 50-letnlco pripad
nosti Italijanski socialistični stran, 
ki PSI doslednega antifašista in 
političnega preganjanca tovariša 
Mattea Sartoretta. Prisrčne intim
ne slovesnosti sta se udeležila tu
di tajnik tržaške federacije PSI 
Giuricin in član federacije inž. Pe
čenko, ki sta v italijanščini in v 
slovenščini čestitala Jubilantu k 
njegovi dolgoletni pripadnosti na-
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SEJA DEŽELNEGA TEHNIČNEGA ODBORA

Odobritev načrta za urbanizacijo 
zazidalnih površin pri Skilanih

Znatni izdatki za gradnjo bolnišnic v videmski pokrajini
Včeraj st- je pod predsedstvom 

odbornika Masutta sestal deželni 
tehnični odbor za javna dela, ki je 
proučil številne načrte zlasti na bol
niškem torišču. V odbor so koop- 
tirali dva nova člana, in sicer inž. 
Scarpo za zbornico inženirjev in 
arh. Zocconija za zbornico arhitek
tov.

Predvsem so odobrili načrt za 
zgraditev bolnišnice v Huminu, ki 
bo stala 2.640 milijonov lir. Odbor 
je odobril tudi načrt za zgraditev 
novega paviljona za infekcijske bo
lezni v Vidmu, za kar bodo potrošili 
308 milijonov lir.

Za Trst je važna odobritev druge
ga obroka del za urbanizacijo pod
ročja pri Skilanih v Rocolu, za kar
bodo potrošili 248 milijonov 600 tisoč 
lir. Tako bodo zgradili predvsem
ceste. Na tem področju bosta zgra
dila hiše 1ACP in ustanova za ju
lijske in dalmatinske begunce. 

Odobrili so tudi načrt za zgradi

tev ceste na «Pian di Cansiglio* v 
občini Caneva, za kar bodo potrošili 
198 milijonov lir. Ta cesta bo mno
go pripomogla k turističnemu raz- 

‘l področja.voju področja. 
Odbor je proučil tudi nekatere 

načrte IACP v Vidmu za zidavo ljud
skih hiš z državno podporo. Odobril 
je tudi nekatere dodatne ocene na
črtov ter tretji obrok del za železni
ško povezavo z bodočo tovarno 
Grandi Motori v Boljuncu in načrt 
za brv čez Tilment med Pušjo vesjo 
in Piovemom.

Zasedene fakultete
Na tržaški univerzi se nadaljujejo 

študentovske agitacije. Še vedno se 
nadaljuje zasedba medicinske fakul
tete in mineraloškega inštituta, med
tem ko so študentje fakultete za

ekonomijo in trgovske vede na vče
rajšnji seji sklenili, da prekinejo da
nes z zasedbo. V izjavi, ki so jo ob 
tej priliki sestavili, pa je rečeno, 
da bodo prihodnjega januarja spet 
začeli z zasedbami, če se ne bo v 
vseučiliškem ustroju medtem kaj 
spremenilo.

Tudi študentje biologije nadalju
jejo s svojimi protestnimi akcijami, 
s katerimi hočejo seznaniti javnost 
z nevzdržnim stanjem na tej fa
kulteti. Kot je znano, se je preda
vanje botanike vršilo predvčerajš
njim v veži pred rektoratom. Vče
raj zjutraj pa je profesor zoologije 
Ghirardelli predaval študentom bio
logije v dvorani deželnega odbor- 
nistva za šolstvo.

Tako so si študentje biologije iz
brali ta način protesta za dosego 
svojih pravic, namesto zasedb. Si
cer pa, kaj naj bi zasedli, je rečeno 
v eni izmed njihovih izjav, če pa 
sploh nimajo ustreznih prostorov.

Ladja «Arktos», ki je pred dese
timi dnevi odplula iz Trsta s štirimi 
kontejnerji, da prevzame v izrael
skem pristanišču Ashdod 160 ton 
sadja, agrumov in povrtnine za za- 
hodnonemški in švicarski trg, bo ju
tri dopoldne ponovno v Trstu. Na
vezala se bo pred skladiščem štev. 
9 v starem pristanišču, kjer bodo 
polne kontejnerje prestavili na ko
penska vozila.

Program nove sezone 
«La Capella Underground»

Umetnostno razstavišče in sredi
šče za proučevanje novih načinov 
umetnostnega izražanja «La Cappel- 
la Underground» s sedežem v Ul. 
Franca 17 (Tel. 61668) najavlja nov 
program za novo sezono. Kakor je 
središče dokazalo v svoji dosedanji 
dejavnosti, Je njegov namen, vzbu
diti pri občinstvu več zanimanja za 
najnovejše izrazne načine tako v li
kovnosti, kot tudi v drugih zvrsteh 
umetnosti, posebno še v kinemato
grafiji. V tem pridejo v poštev pred
vsem tiste zvrsti kinematografske 
dejavnosti, ki jih vsaj pri nas ne 
najdemo v kinematografih, saj gre 
za najnovejše kinematografske po
skuse ali tudi za že uveljavljene na
čine kinematografskega izživljanja 
redkih ljubiteljev modernega filma.

Letošnja sezona tega področja de
javnosti centra v Ul. Franca se bo 
začela v torek 23. tega meseca, ko 
bo na sporedu filmsko delo avstrij- 
sko-ameriškega režiserja Petra Ku- 
belke, ki se bo večera udeležil tudi 
osebno. Kdor se temeljiteje ukvarja 
s to zvrstjo filmske umetnosti, mu 
to ime ne bo neznano, saj spada Ku- 
belka med najboljša svetovna ime
na tako imenovanega filma podzem
lja, torej tistih filmskih stvaritev, 
ki spadajo med nov način posredo
vanja umetnostnih izrazov in tudi v 
nov način sprejemanja umetnosti 
kot takšne.

čeprav program še ni v celoti iz
delan, kar je povsem razumljivo, 
center v Ulici Franca najavlja že 
sedaj naslednje filmske večere za 
letošnjo sezono:

30. decembra bo na vrsti New 
American dnema, stvaritev g. Mar- 
kopoulosa, dva tedna pozneje, 13. 
januarja prihodnjega leta, bodo 
predvajali občinstvu nekaj krajših 
filmov, posnetih s pomočjo ali «u 
režiji* računskih strojev. In dva 
tedna nato, torej 27. januarja, bo 
na programu nekaj filmov iz režije 
M. Ferrerija. Tudi tokrat bo umet
nik navzoč. Te filmske stvaritve bo
do tu prvič predvajane. V torek, 10. 
februarja bo na programu angleški 
underground film.

Kakor vidimo, center letos veliko 
obeta, ker bo v celoti najmanj 15 
večerov, že to, kar smo navedli, ve
lja, da se z dejavnostjo pobliže spo
znamo. Kdor pa bi hotel sezonski 
abonma, ga more dobiti za 3000 lir 
(študenti 2000) na sedežu centra ali 
pa v Pasaži Protti.

K?;s Krožek
absolventov slovenske 
trgovske akademije

P R I R E D I
DANES, 20. DECEMBRA 
OB 20.30, V KULTURNEM DOMU 
ULICA PETRONIO 4 

GOSTOVANJE
AKADEMSKEGA PEVSKEGA ZBORA 
PRIMORSKIH ŠTUDENTOV IZ LJUBLJANE

VINKO VODOPIVEC
Sodelujejo znani slovenski pesniki, med katerimi

Ivo Minatti, Ciril Zlobec, Ervin Fritz in Jože 
Šmit ter gledališki igralec Jurij Souček
Vstopnina 500 Ur, za mladino in člane pevskih zborov 
300 lir.
Prodaja vstopnic v soboto od 12. do 14. ure in eno uro 
pred koncertom.

nizu proslav 25-letnega delovanja slovenskih šol na Tržaškem 
prirejata

ZNANSTVENI IN KLASIČNI LICEJ 
«FRANCE PREŠEREN* V TRSTU

21. decembra slovesno prireditev v Kulturnem domu

Nastopil bo licejski mešani zbor pod 
Humberta Mamola,

vodstvom prof.

nato pa bodo dijaki pod vodstvom prof. Jožeta PeterUna 
odigrali Cankarjevo dramo v treh dejanjih

| Eden 16.00 »Silvestra e Gonzales: 
(lente per dente«. Technlcolor.

| Nazionaie 15.30 «Africa segreta«. Prt- 
povedano mladini pod 14. letom. 
TeohnicoJor.

| Penice 15.30 «Sono Sartana H vostro 
becchino«. John Garko In Frank 
Wolff. Eastmancolor. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Grattacielo 16.30, 19.10, 22.10 «Bitka 
na Neretvi«. S. Bondarčuk, Vj» 
Brynner, S. Koščina, F. Nero, 
VVelles. Eastmancolor.

|ExceUlor 15.30 «Lovemaker, ruom« 
per fare l’amore». Antonio Sabat0- 
Doris Kunstmann. Eastmancolor. — 
Prepovedano mladin/ pod 18. letom.

I Ritz 16.00 «Io, Emmanuelle«. Erik* 
Blanc, Adolfo Celi, Paolo Ferrari. 
Technlcolor. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Filodrammatlco 16.30 «Erotissim<>»- 
Ann«e Glrardot. Technlcolor. Prt- 
povedano mladini pod 14. letom.

| Alabarda 16.30 «La donna scarlatta*- 
Monica Vitti, Robert Hossein. Te- 
chncolor.

Aurora 16.30 »Barbagia«.
| Cristallo 16.00 «Una ragazza che vo- 

leva essere arnata«. Shirley M«c 
Laine Technlcolor.

| Capitol 16.00 «La virtti sdralata«. 9’ 
mar Sharif, Anouk AimCe. Technl
color. Prepovedano mladimi pod rt- 
letom.

Impero 14.00 »Indianapolis«. P9* 
Nevvmann. J. VVoodvvard. Techm-

. color.
I vittorio Veneto 16.00 «La scuola del- 

la violenza«. Sidney Poitier. Techn'- 
color

Ideale 16.00 «11 pistolero segnato 8* 
Dlo«. A. Steffen, R. Wyler, L. Bar- 
rett. Technlcolor.

Abbazla 16,00 »Indovina oht vlene a 
cena?« S. Tracv, S. Poitier, K. H»P- 
bu m. Technlcolor.

Astra 16.30 «Che coša hal fatto qu»n- 
do slamo nima st! al buio». Doris 
Day, Robert Morse. Technlcolor.

KRALJ NA BETAJNOVI
KINO NA OPČINAH

Vabljeni mvši dijaki liceja, vsi 
in vsi prijatelji mladine.

profesorji in šolniki sploh, starši

Začetek ob 17. url.

danes ob 18. uri barvni-scope 
film:
IL SESSO DEGLI ANGELI
Igrajo: Bombard De Vries,
Rosemarv Demter. — Zadnja 
predstava ob 21. uri.

Mladini pod 18. letom 
vstop prepovedan.

. " ,,i,ii,,,miiiiii|iuuiu...................................... ................m,n,n,,,

DRZNA tatvina na furlanski cesti

V sobi ukradel skrinjico 
z dragulji in zlatnino

Vrednost ukradenih predmetov znaša od 800 do 900 tisoč lir - Med
tem ko je tat nemoteno kradel, je gospodinja gledala televizijo
Billo je nekaj po deveti uri zve

čer, ko se je senca na vrtu pri
bližala hiši, se splaeila do baillko- 
na v prvem nadstropju in začela 
stikati okoli vratine ključavnice. 
Senca je nato izginila v sobo.

Ta dogodek se je od/vil na Fur
lanski cesti hišne številke 32, med
tem ko je gospodinja sedela pred 
televizorjem, gospodar pa se je 
ravnokar vračal domov. Tat, kd je 
talko oprezno ravnal, je v sobi naj
prej zaklenil vrata, nato pa za
čel brskati po omari. Kmalu je 
odkril skrinjico z zlatimi predme
ti in dragulja. Spravil jo je pod 
suknjič in po Isti poti, kot je pri
šel, tudi odšel. Nekaj časa za tem 
je ženska hotela v sabo dn odkri
la, da je soba od znotraj zakle
njena. Skoraj se je prestrašila, v 
istem trenutku so se odiorla hišna 
vrata ln je vstopil mož, 44-'letni 
Bruno Vanioh. Z odvljačem je po
tisnil ključ Iz ključavnice in z 
drugim podobnim ključem odklenili 
vrata. Takoj sta oba opazila nered, 
ki je vladal v sobi dn pa priprta 
vrata na balkon. Neprijetno pre
senečena sta tudi ugotovila, da je 
iz odprte omare nekdo odnesel 
skrinjico, v kateri je bilo precej 
draguljev, katerih vrednost se suče 
od 800 do 900 tisoč. Tat, ali mo
goče tatovi, je odnesel nekaj zla- 
bih ur, zapestnic, prstanov, verižic, 
budoilko, zaponke in skrinjico, ki 
je bila skoraj najiveč vredna. Bil 
je to predmet Oblaste oblike, u- 
mefcniško iizdelaolm pdkirovom v 
baročnem slogu.

Zakonca sta tatvino prijavila ko
misariatu v Barkovljafh, ki tudi 
dalije vodi preiskavo.

Dopolnilni tečaj 
za učiteljiščnike

Parlament je v dokončni obliki 
odobril zakonski osnutek z nujni
mi ukrepi za univerze. I. člen nove
ga zakona, ki še ni bil objavljen 
v Uradnem listu, določa, da se lah
ko diplomiranci učiteljišča vpišejo 
na katero koli fakulteto, kolikor so 
s pozitivnim uspehom obiskovali let
ni dopolnilni tečaj, ki ga bo prire
dilo šolsko skrbništvo pod didaktič
no in znanstveno odgovornostjo uni
verzitetnih oblastev na osnovi do
ločb prosvetnega ministrstva.

Tak tečaj bo tudi na učiteljišču 
A. M. Slomšek s slovenskim učnim 
jezikom v Trstu, če se bo prijavilo 
dovolj kandidatov.

Tečaj se bo začel 8. januarja 1970 
in se bo končal 20. junija 1970. 
Predpisani kolokvij bo v času od 
1. do 19. septembra. Komisijo bo 
sestavljal razredni profesorski zbor.

Tečaj bo v popoldanskih urah s 15 
urami tedensko, in sicer s 3 urami 
za vsakega od petih predvidenih 
predmetov. Kdor bo odsoten več 
kot tretjino šolskih ur, ne bo pri- 
puščen h kolokviju.

štirje obvezni predmeti so: 1. ita
lijanski jezile in slovstvo; 2. zgodo
vina; 3. filozofija; 4. moderna ma
tematika, slovenščina din slovensko 
slovstvo.

Kandidat lahko izbere kolt peti 
predmet enega Izmed, nasled/nTilh 
štirih; a) tuj sodobni jezik in kul
tura; b) latinski jezik n kultura; 
c) gospodarstvo in pravo; č) fizika 
in prirodopis.

Prošnje na kolkovanem papirju 
za obiskovanje tega tečaja, je tre
ba vložiti najkasneje eto sobote, 20 
t.m. v tajmuštivu učiteljišča. V proš
nji je treba navesti peti predmet 
ki je na Izbiro.

Davčni seznami
Tržaška obema sporoča, da je v 

pritličju občinske palače (Largo 
Granatien st. 3) od ' 6

SLOVENSKO GLEDALIŠČE V 
TRSTU

Gostovanje 
beneških Slovencev

V petek, 26. decembra 1969 
ob 16. uri v Kulturnem domu

PESEM IN BESEDA 

IZ NADIŠKIH DOLIN
Sodelujejo: mešani pevski zbor 

«Rečan» pod vodstvom Rina 
Markiča; moški pevski zbor 
«Idarja» pod vodstvom Anto
na Birtiča; ženski In moški 
duet; otroci z recitacijami 
in petjem.

SLOVENSKI 
KULTURNI KLUB

vabi danes, 20. t. m. ob 19.15 
na

BOŽIČNI VEČER
s tržaškimi literati.

Nastopajo:
Vinko Beličič, Alojz Rebula, 
Franc Jeza, Bruna Pertot ln 
Zora Tavčar.

VABLJENI!

DOLINSKA OBČINA 
SPOROČA

da je konferenca o slovenski 
šoli, ki je bila najavljena za 
danes, 20. t. m. ob 16. url v 
dvorani občinskega sveta v 
Dolini, odložena zaradi nepred
videnih okoliščin.

Gledališča KINO »IRIS* PROSCK
VERDI
Pri blagajni, gledališča (tel, 23-988) I 

se danes začenja prodaja vstopnic za 
zadnjo predstavo Wagnerjeve opere 
«Triistan In Izolda«, ki bo v nedeljo 
ob 15.30 za dnevni red v vseh pro-1 
štorih.

Dirigent Luigl Toffolo, Izvajalci I 
Isti kot pri prejšnjih predstavah- R«-1 
žija Giiamcanlo Menotti.

POLITEAMA ROSSETTI
V Rossettiju se do nedelje nada-1 

1 ju Jejo ponovitve Tollerjeve drame I 
»Uomo Massa«. — Začetek današnje 
predstave ob 20.30, jutrišnje pa ob 
16.30. Nastopajo igralci Gledališke 
skupnosti za Emiilio im Roma g no. — I 
Predstava je izven abonmaja. Za ?- 
bonente na sezono Teatra Stablle pa | 
veljajo običajni popusti.

AVDITORIJ
Najavljeni recital »Prijateljstva« I 

pevca in avtorja popevk Herberta 
Patganija, ki bi moral biti danes | 
zvečer im jutri, odpade zaradi obo
lelosti nastopajočega. Kdor je že I 
kupil vstopnico Je naprošen. da se 
oglasi v Pasaži Protti, kjer mu bo. | 
do povrnili! denar.

danes ob 19.30 barvni dramam 
tični film:
1000 AQUILE SU KREISTRAG
Igrajo: Cristopher Geogre — 
Lara Inesphes — J.D. Rolami

★
ansambel ★
mihe ★
dovžana ☆

★

Sveta noe * 
Glej zvezdice božje

SPDT organizira 21. decembra av
tobusni izlet v Trbiž ob priliki smu- 
Carskega tečaja. Cena 1.200 lir za 
člane, 1.400 Mr za nečlane. Vpisova
nje v Ulici Geppa 9/II.

Odhod iz Trsta ob 620 z začetka 
Ulice F. Severe, ob 6.45 izpred šo. 
le na Proseku, ob 6.50 izpred av. 
tobusne postaje v Križu, ob 6.55 pa 
izpred avtobusne postaje v Nabre
žini.

težaška kh{igai*uL

TRST . Ulica sv. Frančiška 20 
Tal. 61-792

Razstave

OSMICA

Gombač Anton, Lonjer 291, bo 
od danes naprej imel osmico. Toči 
belo in črno vino. Ima domače 
klobase.

Kje bomo silvestrovali?

Hotel »L'Approdo* v Devinu.
nes ob 18. uri otvoritev osebne i 
sta ve akademskega slika rja Loj z 
Spacala.

Galerija »La Lanterna* — Skui 
ska kiparska božična razstava 19 
parjev iz raznih krajev Italije.

Galerija »Torbandena* — Osel 
razstava francoskega slikarja Bert 
da Buffeta.

Občinska galerija — Razstava 
blna Colonija pod naslovom »Rd 
mi za figure*. Razstava bo odprta 
danes.

HOTEL SLON • LJUBLJANA
prireja veliko silvestrovanje. Igra
jo trije priznani orkestri. Pripo
ročamo se za pravočasno rezer
viranje. Telefon 24-601 - 24-610, 
telex YU-SLON.

GOSTINSKO PODJETJE 
«GALEB» - KOPER

Darovi in prispevki

ssv-s?, avSži
1969, kateremu je priloženih šest
seznamov. Seznami so izdelani po
abecednem redu in vsebujejo spre
membe, ki so bile vnesene za dav
koplačevalce za leto 1970 in vsebu
jejo nove vpise ter spremembe na 
podlagi prijav, ki so jih davkopla- 
S*'/'1®11 do 20. septembra 
1969. Poleg tega vsebujejo tudi proš
nje davkoplačevalčev za vpis v za
časne sezname.

Z odlokom in seznami, ki bodo 
izpostavljeni 20 dni zaporedoma, so 
izpostavljeni javnosti tudi seznami 
letošnjega leta.

Dve pridržani prognoz!
Sinoči so sprejeli na nevrokirur

škem oddelku 81-letno gospodinjo 
Marušič Justino por. Maijič iz O- 
patjega Sela. Na Greti jo je po
vozil 14-letnd Borroni Giordano s 
svojim motor jem. Fant je vozil pro
ti Videmski ulici. Zensko so takoj 
odpeljali v bolnišnico, kjer 1e de
žurni zdravnik ugotovil, da se ie 
udarila v glavo in se ranila ipo 
obrazu. Zdravniki so si pridržali 
prognozo.

Neki voznik je sinoči pripeljal v 
bolnišnico 57-letnega Openca Karla 
Rauberja iz Narodne ulice 160. Po
vedal je, da je človeka našel nekje 
Ob cesti skoraj nezavestnega. De
žurni zdravnik je ugotovil, da bo
leha mož za srčno napako, poleg 
tega je bil tudi delno odrevenel. 
S pridržano prognozo so ga spre
jeli na prvem splošnem oddelku.

HOTEL «PIRAN» V PIRANU

pripravlja tradicionalno silvestro
vanje v obratih HOTEL GALEB 
in RESTAVRACIJI RIBA. Za rezer
vacije direktno v obratih ali po 
telefonu št. 21-605 - 21-182.

pripravlja veliko silvestrovanje v 
RESTAVRACIJI »PUNTA« in v RE
STAVRACIJI «SIDRO» z bogatim 
silvestrskim menujem ter v BARU 
«TRI PAPIGE« z mrzlim bifejem 
in artističnim programom. Pri
poročamo pravočasno rezervacijo 
prostorov. Telef. 73-508 - 73-314.

HOTEL «LEV» - LJUBLJANA
PRIREJA VELIKO SILVESTROVA
NJE. Igrajo tri godbe in pojejo 
trije pevci. Topli in mrzli bife 
na voljo vso noč brez omejitve. 
Rezervacije pri potovalnih agen
cijah AURORA VIAGGI, Trst Ul. 
Cicerone 4, tel. 29-243 ter UFFI- 
CIO VIAGGI UTAT, TRST UL. IM- 
BRIANI 5, telefon 767-831.

G.T.P. SIMONOV ZALIV • IZOLA
pripravlja lepo silvestrovanje v 
vseh prostorih hotela HALIAETUM 
in v centralni restavraciji. Rezer
vacije sprejema v hotelu telefon 
71-288.

Namesto cvetja na grob Ni 
tovca damuj« družina Lipovec 
nja 3000 Mr |n družina Kante 
za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob Ni 
tovca daruje družina Michelu 
lir za Planinsko društvo v T

V počastitev spomina pok, 
Vatovca . Vatte daruje Ugo 
jun. 2000 lir za Glasbeno m:

V počastitev spomina pok, 
Vatovca - Vatte daruje Ugo 
sen. 2000 Mr za Glasbeno ms

Včeraj-danes

PALAČE HOTEL
prireja

PORTOROŽ
veselo silvestrovanje z 

mednarodnim artističnim progra
mom v hotelu PALAČE in NO
VEM JADRANU v Portorožu. In
formacije in rezervacije telefon 
73-145. Vabljeni.

HOJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 19. decembra 1969 se je v T 

stu rodilo 5 otrok, umrlo pa J* ‘ 
oseb.

GOSTILNA «PR| STUDENCU* 
DOLINA

GOSTINSKO PODJETJE 
«SEŽANA»

pripravlja prijetna silvestrovanja

priporoča svoj bogat silvestrski 
menu. Prosimo za pravočasno 
rezervacijo miz. Telef. 228-116.

v HOTELU TRIGLAV in v HOTELU 
TABOR v SEŽANI. Igrala bosta 
priznana orkestra. Bogat silve
strski menu, ples in druge zaba
ve. Priporočamo se za pravočas
no rezervacijo. Telefon HOTEL 
TRIGLAV 73-165 — HOTEL TA
BOR 73-034.

HOTEL RESTAVRACIJA «KRAS> 
REPENTAB0R

priporoča bogat silvestrski menu. 
Prosta zabava. Prosimo za pravo
časno rezervacijo miz.

PARK HOTEL V NOVI GORICI

UMRLI SO: 63-letni Giuseppe Ca' 
dotti, 70-ietna Lucia Pllllninl P° 
Ba, 82-letnii Anton Starc, 75-letr 
Amailia Pestel vd. Povh, 69-letni C* 
lo Cailzi, 89-letn.a MaddaJena Val 
58-1 etn i Milan Vovk, 72-letn'l 
Uio Mari, 74-letna Dorotea S uti go 
79-letna Maria Cotar vd. Grilj. 6 
letni Armando Gandini, 63-letni Ca 
lo Sila, 80-letna Blena Davanzo vl 
Rainis, 71-1 etn a Maria Cok vd. Iv' 
68 Jetrni Vale rio Franglni, 68-le'h1 
Maria Rossi por, Canevari, 68-leth 
Francesoa Hlobas vd. MangianMj1 
84Jetna Angela Ceochlnl, 80-letna U 
dia Sumberaz vd. Pečar, 65-letni V* 
gl Artico, 73-letna Anita MingotJ* 
48-letna Anna Marin, 93-letna Man 
Pecenco vd. Corradinl, 714etna M,1 
ria Cavalli, 06-letna Maria Krese*1 
por, Fabbro.

PRIJETNO SILVESTROVANJE 
V RESTAVRACIJI «MARINELLA»

Trst, Viale Miramare 323, telefon 
410-986. - Pohitite z rezervacijo 
miz.
Gostom prijateljem in znancem 
voščimo lepe božične praznike in 
srečno novo leto 1970.

prireja tradicionalno silvestrova
nje z bogatim silvestrskim me
nujem in zabavo. Cena 12.000 
starih din. V nočnem baru s 
programom starih din 15.000 (6 
tisoč) konzumacija Igrajo trije 
zabavni orkestri. Naprošamo za 
pravočasen odkup prostorov. In
formacije tel. 21-442 — recep
cija hotela. i

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Blasoletto, Ul. Roma 16. Davanz 
Ul. Bernini 4. Benussi, Ul. C aval 
11. Spon z a, ul. Montorsino 9 (RoJarl

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.39 do 9.3«)

Vielmetti, Trg Borsa 12. Cen ta ur 
Ul. Rossettl 33. Ailia Madonna J 
Mare, Largo Piave 2. San<t’Anna, *■ 
ta di S. Anna 10.
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Pogojnost kazni samo pod pogojem 
da vrne povzročeno milijonsko škodo

Zaradi podaljšane veljavnosti lovskega dovoljenja oproščen lovec iz Brescie
Glampiero Scarioni, 36-letni trgo 

v«c iz Milama, je pred dvema leto
ma menil, da je našel v Trstu u- 
žoden trg za prodajo dežnikov im 
ovratndh rut. 55-letna Maria Lidia 
Cociancioh vdova Russo iz Carduc- 

■ fijeve ulice, je sporazumno s 77- 
letnim upokojencem Giuseppom 
fa Dolcetto iz iste ulice, katerega 
le Scarioniju predstavila za moža, 
naročila v milanski tovarni pre
jšnje število dežnikov.

Že septembra meseca so jima 
*Well pošiljati dežnike, ki so km 

dosegli število 1454. Cocianci- 
Jheva je pošiljke plačevala na o- 
ntoke in ker so bili ti še kar 
jlni, so ji iz milanske tovarne 
bo«lali tudi nekaj čez 3000 ovrat- 
Mh rut.

Nepričakovano pa se Je zadeva 
Nataknila. Obrokov ni bilo več, 

• “carioni, ki je prišel osebno v 
Trst, pa je spoznal, da sta ga Co- 
ti&ncicheva in La Dolcetta poteg
nila za nos. Sledila je prijava mi- 

i Janškim policijskim organom, ki 
80 zadevo prepustili pristojnim tr- 

1 ‘aškim sodnim oblastem, 
j Oba so obtožili prevare. Cocdan- 
| Jichevo pa tudi žalitve. Scarioni 
, f namreč dobil pismo, v katerem 

la bilo precej žalitev na njegov 
j fačun. Pisma pa ni pisala Cocian- 

ticheva. pač pa La Dolcetta, zara- 
! * česar je pretor maja letos o 
! Gostil žensko obtožbe žalitve, ob- 
! s°dil pa jo je za prevaro na 7 
; n*esecev zapora in 70.000 lir gl o- 

n«. Tudi La Dolcetito je sodnik sipo 
fcal za krivega prevare in mu 

I Prisodil 10 mesecev zapora in 100 
j nsoč lir globe, ter ga obsodil s 
! "bclancichevo vred na povračilo 
ftode v višini 3.625.650 lir. Pretor 

J j® priznal Cocianclchevi pogojnost 
kazni le v primeru, da v roku 3 

j JJtesecev po zapadlosti razsodbe po
grne vso škodo.

Tako Cociancicheva kot La Doi- 
Cetta sta vložila priziv, katerega 
80 včeraj sodniki zavrnili in jima 
v celoti potrdili prvotno obsodbo

• » *

Ker je 60-letna Maria Abrami 
P°r. Ieilinl iz Ul. Cistemone stal- 
I10 nadlegovala njegovega sina med 
Kranjem na vrtu, pri čemer, tako 

j®. namreč navedeno v prijavi po
ljskim organom, ga je oblivala 
8 vodo in mu metala kamenje, ie 
,8-letni Bruno Libardi pregradil 
Prostor s prozorno ploščo iz pla
stike.
. Mož pa Je kmalu spoznal, da Je 
pil® plošča na številnih krajih raz- 
Plta. Prepričan je bil, da mu je 
Škodo povzročila Iellinijeva in ko 
^ je ta ob neki priliki užalila, se 
1« naveličal in vložil tožbo.

Julija letos se je morala Ielli- 
pijeva zagovarjati pred preturo, 
»Jer se je Izgovorila, da Je ploščo 
2 plastike verjetno poškodovala 
Purja. Sodnik ji ni verjel in jo 
f® obsodil tako zaradi povzročene 
jjtode kot zaradi žalitve na..200.000 
®r globe. ,

S prizivom Je Iellinijeva dosegla, 
?a so jo oprostili zaradi pomanj
kanja dokazov obtožbe povzročitve 
skode, ostala pa jd je obsodba za
gati žalitve, to Je ioo.000 lir glo-

Ko se je 38-letnl Mario Pelice 
Tommasanl Iz Brescie vračal ok
tobra lani z lova v Jugoslaviji, so 
mu na obmejnem bloku pri Škofi
jah pregledali lovsko knjižico in 
dovoljenje. Obmejni organi so u- 
gotovili, da je slednje zapadlo, za
radi česar so ga prijavili preturi, 
kjer je bil junija letos pogojno 
obsojen na 30 dni pripora.

Tommasoni je vložil priziv in v 
pritožbi navedel, da pretor ni u- 
pošteval novega zakona, ki podalj
šuje za dobo šestih let lovsko do
voljenje. Dovolj Je namreč plačati 
določeno takso in zadeva je ure
jena. To takso je Tommasoni pla
čal, zaradi česar so ga prizivni 
sodniki včeraj oprostili obtožbe, 
češ da dejanje ne predstavlja kr
šitve zakona.

Predsednik Corsi, tožilec Brenči.

Prekrški v novembru
Policija je objavila seznam pre

krškov, ki so bili izvršeni v no
vembru.

Tudi tokrat je bilo največ nena
mernih poškodb, kar 36 primerov. 
24 je bilo tatvin v obtežilnih oko

liščinah, po 6 primerov je bilo ne
zakonitih prilastitev in žalitev jav
nih funkcionarjev, 5 pohotnih de
janj, po 4 grožnje in osebne poš
kodbe; po trije primeri so bili na
silja do javnega funkcionarja, ne
namernega umora, žalitve, poško
dovanja in goljufije; bila sta po 
dva primera upora javnemu funk
cionarju, izsiljevanja, namernega od
kupovanja ukradenih predmetov; po 
en primer prikrivanja zaplenjenih 
predmetov, realnega podpiranja, ma
terialne id ideološke nepoštenosti, 
zamenjava osebe, poskusa posilstva, 
pokvarjanja mladoletnih, kršitve dru
žinskih dolžnosti, dogovorjenega pri
krivanja mladoletnih, izvedenega u- 
mora, privatnega nasilja, navadne 
tatvine, poskusa tatvine v obtežil
nih okoliščinah, lažne plačilne ne
zmožnosti, prekrška zakona Merlin 
št. 75 od 20. 2. 1958.

Izvedenih je bilo 26 aretacij, 73 
ugotovitev raznih prekrškov, 1266 
prekrškov cestnega zakonika. Našli 
so ukradeno blago v vrednosti pri
bližno 19.500.000 lir.

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiinniumniummnunmiunnummmmum^m

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Nov koncept tradicionalnega 
jug. folklornega festivala
Poslanci iz Bosne pri predsedniku koprske občinske skupščine 
Uspešno poslovanje piranske «Splošne plovbe» - Gripa pojema
Eni izmed najpomembnejših kul

turnih prireditev na koprski obali 
— jugoslovanskemu folklornemu fe
stivalu — so temeljito spremenili 
koncept. Prihodnje leto mu namreč 
nameravajo dati neprimerno večje 
festivalsko obeležje in zato bodo pri
reditve trajale kar 14 dni. Glavna 
novost je v tem. da bo nastopilo 
kar 16 kvalitetnih ansamblov iz raz
nih krajev Jugoslavije, razen tega 
pa še skupini Edelvveiss iz Celovca 
in Ermacola iz Tarčenta. Druga 
novost ie nastop posameznikov s 
starimi, že pozabljenimi glasbili. 
Razen tega pripravljajo organiza
torji razstavo jugoslovanskih narod 
nih noš, razstavo slovenskega ljud
skega slikarstva in razstavo kraška 
hiša. Dva večera bodo tudi pred
vajali narodopisne filme, kar nai h; 
bil zametek prihodnjega festivala 
narodopisnih filmov Jugoslaviie. Za
nimiva ie tudi zamisel o približan in 
folklornih nlesov in Desmi občin
stvu. Med festivalom bodo posamez
ne skupine nastopale s krat'- - 
programom tudi v hotelih in gostiš
čih, člani teh skupin v narodnih no
šah oa se bodo pomešali med do
mače plesalke in plesalce in tuie 
turiste tfer skušali z njimi zaplesati 
nekaj domačih plesov.

Prinodnji — XI. festival jugoslo
vanskih folklornih plesov in pesmi

* * Sf. SREČNO '70 * * * *

E3 MARKET
KOPER. SEŽANA, NOVA GORICA, 
KRANJSKA GORA

ZA BOŽIČ IN 
NOVOLETNE PRAZNIKE

S SVEŽI PURANI IN 
OSTALA PERUTNINA

S PRŠUT, BUDJOLA TER 
DRUGI DELIKATESNI 
PROIZVODI

C VSE VRSTE PIJAČ, 
PECIVA IN ČOKOLAD.

Z NOVOLETNA REKLAM
NA PRODAJA VIN, ŽGA
NIH PIJAČ, KEKSOV, 
NAPOLITANK, PECIVA 
IN ČOKOLADE.

Z ŽE PRIPRAVLJENA 
DARILA

Z DARILA PO NAROČILU

Neprekinjeno odprto od 7.30 do 19.30, v nedeljo od 7.30 do 11.

* ☆ # * SREČNO '70 ★ ☆ # *

se bo začel v okviru tega novega 
koncepta 11. julija in bo trajal do 
25. julija. Sporen je samo še nastop 
treh jugoslovanskih profesionalnih 
skupin, to je Lada, Tanča in Kola, 
ker je to povezano z dokaj velikimi 
stroški.

Skupina poslancev iz Bosne in 
Hercegovine je obiskala predsednika 
koprske občinske skupščine Mira 
Kocjana in se zanimala za delo 
in življenje banjaluških otrok, ki 
so po potresni katastrofi našli svoj 
drugi dom na koprski obali. Poslan
ci so obiskali otroke na Debelem 
rtiču in se zahvalili za skrb, ki jo 
otrokom posvečajo predstavniki tu
kajšnjih oblasti. Na sestanku s po
slanci Bosne in Hercegovine so se 
dogovorili o ustanovitvi posebne ko
misije, ki bo redno skrbela, da bo 
življenje banjaluških otrok na De
belem rtiču čim bolje urejeno in 
prijetno

Piranska Splošna plovba je kljub 
težavam v začetku leta uspešno zak
ljučila letošnje poslovanje. Ustvari
li so tudi višek dohodka v višini 
nad milijon 600 tisoč novih dinar
jev, ki jih bodo porabili za izboljša
nje osebnih dohodkov zaposlenih. 
Za prihodnje leto pripravljajo iz
boljšanje linij z Zahodno Afriko. Ne
katere ladje, ki vzdržujejo zveze s 
tem področjem (Bovec, Bled in Bo
hinj), so stare že nad 25 let in jih 
bo treba zamenjati.

Gripa, ki je v preteklih dneh za
ide Primorsko, je že dosegla vrhu
nec in začela ponekod pojemati. Na 
koprski obali pa je še zmeraj pre
cej primerov. Zaradi epidemije so 
morali na primer za dva dni za
preti administrativni šolski center 
v Kopru. Pouk se bo spet začel v 
ponedeljek.

VELETRGOVSKO PODJETJE

ManoA« Postojna

VAM NUDI PREK SVOJIH TRGOVIN, MARKETOV 
IN SUPERMARKETOV V POSTOJNI - SEŽANI - 
KOPRU - IZOLI - PIRANU IN V PORTOROŽU

BOGATO IZBIRO KVALITETNIH 
PREHRAMBENIH ARTIKLOV

SVEŽE MESO VSEH VRST — SUHOMESNATE 
IZDELKE - MLEČNE PROIZVODE - VINA IN 
DRUGE PIJAČE.

Pa ie: usnjeno ter drugo moiko In žensko kon
fekcijo, kozmetiko, preproge, čipke In suvenlrje

ZADNJA SEJA POKRAJINSKEGA SVETA V LETU 1969

Z obilnim deželnim prispevkom 
je zmanjšan proračunski deficit

Na današnji seji bodo razpravljali o dokončnem načrtu gradnje novih 
objektov v umobolnici - Sprejeli bodo tudi nekatere spremembe k le
tošnjemu proračunu - Natečaj za izboljšanje centrov za zbiranje mleka

Popoldne se bo v Gorici sestal po
krajinski svet na svojo zadnjo letoš
njo sejo. Važna postavka, ki je na 
dnevnem redu, predvideva nekatere 
spremembe manjšega značaja k le
tošnjemu pokrajinskemu proračunu. 
Tega je pokrajinski svet sprejel že 
to pomlad in šele sedaj je notranje 
ministrstvo vrnilo osnutek proraču
na z nekaterimi pripombami finanč
nega značaja. V odboru so te pri
pombe sprejeli, sedaj mora to spre
jeti tudi pokrajinski svet. Treba je 
sicer dodati, da je letošnji deficit 
le deklarativnega značaja, kajti de
želna uprava bo goriški pokrajinski 
upravi dala za tekoče leto 500 mili
jonov lir, enako vsoto bodo dali v 
prihodnjem letu. Pol milijarde let
nega prispevka pa pomeni skorajš
nje izenačenje z deficitom, ki ga 
ima vsako leto goriška pokrajinska 
uprava. Treba je, da tu zabeležimo 
še vladni ukrep, ki bo v prihodnjih 
letih pripomogel k uravnovešenju 
proračunov občin in pokrajin. Pred 
nekaj dnevi so v rimskem parlameu 
tu sprejeli zakon, ki daje krajev
nim upravam večje odstotke raznih 
davkov vladnega značaja. To po
meni, da bodo v prihodnjih letih po
krajine in občine dobile denar iz 
določenih davkov, ki so bili do se
daj izključno državna pristojnost.

Na dnevnem redu današnje seje 
je tudi določitev novih dnevnih oskr
bo valnin v umobolnici, gluhonemni
ci ter drugih pokrajinskih zavodih. 
Oskrbovalnim) za otroke in odrasle 
v teh ustanovah plačujejo javne 
uprave, treba pa je vedeti, da so 
vsi ti zavodi deficitarni in da irora 
goriška pokrajinska uprava v ne
katerih primerih (glej n.pr. gluho
nemnico) plačevati iz svoje blagaj
na' za otroke, ki prihajajo iz drugih 
pokrajin. S postopnim višanjem 
oskrbovalnin se bo L) stanje počasi 
izboljšalo.

Na področju javnih del je tokrat 
na dnevnem redu odobritev načrta 
za razširitev goriške umobolnice. V 
ta namen bodo porabili 500 milijo
nov lir, za katere so dobili ugodno 
posojilo od vlade. Popravili bodo ob
stoječe paviljone, jih popolnoma na
novo opremili, tako da bo dobil vsak 
bolnik poleg svoje postelje tudi svo
jo omaro, paviljone bodo med seboj 
povezali in ustvarili vrsto prostorov 
za družabno udejstvovanje bolnikov. 
V pokrajinski palači na Korzu, kjer 
ima v tretjem nadstropju svoje pi
sarne deželna ustanova za razvoj 
kmetijstva ERSA, bodo namestili 
električno dvigalo.

Pokrajinski svet bo razpravljal o 
novi točki, ki jo bodo vnesli v pra
vilnik osebja: tistim uslužbencem, 
ki imajo na razpolago službena sta
novanja, uprava že sedaj plačuje 
določen prispevek v pokojninski 
fond. Ta prispevek bodo sedaj uza
konili s posebno točko v pravilniku, 
tako da bodo lahko dobivali ome
njeni uslužbenci, ko bodo šli v po
koj, višjo pokojnino, ker so s svo-

MED PRODAJALCI SMREČIC NA TRAVNIKU

«Danes je slab trg 
toda upam na boljše...»

Za vsako uvoženo drevesce plačajo trgovci povpreč
no 1.500 lir - Za ceno se kupci najraje «glihajo»

jim obveznim službenim stanovanjem 
dejansko imeli višjo plačo. Razprav
ljali bodo tudi o vrednosti hrane, ki 
jo uslužbenci dobijo v raznih pokra
jinskih zavodih. Ravnatelju umobol
nice prof. Basaglii, ki je na študij
skem potovanju v Ameriki, bodo 
podaljšali dopust.

Na dnevnem redu je še točka, ki 
bo zanimala tudi kmetijstvo, oziro
ma živinorejo. Na podlagi prispev
kov deželnega zakona štev. 23 iz le
ta 1965 bodo razpisali natečaj za 
izboljšanje centrov za zbiranje mle
ka. Sledilo bo še glasovanje o za

stopnikih pokrajine v nekatere jav
ne odbore.

Obdarovanje otrok 
delavcev Halcantieri

Ravnateljstvo Italeant.lerl in no
tranja komisija bodo jutri in v ne
deljo razdelili otrokom delavcev in 
uslužbencev okoli dva tisoč daril
nih paketov. Danes bodo pakete 
razdeljevali med 12. in 18. uro, 
jutri pa med 9. In 13.

NA POZIV SINDIKATA SLOVENSKIH ŠOLNIKOV

V Gorici popolna stavka 
slovenskih profesorjev

Zahtevajo ureditev svojega pravnega položaja - Sloven
ska javnost podpira njihovo solidarnost s tržaškimi kolegi

Na poziv Sindikata slovenskih 
šolnikov v Gorici so se včeraj vsi 
profesorji slovenskih srednjih šol 
udeležili enodnevne stavke, s kate
ro so poudarili svoje zahteve, da 
se njihov položaj vendarle enkrat 
uredi. Razen enega profesorja na 
učiteljišču so v stavki sodelovali 
vsi profesorji na liceju, učiteljišču, 
enotni srednji šoli ter na trgovski 
strokovni šoli. Zaradi odsotnosti 
profesorjev na slovenskih srednjih 
šolah včeraj ni bilo pouka ter so 
dijaki že takoj zjutraj zapustili 
šolska poslopja.

Stavka ni pomembna samo zavo
ljo pleblscitamosti, s katero so 
stavkajoči pokazali svoje nezado
voljstvo do oblasti, ki izigravajo 
celo zakone ali se ne držijo obljub,
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VSTOPNA POSTAJA NA CESTO V VILLESSAH

Vstop na avtocesto San Stino • Mestre pri Villessah
...... .... „„ : it Got ■-'S

Jutri, v nedeljo bodo izročili svo- tc-v omenjene veleblagovnice.

Z bližajočimi se božičnimi ln no
voletnimi prazniki so se na Trav
niku In na Korzu pred Ljudskim 
vrtom spet pojavili prodajalci sko
rajda neobhodno potrebne smreči
ce, ki kot božično drevo ali novo
letna jelka ustvari v hiši praznič
no razpoloženje. Smrečice so pri
peljali že pred približno tednom 
dni, vendar se trgovina z njimi še 
ni dodobra razvila. Trgovec Ko
drič, ki se vsako leto pojavi na 
Travniku s svojim blagom, se nam 
Je včeraj potožil, da posli letos — 
vsaj doslej — še niso dosegli niti 
najbolj skromnega pičaikovanja.

»Povprečno me stane vsaka Jelka 
po 1.500 lir. V to je všteta ce
na prevoza iz Jugoslavije, plačilo 
pristojbine za zasedbo javnega pro
stora, kar me velja okoli 15.000 lir; 
nadalje moram prišteti plačilo ca
rine in pa plačilo znamkice gozd
ne uprave, ki jo pritrdi na vsako 
drevesce.»

Posel prinaša vrsto neznank. 
Kupci se na moč «glihajo», vsakdo 
bi rad čimmanj plačal, pri tem pa 
ga prav malo briga, koliko je tr
govec imel stroškov Vsakdo ve 
za svoje

»Letos je zaenkrat slab trg — 
pravi Kodrič. Morda se bo z da
našnjim dnem, ko Je zadnja sobo
ta pred prazniki, kaj popravil.*

Konkurenco predstavljajo proda-

KVALITEINU SvEŽE MESO. VSE VRSTE SVEŽE PERUTNINE. SUHOMESNATI IN MLEČNI 
izntiKl PRISTNA USTEKLENIČENA VINA IN DRUGO VAM NUDI:

PREKO SVOJIH TRGOVIN IN MARKETOV NA 
BLOKU PRI ŠKOFIJAH, NA ŠKOFIJAH IN V KOPRU

Jald iz Kamlje, ki jih ne breme
nijo vse tiste dajatve kot uvozni
ke iz Jugoslavije, pa še pod ceno 
verjetno gredo, samo da prodajo. 
Upoštevati pa je treba tudi pro
dor drevesc iz plastičnih mas, ki 
Jih prodajajo v veleblagovnicah, 
ter kupci marsikdaj sežejo po njih, 
češ, služili bodo tudi za prihodnje 
leto. Malo jim je mar, če izgine 
tudi poslednji kanček narave iz 
stanovanja, tako daleč jim Je kič 
že pokvaril okuse.

Zato je toliko bolj razumljivo, za
kaj so trgovci z drevesci zaskrb
ljeni, kako bodo šli posli. «Kar 
prodamo do praznikov, to Je pro
dano, ostalo ne moremo, kot rav
najo z drugim blagom, shraniti v 
hladilnike in pripeljati na trg 
prihodnjič. Proč moramo vreči.*

Tako se kar naprej kopičijo ved
no nove pošiljke blaga, kupcev pa 
zaenkrat še ni. Je pa tudi to res, 
da je še nekoliko preuranjeno go
voriti, da jih ne bo. Vedno priha
jajo v zadnjem trenutku — tako 
na delo, tako na davkarijo: 18. v 
mesecu Jih Je največ in v vrstah 
stojijo. Kodrič ie vsi ostali, ki te 
dni prezebajo na Travniku, prav 
to pričakujejo — prav to si želijo.

Poučni izlet 
na pohištveni salon

Na mednarodni pohištveni salon 
v Koelnu v Zahodni Nemčiji bo 
deželna ustanova za obrtniški raz
voj ESA priredila od 20. do 25. 
januarja 1970 poučno potovanje za 
pohištvene obrtnike naše dežele. 
Da bd jim omogočila udeležbo, bo 
ESA prevzela del stroškov, število 
prijav bo omejeno, sprejema jih 
ESA, Viale Venezia 100, Videm, te
lefon 54566.

jemu namenu na avtomobilski ce
sti v naši deželi ter na njeni pove
zavi z Mestrami kar tri pomembne 
oojekte. Odprli bodo nov cestni od
sek, ki bo omogočil neposredno po
vezavo med Benetkami in Trstom. 
V Moščenici so dogradili vrsto do
hodnih in odhodnih poti za pro
met v smeri Tržiča in Gorice. Za
voljo teh del je bila kakih šest 
mesecev zaprta za promet cesta 
med Sabliči in Moščenico. Nadalje 
bodo v nedeljo otvorili vstopno po
stajo na avto cesti pri Villessah.

Medtem ko je otvoritev posled
njega odseka na avto cesti proti 
Benetkam izrednega pomena za 
vse gospodarstvo naše dežele in 
tudi pomembnega dela severne I- 
talije, pri čemer ne smemo pre
zreti ugodnosti, ki bodo nastale za 
turistični promet med Italijo ter 
Avstirijo in Jugoslavijo, pa bo 
vstopna postaja pri Villessah pri
dobitev zlasti za Gorico. Avtomo
bilisti iz Gorice in njene okolice, 
ki so namenjeni na avtomobilsko 
cesto, bodo po zložni poti na Maj- 
nici in dalje po cesti, ki pelje v 
Červinjan, razmeroma hitro prišli 
na cesto v Villessah ter se jim ne 
bo treba več voziti do Redipuglie 
ali celo do Moščenice, kjer sta 
bili doslej najbližnji postaji.

Obenem bo ta vstopna postaja 
predvidoma že v letu 1971 povezala 
goriški odcepek avtomobilske ceste 
z že obstoječo cesto Trst — Palma
nova. Na celotni trasi Villesse — 
Gorica so namreč izvršili že celo 
vrsto nadvozov in drugih betonskih 
del, tako da bodo prav kmalu lah
ko pričeli že z zemeljskimi deli. 
(Na sliki je vstopna postaja v Vil
lessah).

Proti veleblagovnici 
(OIN sredi Vidma

Pod predsedstvom dr. Giobatta 
Angelija se je te dni sestal na se
dežu v Ul. BartoMnd št. 18 upravni 
odbor furlanske federacije za za
druge in zavarovalnice. Na tem 
važnem srečanju so obravnavali po
leg ostalih problemov tudi vpraša
nje sindikalnih pogajanj osebja po
trošniških zadrug na osnovi zahtev, 
ki so jih sprožile sindikalne orga
nizacije te stroke.

Posebno zanimanje Je vzbudila 
pobuda, ki jo je s privoljenjem 
krajevnih ustanov, z raznimi včla
njenimi združenji ter s predstav
niki drugih organizmov dalo Za
družništvo za določitev točne politi
ke izstavljanja trgovskih dovoljenj. 
Dc tega je osrednja organizacija 
prišla tudi v zvezi z novico, da je 
deželni odbor izdal skupini COIN 
dovoljenje za postavitev velebla
govnice z enotnimi cenami v sre
dišču Vidma.

Pri proučevan iu tega vprašanja 
pa Je bila izraTen;. zaskrbljenost, 
ker Je sedanja prespektiva za od
prtje veleblagovnice COIN resno 
vprašanje za trenutni ustroj videm
skega tržišča. Ravno zaradi tega se 
je odbor videmske trgovinske zbor
nice preteklega marca izrekel pro
ti izstavitvi dovoljenja za postavl-

Zato Je treba mnenju zadružni
kov dodati tudi negativno mnenje 
videmskega občinskega sveta. V 
tem smislu je treba torej po mne
nju teh ustanov uvesti točno poli
tiko tudi na urbanističnem in tr
govskem področju.

Za določitev pogojev deželnega 
posega na področju politike dovo
ljenj in gospodarskega načrtova
nja urbanistične politike je uprav
ni odbor furlanske federacije za 
zadruge in zavarovalnice sklenil 
sklicati javno debato v nedeljo, 21. 
decembra v dvorani trgovinske 
zbornice v Vidmu.

Burja v nižini 
v hribih sneg

Včeraj se je v Gorici na vsem 
lepem vreme docela spremenilo. 
Ohladitev, ki je prišla z burjo, ie 
povzročila ponovne snežne padavi
ne v višjih legah. V opoldanskih 
urah je divjala na Trnovski plano
ti huda snežna nevihta. Ugotoviti 
jo je bilo moč tudi po megli, ki 
je zakrivala celotno planoto. Popol
dne jo je burja razgnala in prika
zal se je sneg, ki ie zapadel skoraj 
do doline.

V Gorici je burja nekajkrat prav 
pošteno zapihala. V Novi Gorici in 
Solkanu pa so sunki dosegli tudi 
preko 100 km na uro in je marsi
komu odneslo klobuk. Začuda je 
bilo v dopoldanskih urah med dež
jem surovo hladno, da je mraz se
gal do kosti, medtem ko je kljub 
snežnim padavinam v gorah popol
dne mraz precej popustil.

Zima je letaš nadvse radodarna 
s snegom, kar spravlja v veliko

veselje zlasti smučarje. Njihove 
skrbi, da utegne slediti suhi jese
ni še suha zima, se niso uresniči
le. Prazniki se torej obetajo biti 
nadvse bogati z belo odejo, kar 
bo dovoljevalo dobro smuko. V gor
skih letoviščarskih krajih so že od 
poletja dalje rezervirane vse hotel
ske zmogljivosti.

Pretep med voznikoma 
zaradi nepomembnega 
trčenja

V splošni bolnišnici so včeraj nu
dili prvo pomoč 35-letnemu Giovan- 
niju Cruppiju s Trga De Amicis 9, 
ki se je v pretepu poškodoval. Nje
gove rane niso bile hude ln je lah
ko kmalu po prejeti zdravniški po
moči zapustil bolnišnico.

Pretep je nastal zaradi zelo ne
pomembnega razloga. Nekaj po 
polnoči je voznik fiata Giovanni 
Cruppi pri vzvratni vožnji trčil ob 
fiat 30-letnega Domenica Zinchini- 
ja iz Ul. Nievo 2. Škoda je bila 
malenkostna in voznika sta se raz
šla. Iz razlogov, ki nam niso zna
ni, sta se ponovno srečala nekaj 
po drugi uri čez polnoč na Largo 
Culiat, kjer se je Zinchini Cruppi- 
ja dejansko lotil. Le-ta je pričel 
na ves glas klicati na pomoč in 
kričati, češ da ga bo napadalec 
zadavil. Nekdo izmed stanovalcev, 
ki so se zaradi krikov prebudili, je 
telefoniral na telefonsko številko 
hitre pomoči 113. V nekaj minutah 
so bili agentje z giulio na kraju 
pretepa in mu napravili konec.
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IZERED OKROŽNEGA SODIŠČA

Sindikalisti oproščeni 
zaradi umaknitve tožbe

Priznali so, da s svojimi izjavami niso imeli 
namena žaliti bivšega tržiškega župana

Po hitrem postopku se je pred 
goriškim sodiščem včeraj izvršil 
proces proti štirim sindikalnim vo
diteljem iz Tržiča, ki so pred sejo 
občinskega sveta, posvečeno obrav
navi vprašanj občinskega osebja, 
objavili ciklostiran razglas, o kate
rem je nekdanji župan Romani, se
daj svetovalec KD, sodil, da je 
zanj žaljiv. Sindikalisti so v svojem 
stališču izjavljali, da župan Roma
ni ni nikoli želel urediti staleža 
svojih uslužbencev.

Tožbo je Romani vložil proti biv
šemu paslancu Francu, tajniku CG 
IL, proti Giulianu Antonaciju (CI 
SL), Ottorinu Marchesanu (UIL) in 
Alceu Albiniju, prav tako UIL. An- 
tonaci in Albini sta bila nadalje ob
tožena, da na listu nista napisala 
imena lastnika lista in naslova.

Ker sta Albini in Antonaci, ki 
sta bila dejanska avtorja letaka,

pred razpravo napisala oprostilno 
pismo, v katerem sta poudarila, da 
njunih trditev v praksi ni bilo moč 
potrditi, je Romanj svojo tožbo u- 
maknil. Podpisana sta prosila Ro- 
manija, naj jima oprosti, ker ga 
nista nameravala žaliti.

Državni pravdnik odv. La Greca 
je dejal, da štirje sindikalisti, ki 
so bili na procesu prisotni, niso 
krivi obtožbe blatenja, za Antona- 
cija in Albinija pa je zahteval pla
čilo globe v višini 50.000 lir za vsa
kega. Branilci Ginaldi, Battello in 
Bonadonna so zahtevali oprostitev 
tudi druge otodolžitve, ker je obi
čaj, da na ciklostiliranih objavah 
nikoli ne natisnejo naslova tiskarja.

Sodni dvor je odločil, da ne u- 
krepa proti sindikalistom zaradi bla
tenja, ker je bila tožba umaknjena, 
ter je oprostil tudi Antonacija in 
Albinija, ker nista zakrivila dejanja.

ampak je njen pomen tudi v tem, 
da so za svoje pravice složno in 
v dogovoru sodelovali tako profe
sorji iz Gorice, kakor tudi tisti na 
Tržaškem.

Goriški profesorji so namreč spo
znali, da ni mogoče več ustvarjati 
preprek s tržaškimi kolegi, ampak 
da je potrebna vsaj v tako važnih 
vprašanjih, ki zadevajo življenjska 
vprašanja slovenskega učečega ka
dra, najtesnejša akcijska enotnost. 
V tem pogledu so deležni vse pod. 
pore slovenske javnosti.

Dopolnilni tečaj 
za slovenske učitelje

Na slovenskem učiteljišču v Go
lici sprejemajo prijave za obisko
vanje letnega dopolnilnega teča
ja. Obiskovali ga bodo lahko Slo
venci z italijanskim državljanstvom 
in stalnim bivališčem na našem 
področju, ki imajo habilitacijo ali 
zrelostni učiteljski izpit. Podoben 
tečaj so pred dnevi sklenili priredi
ti tudi na italijanskem učitelji
šču »Scipio Slataper*.

Kogar tečaj zanima, naj pred
loži prošnjo na kolkovanem pa
pirju. priloži naj ji spričevalo ter 
vse skupaj odpošlje šolskemu rav
natelju, najkasneje do 31. decem
bra. Za razpored, urnike, predmete 
In pristojbine, če so potrebne, ve
lja okrožnica šolskega skrbnika od 
13. decembra letos.

Snežne razmere
LOKVE: —3 stopinje, 40 cm pr

šiča — vlečnice obratujejo; 
LAŽNA: nič stopinj, 40 cm pršiča 

■ vlečnica obratuje;
ČRNI VRH: nič stopinj, 45 cm 

pršiča, vlečnice bodo obratovale v 
nedeljo;

LOG POD MANGARTOM: nič
stopinj, 5 cm pršiča;

BOVEC: nič stopinj, 5. cm pr.
šlča.

Rojstva, smrti, poroke
Rojstva: Carli Antonio, Saule Ma- 

rilema, Angeli Amna, Bolzon Eleina, 
Podlipnik Laura, Valentimtzzi Ro
berto, Marchi Alesssndra.

Smrti: vratar 644etni Giuseppe 
Petrini, upokojenec 75-letni Andrej 
Cotič, upokojenka 664etma Alberta 
Vodopivec, kmetovalec 65-letni Gui. 
do Montanari, upokojenec 70-letmi 
Luciano Ussai, delavec 45-letni Lui- 
gi Mauro, upokojenka 74-letna Iva
na Prinčič, vd. Stekar, upokojenec 
744etni Karlo Graunar, 80-letma šte- 
fanda Dornik, 73-letna Gisella Pal- 
laver, por. Mondolfo.

CORSO. 17.00: »Sento che mi sta 
succedendo qualcosa», J. Lemon 
in C. Deneuve, ameriški kinema- 
skopski barvni film.

VERDI. 17.00-22.00: «11 dlto nalla 
piaga*, K. K inski in G. Hilton; 
kinemaaskopski film v barvah, 
mladini pod 14. letom prepove
dan.

MODERNISSIMO. 17.15 - 22.00: «La 
donna scarlatta*, M. Vttti ln R. 
Hossein; italijanski film v bar
vah.

VITTORIA. 17.15: »Amarsd male*,
S. Scott in G. Macchia. Italijan
ski barvni film; mladini pod 18. 
letom prepovedan.

CENTRALE. 17.30-21,30: «11 dito piti 
veloce del West», J. Gamer in J. 
Haokett; ameriški kinemaskopski 
film v barvah.

Tržič
AZZURRO. 17.30: «La donna scar

latta*, Virna Lisi, ital. kinema- 
skope v barvah.

EXCELSIOR. 16.U0: »La regione dei 
dannati*, J. Palance, ameriški ki- 
nemaskop v barvah.

PRINCIPE. 17.30: «Prima che ven- 
ga nnvermo*, D. Niven in A. 
Carina, ameriški kinemaskop v 
barvah.

IXova fiorica
SOČA (Nova Gorica): »Klub mo

rilcev iz Brukiinau, angleško-za- 
padnanemški film — ob 18. in 20.

DESKLE: «Na tebi je vrsta, da
umreš* — ob 19.30.

RENČE: »Napredovanje v zaledju*, 
ameriški film — ob 19.30.

ŠEMPAS: «Dan na dirkah*, ame
riški film — ob 19.30.

KANAL: Prosto.
SVOBODA (Šempeter): «Thomas

More, človek za vse čase*, ame
riški barvni film — ob 18. in 20.

PRVACINA: »žena z dvema može. 
ma», francoski film — ob 19,30.

POTUJOČI KINO — GRGAR: «De- 
set božjih zapovedi*, II. del — 
ob 19.30

DEŽURNI LEKARNI
GORICA

Danes ves dan in ponoči Je od
prta letkama AL CORSO, Korzo 
Italija 98, tel 24-43.

Dr.
72-701.

TRŽIČ
Rismondo, Ul. Toti 52, tel.

DEŽURNA CVETLIČARNA
Jutri bo v Gorici odprta cvetli

čarna Ferdinando Michell, Ulica 
XXIV. maja 22, tel. 23-39.
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SMUČANJE SLALOM V LIENZU

Moški: Russel (Fr.) 
Ženske: Nagel (ZDA)
Thoni (Italija) je zasedel 2. mesto

LIENZ, 19. — Francoz Russel Je 
za 35 stotink sekunde prehitel 
slalomu predstavnika ItalUje, Gu
stava Thoniija na tekmovanju za 
»Trofejo Dolomitov». Thoniija, ki 
Je izrazito tehnični smučar. Je pre
cej oškodovala slaba proga, saj Je 
ponekod molela iz snega trava 1n 
kamenje. Med tekmovanjem je tu 
dl znebilo In je bila vidljivost 
slaba Presenetil je Francoz Du- 
vilard, ki Je ime'] startno števil
ko 30 a je zasedel 3. mesto. Z do 
bro uvrstitvijo pa je presenetil tudi 
Poljak Bachleda.

Med dekleti Je zmagala ljubka, 
18-letna ameriška študentka iz 
Washingtona, Judy Nagel. Tu se 
Je v glavnem bila bitka le med 
Francijo in ZDA, ki so Jo Ameri
čanke odločile v svojo korist. Med 
prvimi sedmimi so namreč kar 4 
Američanke in le 3 Francozinje. 
Z današnjim uspehom so ZDA od- 
fičlpnlle Franciji še 9 točk naskoka. 

LESTVICE:
Moški slalom

1 Patrick Russel (Fr.) 1’43"25
2 Gustav Thoni (It.) 1’43”60
3 Henri Duvillard (Fr.) 1'43”83
4 Bleiner (Av.) 1'44”33
5 Bachleda (Pol.) 1’44”37
e Tlschhaiuser (Avl) 1'44'58
7 Sohranz (Av.) 1’44”71
8 Kashiva (ZDA) 1'44"87
9 Auger (Fr.) r45"18 

10 Hubert (Av.) 1’45”40
Ženski slalom

1 Judy Nagel (ZDA) 1’27”97
2 Mlchele Jacot (Fr.) 1’28"35
3. Barbara Cochran (ZDA) 1’28”39
4. Mačehi (Fr.) 1’28”64
5 Lafforgue (Fr.) 1’28”98
6 Cochran (ZDA) l-29”43
7. iValcott (ZDA) 1'29"98
8. Proell (Av.) 1’30”00
9 Jeangeorges (Fr.) r30”47 

10. Gabi (Av.) r30”57

DOMAČI ŠPORT
DANES

Sobota, 20 decerahra 1969

ODBOJKA
Moška B liga
21 15 v Trstu, Dl. delila Valle 
Bor — Čelana

JUTRI
Nedelja, 21. decembra 1969

KOŠARKA
Moška D liga
15.30 v Trstu, Ul. della Valle 
Bor — Don Bosco (Rovigo)

• • *

Prvenstvo naraščajnikov
11.00 v Skednju 
Servolana B — Bor • • •
11.00 v Trstu, pri Sv. Justu
Montuzza — Polet 

• • *
Prvenstvo naraščajnic
11.00 v Trstu, pri Gimn. Triestini
Bloch C — Polet

ODBOJKA
Prvenstvo mladincev
10.30 v Trstu zavod ENAOLI 
Bor — Polet
Kras — Gaja

* # #
Prvenstvo mladink
09.30 v Trstu, stadion «1. maj#
Zarja — OMA 
Breg — Gaja

NAMIZNI TENIS
•Italijanski pokal#
Nsatop goriškega Doma

Ženska lestvica za svetovni pokal
1. Jacot (Fr.) 60 točk 
" Cochran (ZDA) 55
3. Mačehi (Fr.) 36
4. Nagel (ZDA) 25
5. Steuer (Av.) 15
6. Lafforgue (Fr.) in Proell (Av.) 

14
8. Mlttenmaier (Z. Nem.)

in Galbl (Av.) 12 
10. Pamose (Fr.) 11 
Ekipna lestvica za svetovni pokal 
1. Francija 196 točk 
2 ZDA 118
3. Avstrija 51
4. Švica 33
5. Italija in Avstralija 26
7. Z. Nemčija 18
8. Kanada 10
9. Norveška 1

imamom
Italijanski nogomet 
pred parlamentom

RIM, 19. — Težki mUliijanii, ki 
jih italijanska nogometna dru
štva mečejo v že tako široke »tor
be), svojih trenerjev in igralcev so 
razgibali tudi parlamentarno živ
ljenje. Socialistični parlamentarec 
Servaidei je vložil interpelacijo v 
zvezi s pojavom, ki se vedno 
bolj širi. Servadel je podčrtal dej
stvo, da posledice tega nepremišlje
nega trošenja denarja nosi dela
vec, ki mora ob nedeljah plačaH 
vedno višje cene vstopnic.

2. —

3. —

4. —

5. —

6. —

— prvi 
drugi 
prvi 
drugi 
prvi 
drugi 
prvi 
drugi 
prvi 
drugi 
prvi 
drugi

1
1
1

X
2
1
1
X
1

X
1
2 X

...........................................................................................................................................................................................................imnimm..........m................,

ODBOJKA V MOŠKI II LIGI

«Plavi» pred šesto 
zaporedno zmago?
Tekma s Celano b« drevi ob 21.15 v 1)1. della Valle

Drevi bodo borovci ponovno na
stopili pred svojim občinstvom. Po 
petih zaporednih zmagah «plave» 
šesterke, prihaja k njej v goste 
nevarna Čelana, ki se je na lan
skem prvenstvu potegovala, skupno 
s tržaškimi gasilci za prvo mesto. 
To se ji je le za las izmuznilo iz 
rok.

Letos je moštvo iz Bergama ne
koliko šibkejše v primerjavi z lan
skim, a je kljub temu neljub na
sprotnik. Čelana je trenutno na sre
dini lestvice takoj za Borom in bi 
v primeru zmage dosegla enako šte
vilo točk. Borovci se tega dobro za
vedajo in bodo napeli vse sile, da 
osvojijo tudi to zmago. Poleg tega 
pa jim edino le zmaga lahko do
pušča še kakšen up za prvo mesto 
in s tem za napredovanje v A ligo.

Fantje z optimizmom gledajo na 
to tekmo in če prištejemo k dobre
mu razpoloženju še odlično priprav

ljenost, potem ne bi smelo biti no
benega dvoma o zmagovalcu no
cojšnjega srečanja. Za njihovo po
žrtvovalnost pa zaslužijo »plavi*, da 
jim zvesto občinstvo stoji vedno ob 
strani, kot se je že to zgodilo v 
zadnjih letošnjih nastopih. To je 
pomemben pogoj za uspeh sloven
ske šesterke, ki nam bo lahko le
tos dala marsikatero zadoščenje.

Tekma Bor — Čelana bo v občin
ski telovadnici v Ul. della Valle, 
z začetkom ob 21.15.

KOLESARSTVO
CHARLPROT, 19. - Belgijska 

dvojica Patrick Sercu in Nobert 
Seeunx je zmagala na šestdnevni 
dirki v Charleroiju. Drugo mesto 
sta zasedla prav tako Belgijca Ed- 
dy Merckx in Julien Stevens, sle
dita jim Ferdinand Bračke (Bel
gija) in Nemec Rudi Altig.

NAMIZNI TENIS PRIJATELJSKA TEKMA

Dobra igra borovcev 
proti ekipi Poljakov
V ponedeljek je ŠZ Bor odigra

lo prija/teljskio tekmo s Poljaki iz 
Gllwlc. Namiznoteniški odsek Bo
ra drži že vrsto let prijateljske 
stike z Akademskim športnim klu
bom Iz Glluvic. Pred nekaj lotil so 
bili Poljaki v Trstu kot udeleženci 
((Trofeje Bar#, kjer so se odlično 
izkazaM. Sedanje moštvo pa je še 
močnejše in povsem jasno je, da so 
vsi ugodno izkoristili dolgoletne 
izkušnje na mednarodnih turnirjih. 
Na Poljskem trenutno nastopajo v 
prvi ligi in po desetih tekmah so 
še neporaženi. V njihovih vrstah 
je nekaj odličnih igralcev, žal nam 
je, da niso vsi nastopili na tem 
srečanju.

ŠZ Bor je nastopilo v postavi: Bo
le Edi, Košuta Edi; AZS Glivice 
pa: Adam Cyrus in Komel Ku
baczka.

Kot predvideno so Poljaki zma
gali sicer s prepričljivim rezulta
tom 4:1. Nastop Bodeta ln Košu
te pa je hvalevreden, kajti otoa sta 
pokazala lepo tehnično igro, ostro 
mpadalnost in zagrizeno borbenost. 
Brez predsodkov pred močnejšimi 
nasprotniki sta aba zaigrala po
vsem sproščeno in sta v nekaterih 
trenutkih celo prevladala z učin
kovitimi napadalnimi podvigi.

Igra je bila zelo pestra in za
nimiva: igralci so namreč težili, da 
bi dosegli točke predvsem z ostri
mi napadalnimi akcijami In to 
brez posebnega taktičnega odlaša
nja. Bili smo prtiča hitre, spekta
kularne igre, v kateri so igralci 
izmenoma prehajali iz Obrambe v 
napadalno igro. Gostje iz GMwic so 
pri tem seveda pokazali večjo iz
kušenost in zrelost. Naravnost pre
tresljiva je pri teh igralcih spro
ščenost, ki jo pokažejo pri spre 
membi igre. Z izredno lahkoto, po
tem ko so branili tudi štiri ali pet 
zaporednih napadov, preidejo v 
sunkovite protinapade in pri tem 
navadno povsem prevzamejo pobu
do igre in napada. V taki igri se 
je najbolj izkazal Adam Cyrus, ki 
je gladko odpravil oba Tržačana. 
To Je igralec, za katerega ne bi 
našli primerjave v italijanskem 
merilu: izredno močan v obrambi, 
iz katere preide v obojestranske 
napade; pri tem pa pokaže Izred
no oster in nenaden backhand u- 
darec, ki Je bil za naše Igralce 
v večini primerov neubranUjiv.

Zagrizenost naših Igralcev Je bi
la poplačana s točko, ki jo je o- 
svojil Bole po treh dolgih, borbe
nih setih proti Kuibaczki. Oba i- 
gralca sta v tej tekmi pokazala

predvsem napadalno igro; Bole pa 
je pri tem odigral eno svojih naj- 
lepših tekem: napadal je oboje
stransko, končne napade pa si je 
pogosto pripravljal z učinkovitimi 
top-spin udarci.

Košuta Edi Je vseskozi dobro 1- 
gral, vendar el mogel uveljaviti 
svoje igre: njegova sicer še tako 
dobra Obramba, je bila v večini pri
merov neučinkovita ob tolikšnih 
udarcih nasprotnika.

V dvojicah sta Bole in Košuta 
zaigrala na zadovoljivi ravni im to 
je tembolj presenetljivo ob ugoto
vitvi, da je bila to ena redkih pri
ložnosti, v kateri sta skiupaj zaigra
la v dvojici.

Srečanje se Je torej zaključilo za 
naše igralce -povsem zadovoljivo in 
upatd je, da bosta znala naša i- 
gralca pravilno izkoristiti pridob
ljene Izkušnje.

Rezultati:
Bole Edi - Adam Cyrus 0'2

(15:21, 13:21)
Košuta Edi - Komel Kubaczka 0:2 

(18:21, 13:21)
Košuta, Bole - Kubaczka, Cyrus 0:2 
Košuta - Cyrus o-2

(15:21, 9:21)
Bole - Kubaczka 2:1

(21:14, 13:21, 21:19)
Klavdij Grbec

LAZIO
Spalazzi; Loseto, Gallli; Muč
nimi, Diomedi (Spiml), Cola- 
uttl; Furiamis, Fara, Toffamin 
(Spadetto), Plenil, D'Addosio 
(Tonoli).
GAG LI ARI
Albertosi; Mantlradonna, Zl- 
gnoli; Cera, Niccolal, Tomasi - 
ni; Domenghiml, Neme, Gori, 
Greatti, Rlva.
BOLOGNA
Adami; Roversi, Brini; Cresd, 
Bat ti so d o, Gregor!; Perand, 
Bulgarelli, Mulesam, Lamburgo, 
Savoldi.
TORINO
Plmottl; Polettl (Fossatl), De- 
petrini: Pula, Cereser; Agrop- 
pi; Carelll, Perriml (Quadri), 
Sala, Moschdno, PuMcl.
JUVENTUS
Tancredl; Salvadore (Roveta), 
Furino; Castano, Marini, Cuc- 
oureddu; Leonardi, Vieri, Ama- 
stasl (Žigoni), Del Sol, Haller.
LAZIO
Sulfaro; Wiilson, Facco; Polen-

tes, Governato, Marohesd; Mas- | 
sa, Mazzola, Ghio, Casisa, Ohi- 
naglia.
MILAN
Oudlcdmi; Anquilletiti, Schnel- 
linger; Rosato, Mal a. trasi, Ca- 
sone; Rognonl, Sormani, Com- 
bin, Fogli, Prati.
FIORENTINA
Superohl; Carpeoetti, Loogo- 
ni; ESposito, Ferramte, Rogo- 
ra (Briizi); Chiarugl. Merlo, 
Marasohl, De Sisti, Amarildo.
NAPOLI
Zoff; Pogilana (Albano ali Flo- 
rio), Mooticolo; Zuridnl, Nar
din, Blanohi; Hamrin, Julia- 
no, Manservlsi, AJlitafiml, Mon- 
tefusco.
INTER
Vieri (Bordon ali Girardl), 
Burgnlch, Facchetti; Bedim, 
Lamddinl, Suarez; Jair, Mazzo
la, Bomlmsegna, Bertlmi, Carso.
ROMA
Glmulfi; Bet, Bertlmi; Salvorl, 
Cappelli, Samtarimi; Oappelll-

ni, Peiro, La Rosa, Capello, 
Cordova.
PALERMO
Fenretti; De Beliiis (Sgrazzut- 
ti ali Oostantlmi), Gtubertoml; 
Landri, Bertuolo, Landrl; Pel- 
ltozaro, Lamdoni, Troja, Bercel- 
Idino II, Ferrari.
VERONA
Pizzaballa; Ripairi, Sirena; Ma- 
scetti, Battistond, Stentl (Sa- 
voia); D’Amato, Madde, Cleri- 
oi, Ferrari (Orazi), Bul
SAMPDORIA
Baittara; Sabadini, Delflno;
Sabatinl, Spamilo, Negrlsolo; 
Frustalupi, Salvi, Oristin, Be- 
netiti, Fotia.
L. VICENZA
Pianta; Volpato, De Petri; Bia- 
siolo, Sala, Carantinl; Daimia- 
nl, Derlln, Vitali, Oinesinho, 
Facohln.
BRESCIA
Ker je veliko število Igralcev 
tega moštva obolelo zaradi gri
pe, bodo postavo objavili šele 
tik pred začetkom tekme.

Naraščajntiko prvenstvo

Jutri v Skednju 
Servolana B - Bor

Prvi del naraščajniškega košar
karskega prvenstva je že mimo, a 
odigrati morajo še nekatere zaostale 
tekme. Servolana A in B ter Mon
tuzza imajo namreč odprto igrišče 
in je bilo več tekem odloženih za
radi slabega vremena.

Naraščajniki Bora morajo še igra
ti z Mointuzzo in Servolamo B. V ne 
deljo imajo na sporedu tekmo Ške- 
denjci. To srečanje je bilo odgode- 
no zaradi obolelosti sodnikov. Da bi 
izkoristili ugodno priliko, sta tokrat 
ekipi odigrali prijateljsko tekmo. 
Zmagali so Škedlenjci za pet točk. 
Kot se vidi torej ni velikih razlik 
med peterkama in plavi bi lahko v 
nedeljo prišli do prvih dveh točk. 
Tudi Škedenjci so bili do sedaj ved
no poraženi, zato se tekma najavlja 
kot zelo borbena.

Toda v vrstah Bora ni vse v re
du. Preteklo nedeljo je gripa priza
nesla le štirim igralcem. Nekateri 
so sedaj res že okrevali, a upošte
vati je treba, da ne trenirajo že po 
dva tedna. Hitra igra bi jih utegnila 
spraviti v zadrego zaradi pomanj
kanja kondicije.

Ker bosta verjetno tudi v nedeljo 
odsotna Nadlišek in Milič, bo imel 
trener Čermelj na razpolago sledeče 
igralce: Adam Kapič, Aleš Žetko, 
Lucijan Derganc. Mauro Kosmina, 
Leonardo Koren, Sergij Umek, Mau
ro Francia in Pavel Barazutti.

Tekma bo ob 11. uri na odprtem 
igrišču v Skednju.

— LIV —

KOŠARKA V D LIGI

Jutri zadnji nastop Bora 
pred božičnimi počitnicami

Košarkarji Bora bodo jutri na
stopili proti peterki Don Bosco (Ro
vigo). Srečanje, ki bo na sporedu 
ob 15.30 v telovadnici v Ul. della 
Valle, bo zadnje pred božičnimi po
čitnicami. Prvenstvo se bo nato na
daljevalo po novem letu, in sicer 
s srečanji 4. januarja 1970.

V zadnjih prvenstvenih tekmah, 
v katerih so Borovi košarkarji do
živeli tesne poraze, čeprav so na
stopali v nepopolni postavi, je bilo 
moč videti dejansko vrednost ekipe. 
Prav gotovo bo ponoven Lakovičev 
prihod v ekipo pomenil precejšnje 
ojačenje za moštvo samo, kateremu 
primanjkuje zanesljiv play - ma- 
ker. Ko bo torej prof. Mari lahko 
računal na popolno postavo, bo Bor 
marsikomu trn v peti.

Nedeljsko srečanje z Don Boscom
bi v tem smislu moralo predstav
ljati prelomnico za «plave» v tem 
prvenstvu. Slednji so malce priza
deti zaradi neuspehov, ki so jim 
zagrenili zadoščenje za lepo odi
grane tekme. V minulem tednu so 
borovci pospešili s pripravo in o- 
digrali trening tekmo s CUS. Vsi 
igralci so dobro pripravljeni in vsi 
so prepričani, da bodo jutri uspeli.

Jutrišnji nasprotnik Bora sodi med

boljše ekipe prvenstva, saj Štej« 
tri zmage in le dva poraza. 1* 
točnejših podatkov o Don Boscu * 
mogoče priti, vendar sodeč po lZ1_ 
dih njihovih tekem, gre za nevarno 
ekipo.

Borova postava bo sledeča: San
cin, Starc, Sirk, Ambrožič, Lak®; 
vič, Tavčar, Kralj, Fabjan, 
in Zavadlal.

Adrijan Zavadlal

Bari - Cagliari X
Bologna - Torino I X
Juventus - Lazio 1
Vlcenza - Brescia 1
Milan - Fiorentina X 1
Napoli - Inter 1 X
Roma - Palermo 1
Verona - Sampdoria 1
Genoa - Taranto 1 X
Livorno - Mantova X
Reggina - Varese 1 X
Triestlna - Novara X 1
Rimini - Spal X

j'*
UFFICIO FU11LICITA toto

VOJNI ROMAN SLOVENSKEGA NARODA

V

Črna vojska
Okrog njega je nastal trušč. Talerhofovd so poznali nje

govo bolezen in so kakor nori začeli vpiti:
«Vode, vode, saniteta, saniteta!#
Najbližji so se takoj vrgli na Kašula in ga začeli priti

skati na deske, dokler je bil še čas, kajti pozneje, ko so 
nastopili krči in mu začeli lomiti ude, je bilo včasih celo 
nevarno približevati se mu.

Lajtnant Hergott Je osupnil ter kmalu popolnoma izgubil 
glavo. Znašel se je le še toliko, da je zavpil: «Razhod!» Potem 
se je jadmo spravil iz barake. Erdkftnig Je takoj izkoristil 
položaj in urno odvezal nazarenca Adama. Mož je bil tako 
zdelan, da se nd mogel sam privleči do svojega ležišča in 
sta ga morala dva podpirati.

Medtem je pridirjal sanitetni četovodja Kafka, Ceh in 
v civilu prekajevalec, s sanitetno patruljo. Prišel je ravno pravi 
čas, ker bi bili drugače na božjastnika izlili čeber ledeno 
mrzle vode. Štirje možje so Imeli opraviti, da so božjastnika 
končno položili na nosilnico ter ga pritrdili nanjo s širokimi 
Jermeni. Ko so Kašula naposled odnesli v bolniško barako,

so Talerhofovd zagnali besen hrušč, kakor bi ga bili odnesli 
v samo mrtvašnico. Tuljenje je kmalu postalo tako neznosno, 
da so zanesljive! začeli vpiti:

«Kaj se tako derete? Molčite že!#
Toda Kašulovi prijatelji so bili danes tako razburjeni, 

da jih je bilo zelo težko ukrotiti. Najbrž jim je dogodek z 
božjastnikom preživo poklical v spomin njih življenje v Ta- 
lerhofu. Obmolknili so šele, ko je bilo treba iti po večerjo.

Vod je bil že zbran, ko se je Almer nenadoma spomnil:
«Za Adama mora nekdo vzeti večerjo!# In ne da bi na 

koga čakal, je sam zdirjal v barako in se vrnil z Adamovo 
skodelo.

Pri razdelitvi večerje je spet nastal velik hrup; Taler- 
hofovec Hromada, ki je bolehal na tako imenovani gladovni 
sušicl in se nikdar ni mogel nasititi, je hotel zmakmiti ve
čerjo za odsotnega Kašula. Kuhar Denk, zamazan in debe- 
lušast sdtež in velik prijatelj narednika Roma, mu je že na
polnil Kašulovo skodelo, ko ga je nekdo opozorili, da je 
Kašul v bolniški sobi. Bolniška soba je dobivala večerjo po
sebej.

«Kaj, ti hočeš krasti?# se je zadrl Denk, zgrabil Kašu
lovo posodo, Jo strgal iz Hromadovih rok ter zlil večerjo po 
tleh, Hromado pa je z zajemalko lopnil po glavi.

Glasno zgražanje se Je oglasilo med moštvom.
«Ali mislite, da ste v Galiciji?« so oponašali nekateri za

nesljive!, med njimi tudi Almer, ki je istočasno nastavljal 
Adamovo šalo.

Nihče si ni upal obsojati kuharjevega početja, ker Je 
nedaleč od kuhinje stal feldvebel Rom in si grizel ustnice.

Adam se večerje seveda ni dotaknil ter Je ostala Almerju, 
ki je na ta način použil dve porciji. Ko je končal in odložil’ 
posodi na pograd, je pogledal po sosedih in važno rekel:

«Ti Galicijanci bi še bogu nogo ukradli, jaz jih poznam...#
Vendar mu ni nihče odgovoril, še dolgo po večerji se je

s spodnjega pograda, kjer so ležali Talerhofovd, slišalo pri
tajeno ihtenje, kakor bi nekdo poskušal zadušiti krčevit jok.

čez nekaj časa je štefanič narahlo sunil svojega soseda 
Amuna v rebra.

«Kaj pa je?» je vprašal ta.
«Ald si že videi jokati odraslega moža?#
«Hm pravzaprav še ne,» je zamišljeno odvrnil Amun. 
«Potem pojdi in poglej Hromado...#

Almer Je ves jezen sedel na pogradu; že tri dni zapore
doma se je obrisal za Maroševo pordjo kruha. Cigan je nam
reč že pred njim za tri dni naprej prodal svoj komis za tobak. 
Prvo jutro je Almer mimo čakal na pogradu, kdaj mu bo 
prinesel prikupčevani komis. Ker ga pa zjutraj ni bilo na 
spregled, je upal, da se prikaže opoldne. Toda Cigana tudi 
opoldne ni bilo. Popoldne se ga je lotil kar na vežbališču: 

«Ti, kaj pa je z mojim kruhom?#
Cigan se je nakremždl:
«Rainer ga je vzel.#
«Kako to?»
«Vzel ga je...»
Almer se je obrnil k Rainerju:
«Ti si vzel moj komis!#
Ta se je začudil:
«Kako to? že tri dni sem se pulil zanj, ker mi ga je 

dolgoval za tobak, a danes sem mu ga pri razdelitvi s silo 
vzel. Kaj hočeš, s temi ljudmi je že tako...#

Almer se je ugriznil v ustnice. Prihodnje jutro se je 
pridružil razdeljevalcem kruha. Dva vojaka sta ga nosila 
v odeji in četovodja Erdkonih ga je metal na ležišča. Ko so 
prišli do Maroševega ležišča, je tam že čakal inlamterist Zapf

in prestregel Maroševo pordjo kar iz Erdkonigovih 101 
«Kruh je moj!# je vpil Almer.
«Kdo trdi to?» Zapf je skril kruh za hrbet in trma8* 

strmel v Almerja.
((Predvčerajšnjim sem dal žlindro za kruh,# je trdil Al«1®1 
«A jaz sem mu včeraj dal cigarete,# je odgovarjal ZaP 
Izgubljeno je bilo izgubljeno, zato se je Almer začel 211 

šati nad Ciganom, ki je nepremično ležal na pogradu, kak® 
bi se ga vsa stvar prav nič ne tikala.

«Svinja ciganska, ti bom že pokazal!# 
škodoželjen smeh je zadonel po baraki. Almer ni bil Pr 

ljubljen in celo zanesljivci so mu skrivaj privoščili to smo1* 
cKaj mu boš kazal, še en kruh mu rajši daj,# se 111 

je na ves glas rogal Segal.
Kalivoda mu je oponesel:
«Zakaj pa prodajaš žlindro?
«S teboj še govorim ne, prekleti povidl!# se je razbur 

Almer.
«Jaz sem Dunajčan!# je poudaril Kalivoda.
«Pisi me v uho!#
Almer se je zagrizel vase in tovariši so vedeli, da v* 

dan ne bodo dobili besede od njega, kajti znal je držati 
ko nihče drug. Toda zgodilo se je nekaj, kar je vse tabori 
nenadoma vrglo iz ravnotežja in razvezalo jezik tudi Airoelz 

Bilo je po večerji. Večina je že pomila posodo i*1 
vrnila na pograde. Nekateri so se spravljali h kartam, dri1* 
so se odpravljali v mesto, le Maroš in nekaj sestradaj 
Talerhofovcev je še oprezalo okrog kuhinje za ostanki. N®1* 
doma sta pridirjala infanterista Demark in Grum vsa ^ 
pla v barako. Oba sta bala od tretjega voda in sta se 111 
prvimi odpravila v mesto. ,

«Przemisi je padel!...# je že na pragu barake zakri 
Demark.

(Nadaljevanje siedi)
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